
روزنامه

معاون فرهنگی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( از برگزاری 
این  گفت:  و  خبرداد  نوروز 1400  مناسبت  به  سلام  جشنواره 
جشنواره در پنج قالب مختلف و با هدف بهره مندی عموم زائران 
و مجاوران از برنامه های فرهنگی آستان مقدس دنبال می شود.  
مهدی احمدی با اشاره به برگزاری ویژه برنامه های نوروزی آستان 
مقدس بانوی کرامت اظهار کرد: برنامه های نوروزی امسال آستان 
مقدس با محوریت جشنواره سلام در قالب بخش های سلام زائر، 
سلام بچه ها، جشن سلام، مسابقه و پویش و همچنین ویژه های 

رئیس ستاد هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: اگرچه 
استان قم در وضعیت  زرد قرار دارد، اما با هدف نگهداری این 
وضعیت این استان پذیرای زائر و مسافر در تعطیلات نوروز و ماه 
هماهنگی  ستاد  نشست  در  پور،  عالی  یونس  نیست.  شعبان 
و  استانداری قم شمار تخت های مسافر در هتل ها  زائرین  امور 
مسافرخانه های استان را ۱۵ هزار بیان کرد و اظهارداشت : اگرچه 
از شیوع کرونا  و بوستان ها در سال های پیش  و پرورش  آموزش 

کمک بر اسکان زائران بودند، اما امسال مجاز به اسکان نیستند.

معاون فرهنگی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( خبرداد:

برگزاری جشنواره »سلام« به مناسبت 
نوروز ۱۴۰۰

رئیس ستاد هماهنگی امور زائرین استانداری قم :

قم برای پذیرش زائر ومسافر
آماده نیست 
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رعایت مباحث بهداشتی واستفاده ازماسک جدی گرفته شود
بی توجهی باعث ورود به مناطق پرخطر بعدی می شود

شهردار قم با صدور پیامی حلول ماه شعبان و فرا رسیدن اعیاد شعبانیه را تبریک گفت.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با صدور پیامی حلول ماه شعبان و فرا رسیدن اعیاد شعبانیه را تبریک گفت.

متن پیام شهردار قم به این شرح است:
بسمه تعالی

ماه شعبان سرشار از خیر و برکت و پیشوازی برای میهمانی ماه خدواند متعال است.
امام حسین علیه السلام جاذبه ی عشق حقیقی است و معرفت به ایشان پیش نیاز فهم کلاس بندگیست 
و برای شناخت سیدالشهداء نیاز است تا منظومه ی زیارتی معرفت به فهم ما منضم گردد و این امام چون در 
بازارعشق، عیار ناب اخلاص را آورد عشق، سرگردانش شد و خود عشق هم عاشقش گردید و سرالله، ثارالله 
نام گرفت و آنچه در خصوص ایشان نوشته شده و یا به رشته تقریر درخواهد آمد عرق شرم عجز بیان و فهم 

است.
تولد اباعبدالله هدیه ی انحصاری خداوند و نشانه ای بارز برعلاقمندی حق تعالی به بشریت و هدایت آنهاست. 
تاریخ زندگانی ایشان بهترین الگو برای اصلاح رفتارهای فردی، خانوادگی و اجتماعی و دایرۀالمعارفی کامل 

برای درس آموزی و الگوگیری است.
رزمایش بندگی این امام عزیز همه جانبه و انحصاریست و برای رمزگشایی ازاسرار این بندگی، بهترین سند 
معتبر و گویا زیارت ناحیه مقدسه امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف است که قطب نمایی دقیق برای 

مسیریابی و حرکت در صراط مستقیم می باشد.
تِک َ،  رِفینَ حَوْلَ قُبَّ

ْ
لامُ عَلَیْک َ یا مَوْلایَ وَ عَلَی الْمَلآئِکَهِ الْمُرَف لسَّ

َ
با الهام ازاین فراز زیبای ناحیه مقدسه أ

ینَ بِتُرْبَتِک َ، الطّـآئِفینَ بِعَرْصَتِک َ، الْوارِدینَ لِزِیارَتِک َ، می توان گفت ملائکه با احرام کوی و طواف تربتش 
ّ
الْحاف

به مقام حج بندگی نائل می گردند چون تقدس کربلا برای آسمانی ها همانند کعبه برای زمینیان است.
اینجانب حلول ماه شعبان و سالروز میلاد پرخیر و برکت مولااباعبدالله الحسین علیه السلام روز پاسدار، آقا 
اباالفضل العباس علیه السلام روزجانباز و امام سجاد علیه السلام را تبریک عرض نموده و امیدوارم همگی 

مشمول عنایات و دعای خیر این عزیزان گردیم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت 
آغاز ماه شعبان
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و  برنامه ریزی ها  به  اشاره  با  قم  انتظامی شهرستان  فرمانده 
اقدام های پلیس در رابطه با چهارشنبه آخر سال گفت: مخلان 

نظم و امنیت در این روز به دستگاه قضایی معرفی می شوند. 

سرهنگ مراد حسین جعفریان در گفت وگویی ، اظهار داشت: 
با پلیس بوده و  محور و مدیریت اصلی چهارشنبه آخر سال 
از ظرفیت تمام دستگاه های امدادی و خدماتی نیز استفاده 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم اعلام کرد:

قم تنها کلان شهر خودکفا در تولید گل ها و گیاهان زینتی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم به منطقه زرد 
کرونایی تبدیل شد

فرمانده انتظامی شهرستان قم تاکید کرد:

معرفی مخلان امنیت چهارشنبه آخر 
سال به دستگاه قضایی 

8

8

8

توسط آیت الله سعیدی صورت گرفت :

اهدای نخستین مدال خدمت به شهید به شهردار قم

  

طرح شهید سلیمانی با محوریت بسیج محله و خانواده برای کنترل و مدیریت کووید ۱9 
در دستور کار قرار گرفت و از ابتدای آذر ماه برای اجرا ابلاغ شد. قرارگاه استانی برای طرح 
شهید سلیمانی تشکیل شده که استاندار ریاست قرارگاه ستاد استانی و ریاست دانشگاه 
علوم پزشکی معاون فنی قرارگاه هستند. فرماندار رئیس ستاد قرارگاه شهرستان، دکتر 
محبی معاون فنی قرارگاه شهرستان و سرهنگ جعفری، معاون اجرایی و عملیاتی 
قرارگاه ستاد شهرستان را بر عهده دارند. ذیل ستاد و قرارگاه شهرستان چهار کمیته 
آموزش همگانی، نظارتی، رهگیری و مراقبتی و حمایتی تشکیل شده است. مرکز 

رئیس قوه قضائیه با اشاره به اجرای طرح غربالگری و پایش زندانیان در ۶ ماه دوم سال 
جاری گفت: با اجرای این طرح وضعیت بیش از ۲۰ هزار زندانی روشن شده است.  آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی در آخرین جلسه شورای عالی قوه قضاییه در سال 99 با تبریک 
حلول ماه شعبان المعظم و اعیاد شعبانیه و گرامیداشت روز پاسدار اظهار داشت: برکاتی 
که سپاه و پاسداران انقلاب اسلامی برای کشور، نظام و مردم داشته، بر کسی پوشیده 
نیست. رئیس قوه قضاییه افزود: حرکت سپاه در دفاع از نظام و ارزش ها و برگزاری 
رزمایش های اخیر با همکاری نیروهای مسلح و حضور مقتدرانه این نهاد انقلابی در همه 

ناقلان بیماری کرونا آتش نهفته زیرخاکستر؛

طرح شهید سلیمانی آتش کرونا را مهار کرد
رئیس قوه قضاییه:

بیش از ٢٠ هزار زندانی تعیین تکلیف شدند

۴2
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تندیس شهدای جبهه مقاومت اسلامی 
در قم رونمایی شد 



سه شنبه -بیست وششم اسفند ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25238

رییس جمهوری:

اقدامات برای  تهیه وتامین واکسن کرونا 
افتخارآمیز است 

رییس جمهوری اقدامات انجام شده برای تهیه و تامین واکسن کرونا در شرایط 
سخت را افتخارآمیز عنوان کرد وگفت: شفاف سازی وزارت بهداشت در زمینه روند 

واکسیناسیون براساس اولویت های تعیین شده در سند ملی ضروری است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه پس از دریافت گزارش 
دستگاه های ذیربط درخصوص اقدامات انجام شده در مسیر تهیه و تامین واکسن 
مطمئن از کشورهای روسیه، چین و هند، در پی نوشت این گزارش با قدردانی از 
تلاش های انجام شده و همچنین تاکید بر تداوم پیگیری ها، از وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی، وزارت امور خارجه و بویژه سفیران ایران در این کشورها و 
همچنین بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه برای تامین منابع ارزی مورد نیاز برای 

تهیه واکسن مطمئن خارجی قدردانی کرد.
روحانی به وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دستور داد همانطور که در یک 
سال گذشته تلاش شده با ایجاد شفافیت و اطلاع رسانی و ارائه آمار دقیق از میزان 
شیوع و نحوه مقابله با این بیماری به عنوان یکی از اصول و استانداردهای پذیرفته 
شده جهانی در فرایند مقابله با پاندمی کووید۱۹ به عنوان یک اقدام اطمینان بخش 

عمل شود، درخصوص واکسیناسون نیز به همین شیوه اقدام شود.
وزارت بهداشت روند واکسیناسیون را برای مردم شفاف کند

تاکید کرد: ضروری است که ملت شریف طبق سند ملی تصویب شده   وی 
درخصوص عملیات واکسیناسیون، در جریان جزییات این اقدام بزرگ نیز قرار گیرند 
و با ایجاد شفافیت در این خصوص گامی دیگر در راستای اهتمام به دسترسی آزاد به 
جریان اطلاعات در دولت تدبیر و امید برداشته شود تا از بروز هرگونه تردید و ابهامی 

در این زمینه جلوگیری شود.
رییس جمهوری با اشاره به اقدامات انجام شده در زمینه تهیه و تامین واکسن 
خارجی کرونا از سوی وزارت بهداشت و همه دستگاه هایی که در این زمینه همکاری 
داشته اند، تاکید کرد: اینکه توانسته ایم در شرایط سخت و نفسگیر جنگ اقتصادی 
دشمن، هم در زمینه تحقیق و تولید واکسن داخلی و هم تهیه و تامین واکسن 

خارجی مورد نیاز کشور عملکرد موفقی داشته باشیم، از افتخارات ملت ایران است.

دبیر شورای عالی امنیت ملی :

ترساندن مردم از کاندیدای با سابقه 
نظامی جفاست

دبیر شورای عالی امنیت ملی با اعتقاد به اینکه جمهوری اسلامی ایران صادقانه و 
مسئولانه وارد مذاکرات هسته ای شد و بر اساس گزارش های متعدد آژانس به همه 
تعهدات خود عمل کرد، یادآور شد :مقامات آمریکا هنوز به اراده و تصمیم قطعی برای 

انجام تعهدات برجامی خود نرسیده اند . 
علی شمخانی در گفت وگو با ایسنا اظهارداشت: ما امروز در شرایط خاصی هستیم 
و شاخص های اقتصادی ما مناسب و شایسته مردم ایران نیست اما این شاخص ها 

قابل تغییر است.
وی در این گفت وگو  با بیان اینکه مسأله اصلی انتخابات این نیست که گرو های 
سیاسی چه کسی را برای حضور در انتخابات معرفی می کنند تا رای آوری مناسبی 
داشته باشد، اظهار کرد: کسی باید خود را در معرض انتخاب مردم قرار دهد که 

توانمندی ارتقای شاخص های توسعه کشور را داشته باشد.
وی همچنین درباره نامزدشدن افراد نظامی تصریح کرد: مدیرت موفق در بخش 
دفاعی به تنهایی نمی تواند تضمین کننده توانایی افراد برای قرار گرفتن در پست 
ریاست جمهوری باشد اما ترساندن مردم از نظامیان به بهانه ایجاد محدودیت جفا 
است. دبیر شورای عالی امنیت ملی  تصریح کرد :کسی باید  خود را در معرض 
انتخاب مردم قرار بدهد که توانمندی ارتقاء شاخص های توسعه را داشته باشد 
و بتواند با گردآوری تیمی با انگیزه، پرنشاط، متخصص، متعهد، در داخل خود 
هماهنگ و دارای توانمندی برای تعامل با سایر قوا و بخشهای کشور، به صورت 

مرحله ای و اولویت بندی شده کشور را به سمت شرایط مطلوب هدایت کند.

معاون وزیر کشور:

 نوروز مسافرت نکنید
 معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور و رییس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی 
ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا گفت: اصل بر نرفتن سفر و پرهیز از هر گونه 

جابجایی بین شهری است. 
حسین ذوالفقاری در شصت و یکمین جلسه کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی 
ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا گفت: اصل برنرفتن به سفر و جابجایی بین شهری 
است، و پروتکل ها، پشتیبانی، تجهیزات تخصصی و آموزش در این خصوص باید 
صورت بگیرد. وزارت بهداشت هم الزامات ورود به داخل کشور را به هلال احمر، 
وزارت امور خارجه، نیروی انتظامی و وزارت راه و شهرسازی اعلام کند. وی با اشاره به 
تعطیلات نوروزی اظهار کرد: اصل بر نرفتن به سفر و پرهیز از هر گونه جابجایی بین 
شهری است. سفر به شهرها و از شهرهای با وضعیت قرمز و نارنجی کرونایی ممنوع 
است و از امروز که رنگ بندی شهرها اعلام می شود، تا ۱۵ فروردین ماه به همان 
منوال خواهد بود.   رییس کمیته امنیتی اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت 
بیماری کرونا افزود: چنانچه در طول تعطیلات وضعیت شهری تغییر کند و قرمز یا 
نارنجی شود، مسافرین ۷۲ ساعت مهلت دارند که از آن شهر خارج شوند و مسافری 
هم نمی تواند وارد آن شهر شود. بر اساس لیست اعلامی وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در مورد وضعیت شهرها از منظر روند بیماری ۴۰ شهر در وضعیت 
نارنجی و قرمز قرار داشته و مابقی شهرها آبی و زرد هستند. اسامی شهرها در اطلاعیه 

امروز کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت کرونا منتشر می شود.
 

معاون وزیر کشور: 

تریبون داران شرایط کشور را با لحاظ 
کردن تحریم ها تحلیل کنند

 معاون سیاسی وزیر کشور گفت: صاحبان قلم ، تریبون و رسانه ها شرایط کشور را 
با لحاظ کردن تحریم های کم سابقه تجزیه و تحلیل کنند. 

جمال عرف روز دوشنبه در مراسم تودیع و معارفه استانداران قدیم و جدید ایلام 
اظهار داشت: به اذعان دوستان و دشمنان تحریم هایی که علیه ایران اسلامی هم 
اکنون ایجاد شده بر ضد هیچ کشوری بسته نشده است، ولی ایران اسلامی مقتدر و 

با صلابت در جهت آرمان های الهی حرکت خود را ادامه می دهد.
وی افزود: در آستانه انتخابات ۱۴۰۰ همه دلسوزان باید با رعایت انصاف و لحاظ 

کردن تمامی زوایا عملکردهای مثبت و منفی را مورد نقد و قضاوت قرار دهند.
معاون وزیر کشور تاکید کرد: علاج تمامی مشکلات کشور به فرموده مقام معظم 
رهبری در افزایش مشارکت مردم و انتخاب افرادی شایسته و اصلح برای تصدی 
مسوولیت های مختلف است. عرف ابراز امیدواری کرد: شاهد انتخاباتی سلام، 
ایمن ، رقابتی و با مشارکت بالای مردم در پای صندوق های رای در ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ 
باشیم. وی با اشاره به شیوع کرونا در سطح جهان و کشورمان اضافه کرد: تدابیر لازم 
از سوی دولت برای واکسیناسیون همگانی صورت گرفته و بدون شک این شرایط نیز 

با همت همگانی و رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی مردم سپری خواهد شد.
 

وزیر راه و شهرسازی:

مردم را به سفر تشویق نخواهیم کرد
وزیر راه و شهرسازی از آمادگی وزارت راه و شهرسازی برای ارایه خدمات در ایام 
نوروز خبر داد و از مردم نیز درخواست کرد که طی نوروز از سفرهای غیرضروری 
خودداری کنند.  »محمد اسلامی«، با بیان اینکه امسال برخلاف سال های گذشته 
ستاد نوروزی تشکیل نخواهد شد، افزود: با وجود اینکه ستادی نخواهیم داشت، 
اما وزارت راه و شهرسازی آمادگی لازم را برای ترددهایی که در نوروز انجام می شود، 

خواهد داشت.

مجادلات تا کجا ادامه می یابد؟
از  بارها  اینکه  با  آمریکا  جمهوری  رئیس  بایدن،  جو 
بازگشت به برجام سخن گفته بود، اما تا امروز هیچ اقدام 
عملی انجام نداده است. حتی در چند هفته اخیر سطح 
تنش ها میان دو کشور تا حدودی بالاتر رفته است. دولت 

بایدن می گوید برای بازگشت آمریکا به برجام، نخست ایران باید به نقض مفاد توافق 
پایان دهد و به برجام بازگردد. از سوی  دیگر ایران گفته آمریکا باید تمام اقدامات تحریمی 
را لغو کند تا ایران به تمام تعهدات خود در چارچوب برجام عمل کند. اما تا امروز روند 

سیاست خارجی آمریکا در خصوص پرونده ایران بدون هر گونه عجله ای بوده است.
در یک ماهه اول ورود بایدن به کاخ سفید با اینکه به سرعت به قرارداد برجام برنگشته 
بود، اما به نظر می رسید که روند به سمت احیای برجام است. تا جایی که اعلام شده 
بود کره جنوبی با رضایت آمریکا پول هایی که به ایران بدهکار است پس خواهد داد. اما 
با بالا گرفتن تنش ها میان تهران و واشنگتن، آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه ایالات 
متحده، گزارش برخی از خبرگزاری ها مبنی بر آزاد شدن بخشی از دارایی بلوکه شده 
ایران در بانک های کره جنوبی را تکذیب کرد. او گفته است تا زمانی که ایران در جهت 
اجرای تعهدات هسته ای خود گام برندارد، آزادسازی پول های بلوکه ایران در بانک های 
کره جنوبی انجام نمی شود. از طرف دیگر وزارت امور خارجه آمریکا به تازگی دو مقام 

سپاه پاسداران ایران را به اتهام نقض حقوق بشر، در لیست سیاه خود قرار داد.
چنین اقداماتی از بالا گرفتن تنش ها میان ایران و آمریکا نشان دارد. اما سرانجام روند 

احیای برجام با این شرایط به کدام سمت می رود؟
شرایط هسته ای ایران و غنی سازی ۲۰ درصد اورانیوم که مدتی است ایران آغاز کرده، 
اروپا و برخی کشورهای منطقه را نگران کرده است. با این روند بی شک اروپایی ها و 
کشورهای منطقه اجازه نمی دهند، وضعیت احیای برجام به اینگونه ادامه پیدا کند و 

سعی بر میانجی گری بیشتر خواهند کرد. 
بایدن ماه پیش اعلام کرد که تیم سیاست خارجی او حاضر به مذاکره با ایران است. 
اروپایی ها هم از دو طرف برای شروع مذاکرات به صورت غیر رسمی دعوت کرد که 
ایران این پیشنهاد را رد کرده است. با این حال جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی آمریکا 
می گوید اگر چه مذاکرات مستقیمی میان ایران و آمریکا در زمینه برجام صورت نگرفته 
اما آمریکا به طور غیرمستقیم و از طریق شرکای اروپایی خود و دیگر کانال ها با ایران در 

تماس است.
این سخن از این نشان دارد که هم آمریکا و هم ایران می دانند چاره ای جزء احیای 
برجام باقی نمانده است. ایران تحت فشارهای اقتصادی دوره ریاست جمهوری دونالد 
ترامپ دچار مشکلات فراوانی شده است. از سوی دیگر غربی ها نیز نگران حضور 
منطقه ای و شرایط هسته ای ایران هستند و همچنین آمریکا به دلیل مشکلات داخلی 
و موضوعات مهمتری در سیاست خارجی خود از جمله چین و روسیه، به دنبال کاهش 
تنش در خاورمیانه است. بر همین اساس دو طرف راهی جز رسیدن به نقطه اشتراکی 

بر سر احیای قرارداد برجام نخواهند داشت. 
با این حال به نظر نمی رسد روند احیای برجام با سرعت زیادی اتفاق بیافتد. دولت 
بایدن نمی خواهد بدون مذاکره وارد روند احیای برجام شود و همچنین سعی دارد 
بازنده این بازی که دونالد ترامپ رقم زده نباشد. البته در داخل آمریکا هم در خصوص 
برجام اختلاف نظرهایی وجود دارد و بر همین اساس هنوز راهکار درستی ارائه نداده 
اند و سعی دارند توپ را در زمین ایران بیاندازند. با این حال باید دید دولت بایدن تا کجا 

این روند را ادامه می دهد؟

آیا اشکال ازخودمان 
نیست ؟!

میزبانی ایرانی ها در جام باشگاه های آسیا به عربستان 
و هند رسید و بحرینی ها هم میزبان تیم ملی ایران شدند. 

بعد از اعلام این خبر، صدای وا مظلومای اهالی فدراسیون و فوتبال به آسمان رفت.
رفتار تکراری و گلایه از نفوذ کشورهای عربی حوزه خلیج فارس و درخواست از وزارت 

خارجه برای کمک به فدراسیون تنها کاری بود که ما انجام دادیم.
خودمان هم می دانیم کارهایی که کرده ایم هیچ کمکی به ما نخواهد کرد و تیم های 
ما مجبور هستند راهی عربستان و بحرین شوند. دو کشوری که رابطه  سیاسی خوبی 

با آنها نداریم.
 خسته نشدیم از این همه ناله از نفوذ کشورهای عربی در آسیا؟ فکر نمی کنیم این 
وسط بی درایتی و بی مسئولیتی مسئولان فدراسیون فوتبال نقش بیشتری در این 

داستان دارد؟
نمی شود از زمینی که نه چاه آب دارد نه در آن منطقه باران می بارد، انتظار برداشت 
هندوانه داشت. با وضعیت فدراسیون فوتبال همین که در مسابقات حضور داریم باید 

هزار بار خدا را شکر کنیم.
بهتر است دست از ناله کردن برداریم و فکری به حال خودمان کنیم. ما فقط در ادعا 
کردن اول هستیم. بهترین تیم آسیا، بهترین تماشاگران دنیا، بهترین ورزشگاه های 

خاورمیانه و ...
همیشه به دنبال بهانه می گردیم در حالی که مهم ترین مقصر در خانه خودمان نشسته 
است. داستان ویلموتس را به یاد بیاورید تا بدانید با چه سیستم فشل و فرافکنی روبرو 

هستیم.
اگر عرضه دارید بروید و مثل عربستان، بحرین و قطر با ای اف  سی معامله و لابی 
کنید و میزبانی بگیرید. اگر توان ندارید و نمی توانید کاری کنید، لطفا روضه نخوانید و 
بی عرضگی خود را گردن دیگران نیندازیم. داستان وقتی جالب می شود که فدراسیونی 
که توانایی گرفتن میزبانی بازی های گروهی باشگاه های آسیا را ندارد، ادعای میزبانی 
جام ملت های آسیا را دارد و سعی می کند با کارهایی مثل این ناکارآمدی خود را به 
حاشیه ببرد. در سینمایی »مسخره باز« شاپور با بازی )بابک حمیدیان( در یک سلمانی 
کار می  کند و هر روز هم تن ماهی می خورد. او وقتی تن را باز می کند در آن مو پیدا 
می کند و به کارخانه سازنده زنگ می زند. کاظم خان با بازی )علی نصیریان( که صاحب 
مغازه است هم هر روز خطاب به شاگردش می گوید:» مو از خودمونه شاپووووور! دست 
از سر این کارخونه بدبخت وردار! زندگیمونو مو ورداشته!« حالا ما هم باید داد بزنیم و 
بگوییم  دست از سر ای اف سی برداریم که اشکال از خود ماست. اگر نتوانیم به وضعیت 
فدراسیون فوتبال سامان بدهیم و قدرت خود را در آسیا بیشتر کنیم، مدام باید قربانی 
لابی های کشورهای دیگر شویم. نه تنها در فوتبال بلکه در سیاست و اقتصاد هم باید 
تعداد دوستان مان را بیشتر کنیم و قدرت لابی مان را بالا ببریم که بدون این دو ابزار باید 

همیشه نالان باشیم و آه و گریه کنیم.

مهندس دهناد در آیین تکریم و معارفه مدیر مخابرات منطقه مرکزی:

توجه بیشتر به مخابرات موجب ارتقاء 
سطح رفاه مردم می شود

نایب رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران گفت: ارایه خدمات پایدار مخابرات به 
همه آحاد جامعه یک امر ضروری ست و امروزه، نیاز به ارتباطات و مخابرات برای مردم 
و نظام، حیاتی ست.مهندس سید اسد الله دهناد، روز یکشنبه در آیین تکریم و معارفه 
مدیر جدید مخابرات منطقه مرکزی با بیان این مطلب افزود: جایگاه شرکت مخابرات 
ایران در ارایه خدمات ارتباطی و مخابراتی به آحاد جامعه بسیار جایگاه مهمی ا ست، از 

اینرو، شایسته ست که همه نهادهای بالادستی از این شرکت حمایت کنند.
مهندس دهناد همچنین خاطرنشان کرد؛ به هر میزان به مخابرات توجه شود به همان 
میزان به ارتقاء سطح رفاه مردم کمک خواهد شد. نایب رییس هیات مدیره شرکت 
مخابرات ایران، مانع تراشی در ارایه خدمات ارتباطی به مردم را آسیب رساندن به نیاز 
مخابراتی آنان عنوان کرد و افزود: هر کسی که مانعی در روند رشد و توسعه ارتباطات 
ایجاد کند در حقیقت به مردم میهن اسلامی جفا کرده است. وی در ادامه اظهار 
داشت: با تضعیف مخابرات، نه تنها مشکلی از مردم حل نخواهد شد، بلکه اختلال در 
ارایه خدمات به مردم به وجود خواهد آمد. از اینرو، هرچقدر به رفع مشکلات مخابرات 
توجه شود، میدان خدمات بیشتر به مردم وسیع تر خواهد شد. مهندس دهناد به 
توصیف روند رشد فناوری و حرکت پر شتاب بروز سرویس های نوین مخابراتی پرداخت 
و تاکید کرد: عزم ما در جهت خدمت به مردم بزرگ ایران اسلامی یک اراده جدی ست، 
از اینرو، با ماهیتی که شرکت بزرگ مخابرات ایران دارد، می طلبد که با توسعه زیرساخت 

های فنی، فناوری های نوین را در راه خدمت به مردم بکار ببندیم.

اخبار

پرستو بهرامی راد*

 

رئیس قوه قضائیه با اشاره به اجرای طرح غربالگری و پایش زندانیان در ۶ ماه 
دوم سال جاری گفت: با اجرای این طرح وضعیت بیش از ۲۰ هزار زندانی روشن 

شده است. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در آخرین جلسه شورای عالی قوه قضاییه در سال 
۹۹ با تبریک حلول ماه شعبان المعظم و اعیاد شعبانیه و گرامیداشت روز پاسدار 
اظهار داشت: برکاتی که سپاه و پاسداران انقلاب اسلامی برای کشور، نظام و 

مردم داشته، بر کسی پوشیده نیست.
 اقدامات سپاه در عرصه سازندگی ماندگار است

رئیس قوه قضاییه افزود: حرکت سپاه در دفاع از نظام و ارزش ها و برگزاری 
رزمایش های اخیر با همکاری نیروهای مسلح و حضور مقتدرانه این نهاد انقلابی 

در همه عرصه ها افتخار آفرین است.
رئیسی یادآور شد: سپاه در عرصه سازندگی بعد از جنگ کارهای ماندگاری 
انجام داده که یکی از آنها پروژه »ستاره خلیج فارس« است که کشور را از واردات 

بنزین بی نیاز و به کشوری صادرکننده در این زمینه تبدیل کرده است.
از دیگر  بزرگراه غدیر  از جمله  بزرگراه های متعدد  وی تصریح کرد: ساخت 
کارهای بزرگ و ارزشمندی بود که به همت سپاه انجام شد و در زمینه احداث 
نیروگاه و سد و استفاده و توسعه فناوری های های تک نیز اقدامات خوبی به دست 

توانای مهندسین و کارشناسان این مجموعه صورت گرفته است.
رئیس قوه قضاییه گفت: هر جا مشکل و بحرانی چون سیل و زلزله و کرونا به 
وجود آمد حضور سپاه و بسیج در کنار مردم واقعاً دلنشین و آرامش بخش بوده 
و این عزیزان در حرکت مومنانه نیز کنار دستگاه های دیگر مانند کمیته امداد، 

هلال احمر، بهزیستی و ستاد اجرایی فرمان امام و بنیاد مستضعفان ایستادند.
 جانبازان سند زنده ایثار، جهاد و مظلومیت

رئیسی ضمن گرامیداشت روز جانباز افزود: جانبازان عزیز سند زنده ایثار، جهاد 
و مظلومیت هستند که صبوری آنها و خانواده های عزیزشان قابل ستایش است.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به سالروز بمباران شیمیایی حلبچه توسط رژیم صدام 
در ۲۵ اسفند ۱۳۶۶، جانبازان این حادثه را سند زنده مظلومیت و نشانگر اوج 

خباثت و جنایت ناقضان حقوق بشر خواند.
رئیسی اظهار داشت: امروز ناقضان حقوق بشر از ناحیه مدعیان حقوق بشر 
مورد سوال قرار نمی گیرند و علیه آنها بیانیه ای هم صادر نمی شود اما وقتی یمنی 

ها از وطن و مردم خود و زنان و کودکان دفاع می کنند، مورد تهاجم این مدعیان 
قرار می گیرند.

وی ادامه داد: این بی رحمی و بی انصافی مصداق بارز نقض حقوق انسان 
در روز روشن است اما امروز دیگر ادعاهای مدعیان حقوق انسان در دنیا قابل 

پذیرش نیست و خریداری ندارد و همه ملت ها ماهیت آنها را شناخته اند.
 اشتغال ۵0 درصدی زندانیان

رئیسی همچنین به موضوع اشتغالزایی در زندان و توجه به وضعیت اقتصادی 
خانواده های زندانیان اشاره کرد و گفت: توجه به اشتغال در زندان از ۱۵ و ۲۰ 
درصد به ۵۰ درصد رسیده و در برخی استان ها حتی بیش از این رقم بوده است.
رئیس قوه قضاییه در ادامه به موضوع اعطای مرخصی به زندانیان در ایام شیوع 
کرونا اشاره کرد و گفت: اعطای مرخصی به زندانیان در ایام کرونایی حرکتی 

کاملًا انسان دوستانه و مبتنی بر دین و ارزشهای الهی و اسلامی بود.
وی ادامه داد: کرونا یک بحران جهانی بوده و اگر در کشورهای دیگری که 
مدعی دفاع از حقوق انسان هستند این میزان مرخصی به زندانیان داده شده، 

اعلام کنند که چه کرده اند.
رئیسی اعطای مرخصی به زندانیان در ایران در دوران شیوع کرونا در کشورمان 
را بی سابقه خواند و از کسانی گلایه کرد که در تریبون های مختلف با استناد به 
برخی منابع نادرست علیه این حرکت موضع گیری کرده و اطلاعیه و بیانیه دادند.

فرامین رهبری نصب العین مسئولان قرار گیرد
رئیس قوه قضاییه به بیانات راهبردی مقام معظم رهبری در روز عید مبعث اشاره 
و تأکید کرد: فرامین رهبر معظم انقلاب باید نصب العین همه مسئولان قرار گیرد 

و ما در دستگاه قضایی بیش از همه خود را مخاطب این سخنان می دانیم.
رئیسی افزود: مهمترین فراز بیانات رهبر انقلاب حفظ زنجیره تواصی به حق و 
صبر بود که همه همکاران قضایی بویژه قضات عزیز باید به آن توجه داشته باشند.
وی با تأکید بر اینکه اگر تواصی به حق و صبر در نظام قضایی سست شود آفات 
و مشکلات دستگاه قضا را تهدید می کند، اظهارداشت: برای ما ارزشمند است 
که اگر خطا و خلاف حقی اتفاق افتاد کارکنان دستگاه قضا و قضات عزیز و همه 

مرتبطین با این دستگاه خودشان پیشقدم شده و تواصی به حق کنند.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: توصیه به صبر و مقاومت در انجام مسئولیت نیز 
از مسائل مهم در کار است و اگر کسی بعد از پایان ساعت اداری از وقت و جان 
خود مایه گذاشت و به کار مردم رسیدگی کرد باید مورد تشویق و تقدیر قرار گیرد.

 همکاران قضایی تحت تأثیر جوسازی ها قرار نگیرند
رئیسی خاطرنشان کرد: اقتضای حق و عدل ایجاب می کند که همکاران 
قضایی تحت تأثیر جوسازی ها قرار نگیرند و مقابل فضاسازی ها بایستند و خود را 

در پیشگاه خدا ببینند و کار قانونی و شرعی خود را انجام دهند.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به روزهای پایانی سال و خرید عید توسط مردم بر لزوم 
توجه به تأمین کالاهای مورد نیاز مردم در شب عید تأکید کرد و گفت: مدیریت 
توزیع صحیح کالا در شب عید از مهمترین مسائلی است که باید مسئولان دولتی 

که در خط مقدم این کار هستند مورد توجه قرار دهند.
 نظارت بر نظام توزیع باید جدی تر شود

رئیسی تأکید کرد: نظارت بر نظام توزیع باید جدی تر شود تا مردم نگران تهیه 
کالاهای مورد نیاز شب عید نباشند و هر جا لازم باشد قوه قضاییه هم حاضر است 

برای رفع دغدغه های مردم به مسئولان اجرایی کمک کند.

به  رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس 
دنبال حذف ارز۴۲۰۰ تومانی بود اما دولت درخواست 
برای  و مجلس  نشود  ارز سال آینده حذف  این  کرد 

تعامل با دولت به این درخواست احترام گذاشت. 
»محمدباقرقالیباف«  روز دوشنبه  درنشست مشترک 
و فوق العاده اعضای کمیسیون های صنایع و معادن، 
اقتصادی و کشاورزی مجلس دوشنبه با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و  وزیر جهاد کشاورزی به 
منظور بررسی وضعیت بازار و دلایل گرانی کالاهای 
اساسی دگفت:  مشکل تامین کالاهای اساسی از 
جمله تامین مرغ در همه استان های کشور وجود 

دارد و مردم در صف های طولانی خرید مرغ هستند.
در  اظهار داشت:  اسلامی  رییس مجلس شورای 
سال های گذشته با پیشنهاد دولت وزارت بازرگانی و 
وزارت صنعت با یکدیگر ادغام شدند و باید وظایف آن 
ها را تفکیک و مشخص می شد که چنین اتفاقی رخ 

نداد و مشکلات فعلی نتیجه ضعف مدیریت است.
وی با تاکید بر اینکه مشکلات متعددی در زنجیره 
افزود: ۸  دارد،  وجود  کشور  در  کالا  توزیع  تا  تولید 
برای کالاهای اساسی اختصاص داده  میلیارد دلار 
شده است این رقم برای تامین کالاهای اساسی هزینه 

شود ولی مردم هنوز از این رقم منتفع نشدند.
قالیباف علت عدم نبود صف برای خرید گوشت قرمز 
را عدم توانایی مردم در خرید دانست و گفت: علاوه بر 
عدم توانایی مردم در خرید گوشت قرمز، محرومیت از 

خرید مرغ نیز به این شرایط اضافه شده است.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بانک 
مرکزی پیش از این اعلام کرده بود ۴.۲ میلیارد دلار ارز 
۴۲۰۰ تومانی به واردات کالاهای اساسی اختصاص 
داده است، افزود: ارز ۴۲۰۰ تومانی تخصیص داده 
شده اما شرایط به گونه ای است که قدرت مردم برای 
خرید گوشت قرمز کاهش یافته و این موضوع را در 

خصوص لبنیات نیز شاهد هستیم.

 مردم از ارز۴۲۰۰ تومانی نفعی نبردند
وی ادامه داد: مجلس به دنبال حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بود چون ۸ میلیارد دلار هزینه شد ولی مردم 
نفعی نبردند. درحالی که حتی وزیر صمت موافق این 
اتفاق بود اما دولت درخواست کرد که این ارز در سال 
آینده حذف نشود و مجلس برای تعامل با دولت به این 

خواست احترام گذاشت.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه رییس 
جمهور در جلسه روز گذشته ستاد اقتصادی دولت 
پذیرفتند که مشکل کنونی اجرایی است،   ادامه داد: 
در جلسه شورایعالی هماهنگی اقتصادی که وزرای 
جهاد کشاورزی و صمت و رییس کمیسیون اقتصادی 
حضور داشتند، بنده مطرح کردم که قانون انتزاع به 
صورت یکپارچه به وزارت جهاد کشاورزی بازگردد و 
آئین نامه آن را اجرایی کنیم. زیرا  ۸ سال است آئین 

نامه وظایف صمت پس از ادغام ابلاغ نشده است.
قالیباف با اشاره به اینکه وزرای صمت و کشاورزی 
موافق این پیشنهاد بودند ولی رییس جمهور به دلیل 
نزدیکی به عید نوروز مایل به توقف این موضوع بودند، 
اظهار داشت: مجلس نیز قبول کرد که قانون انتزاع 
از ۱۵ فروردین اجرایی شده و وظایف و اختیارات به 

وزارت جهاد کشاورزی بازگردد.
 تجربه اجرایی دارم و می دانم که تنظیم بازار 

مرغ شدنی است
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت 
دوازدهم باید در ۱۰۰ روز پایانی کار خود بازار مرغ را 
مدیریت کند، اظهار داشت: تجربه کار اجرایی دارم و 
می دانم که تنظیم بازار مرغ شدنی است و در شرایط 
کنونی باید ساختار و مقررات را رها کنیم و به فکر مردم 

باشیم.
وی اضافه کرد: معتقدم زمانی که برای خرید مرغ 
باید  دهیم  می  پول  تومان  هزار  یا ۲۴  کیلویی ۲۳ 
بتوانیم کالا را با تکریم تهیه کنیم، این در حالی است 

که مردم از ۶ صبح با وجود ویروس کرونا در صف می 
ایستند اما ساعت ۹ صبح نیز نمی توانند این کالا را 

خریداری کنند و باید روز بعد مجددا مراجعه کنند.
قالیباف یادآورشد: دعوای قوانین و مقررات به مردم 
ارتباطی ندارد، حق با مردم است، آن ها می گویند 
لااقل همین مرغ ۲۴ هزار تومانی را جوری عرضه 
کنید که در صف نایستیم، این حرف به حق مردم 
است. وی با بیان اینکه مجلس با محوریت کمیسیون 
اقتصادی تمام تلاش خود را برای تنظیم بازار مرغ 
جدی  صورت  به  باید  کرد:  اضافه  می دهد،  انجام 
پیگیری شود که بازار شب عید به ویژه پنج روز آینده 
تنظیم شود و دغدغه مردم در حوزه گرانی کالاهای 

اساسی را از بین ببریم.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مسوولیت توزیع را پذیرفته و 
وزارت جهاد کشاورزی نیز وعده داده کمبود کالایی در 
کشور وجود نداشته باشد، افزود: از امروز ۲۵ اسفند تا 
۱۵ فروردین باید با دقت وضعیت بازار را کنترل کنیم.  
پس از این زمان نیز ساختار اصلاح شده و اختیارات و 

وظایف تفکیک می شود.
 دولت ۱۰۰روز پیش رو بازار را کنترل کند

وی با تاکید بر اینکه باید در دو روز آینده آرامش به 
شبکه توزیع کشور بازگردد، گفت: همچنین ضرورت 
پیش بینی مصرف کالاهای اساسی برای ماه رمضان 
را نیز در پیش داریم و توزیع باید به گونه ای باشد که 
در ماه رمضان نیز با مشکل گرانی کالاهای اساسی 
روبه رو نشویم.  قالیباف با بیان اینکه باید کنترل بازار 
داشته  تداوم  رمضان  مبارک  ماه  تا  عید  از  پیش  از 
باشد، خاطرنشان کرد: در ۱۰۰ روز پیش رو دولت 
باید کنترل بازار را با اولویت دنبال کند، مجلس نیز 
برای تحقق این مهم همراه بوده و در صورتی که نیاز 
باشد مصوبه صادر کرده یا هماهنگی های لازم را میان 

دستگاه ها انجام می دهد.

رییس مجلس شورای اسلامی:

 برای تعامل با دولت ارز۴۲۰۰ تومانی را حذف نکردیم

رئیس قوه قضاییه:

بیش از ٢٠ هزار زندانی تعیین تکلیف شدند

وزیر امور خارجه با بیان اینکه عدالت در توزیع واکسن و ایجاد فرصت برابر برای 
کشورهای غنی و فقیر اهمیت دارد، افزود: کاش می فهمیدیم که نمی توان واکسن را 

احتکار کرد. غرب چرا سه برابر نیاز مصرفی خود، واکسن احتکار کرده است. 
محمد جواد ظریف روز دوشنبه در مراسم اختتامیه رویداد کرونا روایت در برج میلاد 
تهران افزود: همه در برابر این درد مشترک بشر یکسان بودند. اگر یک کشور نا امن 
باشد، همه جهان نا امن می شود. نمی توان به قیمت نا امن کردن دیگران، برای خود 
امنیت بخریم. نمی توانیم با فشار بر دیگران، برای خود آینده بسازیم. ای کاش کرونا، 
حداقل این درس را هم به ما می داد تا بفهمیم در جهان به هم پیوسته، همه در یک 
کشتی نشسته ایم. وی ادامه داد: ای کاش در ایران در دعواهای گروهی و جناحی 
می فهمیدیم، همه این کشور اعم از راست و چپ، تند و لیبرال، در کشتی انقلاب 

نشسته ایم که در طوفان حوادث با همبستگی می توانیم به سمت آینده بهتر برویم.
نمی توان واکسن را احتکار کرد

وزیر امور خارجه بیان کرد: کاش می فهمیدیم که نمی توان واکسن را احتکار کرد. 
غرب چرا سه برابر نیاز مصرفی خود، واکسن احتکار کرده است. عدالت در توزیع 
واکسن و ایجاد فرصت برابر برای کشورهای غنی و فقیر اهمیت دارد. هیچ بیمار تهی 

دستی پشت در بیمارستان نماند و این افتخار کشور ما است.
وی افزود: آنهایی که مانع انتقال پول ما برای خرید واکسن شدند، آیا می توانند 
این  از  باید  ما  و رواداری گرفتند؟ همه  و تواضع  انسانیت  از کرونا درس  بگویند 

آموزشگاه یک ساله که فرزندان ما در خانه بودند و نتوانستند به مدرسه بروند، درس 
بگیریم که حد و نیاز و ضرورت و وابستگی خود و پیوستگی به یکدیگر را بیاموزیم.

همه مردم قدردان جامعه پزشکی هستند
ظریف گفت: ایثارگران حوزه سلامت برای کشور افتخار آفریدند و یاد آنها را گرامی 
می داریم. هیچ کلامی نمی تواند میزان وام داری ما به جامعه پزشکی را بیان کند. 
مردم قدردان هستند. بدانید که همه ما خود را وام دار می دانیم و امید داریم که 
بتوانیم به شایستگی از این خدمت بزرگی که جامعه پزشکی به کشور کرده و نام 

کشور را بلند آوازه کرده، قدردانی کنیم.
همان طور که موشک ساختیم، واکسن کرونا هم ساختیم

ظریف گفت: تلاش دانشمندان ما در کنار تلاش دانشمندان سایر کشورها برای 
ما این امکان را فراهم کرد تا همان طور که ناگزیر شدیم موشک را خودمان بسازیم، 
واکسن کرونا را هم خودمان بسازیم. وی ادامه داد: نیازمند اتکا به خودمان هستیم، 
ضمن این که به روابط گسترده با همه جهان هستیم، ضمن این که نیازمند تنش 
زدایی رابطه با جهان هستیم، اما باید بپذیریم که زمانی می توانیم به آن موهبت ها 

دست پیدا کنیم که در داخل منسجم و قوی روی پای خود بایستیم.
ظریف تصریح کرد: ویروس کرونا نشان داد که جهان چقدر به هم پیوسته است و 
این یعنی در دنیای جهانی شده، ما امکان برخورداری از سلامت در حالیکه همسایه 

ما بیمار باشد را نداریم.

محمد جواد ظریف:  

غرب ۳ برابر نیاز خود واکسن کرونا احتکار کرده است

مصطفی داننده*
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بیشتر بزرگسالان و کودکان حداقل یک بار در زندگی خود خونریزی بینی را تجربه 
می کنند. در بیشتر موارد، خونریزی پس از چند دقیقه مراقبت از خود متوقف 
می شود. پوشش داخلی بینی انسان حاوی چندین رگ خونی است و یک آسیب 
دیدگی یا تحریک جزئی نیز برای بروز خونریزی کفایت می کند. خونریزی بینی 
بین کودکان و بزرگسالان شایع است، اما برخی موارد جدی تر هستند که در این 

موارد به تماس با پزشک نیاز خواهد بود.
بیشتر بزرگسالان و کودکان حداقل یک بار در زندگی خود خونریزی بینی را تجربه 
می کنند. در بیشتر موارد، خونریزی پس از چند دقیقه مراقبت از خود متوقف می 
شود. در مواقع دیگر، خونریزی بینی دارای علائمی است که برای بررسی دقیق 

باید با پزشک صحبت کرد.
چه زمانی برای خونریزی بینی کودکان با پزشک تماس بگیریم

قابل درک است که خونریزی بینی در کودکان می تواند موجب وحشت والدین 
یا مراقبین کودک شود. به خاطر داشته باشید که خونریزی بینی بین کودکان 
شرایطی شایع است. البته، این به معنای آن نیست که باید همه موارد خونریزی 
بینی را نادیده گرفت.   در برخی موارد، خونریزی بینی خفیف است و با چکیدن 
قطره خون یا جریان کم خون از بینی کودک مواجه می شوید. خونریزی ممکن 
است از یک یا هر دو سوراخ بینی رخ دهد. مراقبت خانگی فوری به توقف خونریزی 

کمک می کند.
اما در شرایط زیر باید با پزشک صحبت کنید:

- خونریزی بینی پس از گذشت ۲۰ دقیقه اعمال فشار مستقیم متوقف نشده 
است، به ویژه اگر کودک دارای یک آسیب دیدگی در سر یا صورت باشد. آسیب 

دیدگی های جدی می توانند بر بینی یا جمجمه تاثیر بگذارند.
- یک شی در بینی کودک گیر کرده است.

یا  استفراغ،  خستگی،  سردرد،  سرگیجه،  مانند  دیگر  علائم  دارای  کودک   -

دشواری در تنفس است. این می تواند نشان دهنده از دست دادن بیش از حد 
خون، یا نشت خون به گلو باشد.

چه زمانی برای خونریزی بینی بزرگسالان با پزشک تماس بگیریم
اگر به عنوان یک بزرگسال به خونریزی بینی عادت کرده اید، نباید برخی علائم 

خاص را نادیده بگیرید.
- همانند کودکان، اگر خونریزی بینی پس از ۲۰ دقیقه اعمال فشار مستقیم 
متوقف نشد، یا خون بسیار زیادی را از دست داده اید )بیش از یک فنجان( با 

پزشک تماس بگیرید.
- اگر دشواری در تنفس، حالت تهوع، یا استفراغ به واسطه نشت خون به گلو را 

تجربه می کنید باید با پزشک صحبت کنید.
- یک آسیب دیدگی جدی در سر یا صورت گه موجب خونریزی بینی شده است 

نیز به مراقبت پزشکی نیاز دارد.
- اگر خونریزی از دیگر قسمت های بدن، به عنوان مثال، گوش یا رکتوم، را تجربه 
می کنید، این می تواند نشان دهنده خونریزی داخلی، مشکلات لخته شدن 

خون، یا اختلال رگ های خونی باشد.
برای خونریزی بینی مکرر، حتی در موارد جزئی، هم بزرگسالان و هم کودکان باید 
توسط پزشک معاینه شوند. این شرایط می تواند نشان دهنده مشکلی جاری در 

بینی، مانند توده ها یا پولیپ های بینی باشد.
هشدار

اگر خون زیادی از دست داده اید، به بخش اورژانس بیمارستان مراجعه کنید. 
رانندگی نکنید و از فردی دیگر بخواهید تا شما را به اورژانس منتقل کند یا با مرکز 

اورژانس تماس بگیرید.
دلایل خونریزی بینی

اگر خود یا فرزندتان با خونریزی بینی مواجه شدید، دچار هراس نشوید. عوامل 

مختلفی می توانند موجب خونریزی خفیف شوند که از آن جمله می توان به موارد 
زیر اشاره کرد:

- وارد کردن انگشت درون سوراخ بینی
- آسیب دیدگی جزئی بینی

- سرماخوردگی، سینوزیت، و آلرژی ها
- هوای خشک

- فین کردن بسیار شدید
- استفاده بیش از حد از اسپری های ضد گرفتگی بینی

- ارتفاع بالا
- محرک های شیمیایی

- داروهای رقیق کننده خون
- انحراف تیغه بینی

- استرس
- بارداری

بهترین روش درمان برای خونریزی بینی عادی چیست؟
در  گاه  به  گاه  بینی  درمان خونریزی  برای  نکته خودمراقبتی  ادامه چند  در 

بزرگسالان و کودکان ارائه شده است.
صاف بنشینید. نشستن در حالتی که پشت صاف است و سر اندکی به عقب خم 
شده است به تخلیه خون از بینی کمک می کند و از نشت آن به گلو پیشگیری می 

کند. نشت خون به گلو می تواند موجب حالت تهوع و استفراغ شود.
از سرمادرمانی استفاده کنید. استفاده از یک کمپرس سرد روی پل بینی به 
انقباض رگ های خونی در بینی کمک می کند که می تواند خونریزی را متوقف 

کند.
یک بار آرام فین کنید. این کار به پاکسازی لخته های خون در سوراخ های بینی 

کمک می کند.
برای پنج دقیقه بینی خود را فشار دهید. به آرامی قسمت نرم بینی خود را برای 
حداقل پنج دقیقه بدون این که آن را رها کنید، فشار دهید. فشار روی تیغه بینی 
تواند جریان خون را متوقف کند. در صورت نیاز این کار را تا ۱۵ دقیقه تکرار کنید.

از یک دستمال مرطوب استفاده کنید. گاز استریل یا دستمال را درون سوراخ 
بینی خود یا فرزندتان قرار ندهید. در عوض، یک پارچه مرطوب را روی بینی قرار 

دهید تا به جذب خون کمک کند.
در موارد خونریزی شدید بینی یا خونریزی مکرر، پزشک شما ممکن است درمان 

های دیگر از جمله موارد زیر را توصیه کند:
- عمل جراحی برای اصلاح انحراف تیغه بینی

- تنظیم دوز داروی رقیق کننده خون
- استفاده از یک تکنیک سوزاندن برای مسدود کردن رگ خونی

بهترین روش برای پیشگیری از خونریزی بینی چیست؟
اگر شما یا فرزندتان خونریزی بینی را تجربه می کنید - شاید به دلیل سینوزیت، 
آلرژی ها یا شرایط شناخته شده دیگر - در ادامه چند نکته برای کاهش دفعات آن 

ارائه شده است.
- از قطره های بینی سالین طبق دستورالعمل ارائه شده برای مرطوب نگه 

داشتن مسیر بینی استفاده کنید.
- زمانی که آلرژی یا سرماخوردگی دلیل خونریزی بینی است از یک دستگاه 

مرطوب کننده هوا استفاده کنید.
- از فین کردن شدید پرهیز کنید.

- برای ترک سیگار تلاش کنید زیرا سیگار کشیدن می تواند موجب خشکی و 
تحریک مسیر بینی شود.

- ناخن های فرزند خود را کوتاه کرده و وی را از وارد کردن انگشت به درون سوراخ 
بینی منع کنید.

- هنگام ورزش از یک محافظت صورت استفاده کنید.
- هنگام عطسه دهان خود را باز کنید تا از آسیب دیدن رگ های خون در بینی 

پیشگیری شود.

۷ تاثیر شگفت انگیز مطالعه روی سلامت را چه زمانی باید نگران خونریزی بینی باشید؟
بشناسید!

مطالعه بر توانایی های ذهنی، روحیات و احساسات تاثیرات شگفت انگیزی 
دارد. اینطور ثابت شده که مطالعه فعالیتی است که اثرات مفیدی روی جنبه های 

مختلف سلامت دارد.
مطالعه بر توانایی های ذهنی، روحیات و احساسات تاثیرات شگفت انگیزی 
دارد. اینطور ثابت شده که مطالعه فعالیتی است که اثرات مفیدی روی جنبه های 

مختلف سلامت دارد.
در اینجا خواهید فهیمد که چرا خواندن کتاب می تواند بهترین تصمیم برای 

افزایش سلامت و کیفیت زندگی شما باشد:
افزایش تمرکز: کتاب خواندن تمرکز بالایی می خواهد. شاید در ابتدا برایتان 
سخت باشد که ساعت ها بنشینید و کتاب تان را به دست بگیرید و بخوانید اما پس 
از مدتی این کار برایتان لذت بخش خواهد شد و به شما آرامش می دهد. کتاب می 
تواند شما را از جهان واقعی و بیرونی تان جدا کند و در جهان خیالی دیگری فرو برد 

که همین کار موجب بالا بردن تمرکزتان می شود.
بهبود کیفیت خواب: ثابت شده است که مطالعه یکی از موثرترین راه ها برای 
آرامش و آمادگی برای خواب می باشد. نور موبایل و تلویزیون به مغز می گویند 
که اکنون زمان بیدار شدن است در حالی که خواندن کتاب در نور کم تاثیر کاملا 

متفاوتی دارد زیرا مغز تشخیص می دهد که اکنون زمان استراحت اس
کاهش استرس: زمانی که استرس دارید ترجیح می دهید چه کارهایی انجام 
دهید؟ پیاده روی کنید؟ یا موسیقی گوش دهید؟ محققان دانشگاه ساسکس 
اطمینان داده اند که در مواقع استرس باید مطالعه کرد. تحقیقاتی که انجام داده 
اند نشان داده است که مطالعه در مقایسه با موسیقی، پیاده روی و حتی قهوه 
بهترین روش برای غلبه به استرس است. افرادی که مورد آزمایش قرار گرفته بودند 

با مطالعه به مدت ۶ دقیقه توانسته بودند استرس خود را کاهش دهند.
افزایش نشاط در زندگی: مطالعات محققان دانشگاه لیورپول ثابت کرده که 
کتاب خواندن باعث افزایش شادی در زندگی می شود. در حقیقت کسانی که در 
هفته ۳۰ دقیقه مطالعه می کنند، زندگی شادتر، رضایتمندی بیشتر و سطح روابط 

اجتماعی قوی تری دارند.
کاهش خطر ابتلا به افسردگی: خواندن کتاب خود عاملی برای جلوگیری از 
افسردگی و حتی زوال عقل مرتبط با سن است. تنها ۵ دقیقه کتاب خواندن کافی 
است تا ضربان قلب و تنش فیزیکی تان آرام گیرد. بنابراین هر زمانی که احساس 

استرس و بی قراری داشته اید، بهتر است که کتابی را به دست بگیرید و بخوانید.
افزایش تحمل و همدلی: مطالعات ثابت کرده افزایش عملکرد ذهنی ناشی از 
کتاب خواندن و مطالعه، منجر به احترام بیشتر به سایرین، تحمل دیگر فرهنگ 
ها و عقاید و صبر بیشتر در بحث ها و تعاملات اجتماعی و شنیدن دیدگاه ها می 

شود.
کاهش دردهای مزمن: مطالعات تجربی نشان داده کسانی که علاقه مند به 
خواندن کتاب هستند، کتاب را با صدای بلند می خوانند و یا به خواندن شعر 
فیزیکی مزمن می شوند. ضمن دردهای  گرایش دارند، کمتر دچار دردهای 
جسمی ناشی از تنش های احساسی مانند افسردگی و انزوا در این افراد کمتر 

است.

برای رفع قرمزی جای جوش چه کنیم؟
قرمزی پوست بر اثر جوش یک امر طبیعی می باشد و بسیاری از افراد از آن نالان 

هستند و به دنبال روش هایی برای از بین بردن آن می گردند.
قرمزی پوست بر اثر جوش یک امر طبیعی می باشد و بسیاری از افراد از آن نالان 
هستند و به دنبال روش هایی برای از بین بردن آن می گردند. در واقع درمان با 
از بین بردن جای قرمزی جوش ها کمی متفاوت می باشد، ولی شما می توانید از 

مواد طبیعی استفاده کنید و زیبایی را به صورت خود باز گردانید.
مواد معجزه کننده

صورت خود را با استفاده از یک ماده شوینده مناسب پوست بشویید و سعی 
کنید این شوینده دارای مواد لایه بردار باشد تا بتواند مواد مرده روی پوست را از 
بین ببرد و از قرمزی آن بکاهید. بعد از این کار بهتر است کمی سرکه را به نسبت 
سه به یک با آب مخلوط کنید و آن را با استفاده از یک پنبه به محلی که قرمز شده 
است بزنید. این روش به شما کمک می کند تا بتوانید قرمزی جوش ها را به طور 

کلی از بین ببرید.
قطره ضد قرمزی چشم

برخی از افراد معتقد اند که قطره هایی که برای کاهش التهابات چشم استفاده 
می شود می تواند برای از بین بردن جای قرمزی جوش مفید باشد بنابراین بهتر 

است از این روش نیز استفاده کنید.
استفاده از ماسک دارچین

دارچین یکی از بهترین مواد برای پوست می باشد و اگر به آن حساسیت ندارید 
می توانید آن را با کمی عسل مخلوط کنید و بر روی کل صورت خود قرار بدهید. 
این روش به شما کمک می کند تا با روش های طبیعی بتوانید تمامی قرمزی و 

التهابات صورت خود را از بین ببرید.
روغن درخت چای

این روغن یکی از بهترین روغن هایی می باشد که می توانید برای درمان التهابات 
از آن استفاده کنید. بیش تر جوش هایی که روی صورت شما نمایان می شود در اثر 
تجمع باکتری ها می باشد و این روغن یک ضد باکتری بسیار قوی بوده و می تواند 
به راحتی از پس آن ها بر بیاید. استفاده تنها از این روغن توصیه نمی شود و حتما 
قبل از استفاده مقداری از آن را به نسبت مساوی با روغن های حامل مانند روغن 

زیتون مخلوط کنید.
استفاده از حوله داغ

برای استفاده از این روش باید ابتدا صورت خود را با یک محلول پاک کننده 
دارای سالیسیلیک اسید بشویید و بعد از آن از کرم های لایه بردار استفاده کنید و 
صورت خود را تمیز کنید. بعد از تمیز شدن صورتتان کافی است یک عدد حوله را 
کرم کنید و آن را بر روی صورت خود قرار بدهید تا التهابی که جوش ها برای صورت 

شما ایجاد می کند را از بن ببرید.
استفاده از روش های پزشکی

یکی دیگر از روش هایی که می توانید با استفاده از آن به رفع قرمزی جای جوش 
بپردازید استفاده از روش های پزشکی می باشد. در واقع دارو هایی که پزشکان 
توصیه می کنند اصولا کورتونی و یا استروئیدی اند و برای کوتاه مدت به صورت 

موضعی و یا تزریقی مورد استفاده قرار می گیرد.

این نکته به وضوح ثابت شد که مصرف یک و نیم لیتر آب در طول روز و قبل از تمام وعده های غذایی، نه تنها منجر به کاهش وزن 
شما خواهد شد بلکه وزن کاهش یافته شما را تا مدت ها حفظ خواهد کرد. به عقیده متخصصان، افرادی که مصرف آب خود را 
به بیش از یک و نیم لیتر افزایش می دهند، می توانند در سال ۱۷ هزار و ۴۰۰ کیلوکالری بسوزانند و افزایش متابولیسم را در حد 
شگفت انگیزی تجربه کنند. کم آبی جدی بدن می تواند منجر به مشکلات گوارشی، کلیوی، خستگی، سردرد، مشکلات پوستی، و 
مشکلات مثانه شود. حتی ثابت شده که نوشیدن آب در اوایل صبح بسیار بهتر از قهوه و سایر نوشیدنی ها منجر به کنترل فشار خون 
می شود. آب میوه های مختلف و نوشابه های سودا به هیچ وجه نمی توانند جایگزین آب آشامیدنی شوند. مصرف منظم آب علاوه بر 
افزایش متابولیسم، منجر به احساس سیری طولانی مدت و کاهش وزن موفق تر خواهد شد. هنگامی که بدن کم آب است، بدن به 

دلایل متعددی چاقی و ابتلا به بسیاری از بیماری ها را تجربه می کند:
خشکی پوست: کم آبی بدن همچنین احتمال بروز اگزما، آکنه و پسوریازیس را افزایش می دهد. ترک و خشکی پوست لب نیز 

یکی دیگر از نشانه های کم آبی بدن است.
مشکلات گوارشی: مقادیر کم آب و مواد معدنی قلیایی مانند منیزیم و کلسیم منجر به مشکلات هضم مانند گاستریت، زخم معده 

و ریفلاکس اسید می شود.
کاهش متابولیسم: بدن شما برای سوزاندن کالری به آب نیاز دارد. اگر حتی بطور خفیف دچار کم آبی شوید، ممکن است سوخت 
و ساز بدنتان کند شود. در یک مطالعه، افراد بزرگسالی که در یک روز، ۸ لیوان آب یا بیشتر نوشیده بودند نسبت به آنهایی که ۴ لیوان 
آب خورده بودند، کالری بیشتری سوزاندند. برای هیدراته ماندن، قبل از هر وعده غذایی یا میان وعده، یک لیوان آب یا یک نوشیدنی 
غیر شیرین دیگر بنوشید. همچنین در میان وعده بجای چوب شور یا چیپس از میوه ها و سبزیجات تازه استفاده کنید زیرا آنها بطور 

طبیعی حاوی آب هستند.
آلرژی و آسم: هنگامی که بدن آب خود را از دست می دهد، راه های هوایی را برای ذخیره کردن آب محدود می کند و این دلیلی 
برای ابتلا به آسم و آلرژی است. همچنین ثابت شده که کم آبی بدن موجب می شود برخی گلبول های سفید اسید آمینه هیستیدین 
را به هیستامین تبدیل کنند، که واکنش های آلرژیک را تحریک می کند. هنگامی که آب کافی به بدن می رسد، این گلبول ها تولید 

هیستامن خود را کاهش می دهند و نشانه های تنفسی از بین می روند.
دیابت بزرگسالان: دیابت بزرگسالان بر اثر کم شدن آب بدن بوجود می آید. بدن با کاهش ترشح انسولین، به کم شدن آب پاسخ 
می دهد. انسولین، اگر به میزان طبیعی ترشح شود، آب را به تمام سلول های بدن عرضه می کند و اندام های مهمی مانند مغز از 

کم آبی بدن رنج نمی برند.
مشکلات مثانه و کلیه: هنگامی که بدن شما به مقادیر کافی آب دریافت نمی کند، سموم و زباله ها شروع به رشد می کنند و این 

روند التهاب، درد و عفونت کلیه ها و مثانه را به همراه دارد.
آرتریت: آرتریت روماتوئید یکی از عوارض کم شدن آب بدن است. این وضعیت موجب درد مفاصل می شود. علائم این بیماری تا 

حد زیادی با مصرف آب و تامین املاح بدن کاهش می یابد.
گرسنگی کاذب: اگر خیلی تشنه باشید، ممکن است بدن تان سیگنال های غلط به گیرنده های گرسنگی در مغز بفرستد. در 
بسیاری موارد، وقتی بدن کم آب می شود، تمایل فرد به مصرف غذاهای نمکی افزایش می یابد. پس بار دیگر که احساس گرسنگی 
کردید، بد نیست یک لیوان آب بنوشید و ببینید آیا احساس گرسنگی تان برطرف می شود یا خیر. بسیاری از افراد در مواقعی که بدن 
شان کم آب شده است، به مصرف غذاهای شیرین تمایل پیدا می کنند. این مورد معمولا در صورتی اتفاق می افتد که بدن در تولید 

گلیکوژن مشکل داشته باشد.

آنتی اکسیدان ها که در میوه ها، سبزیجات و انواع چای یافت می شوند، از بدن شما در برابر رادیکال های آزاد و 
در نهایت ابتلا به برخی بیماری ها محافظت می کند.

اگر رژیم غذایی خود را عاقلانه انتخاب کنید، می توانید روزانه از تمامی منابع آنتی اکسیدان ها بهره ببرید:
کنترل عوارض دیابت: به نظر می رسد که قند خون به سرعت تولید برخی از رادیکال های آزاد غیر معمول 
را افزایش می دهد. این مولکول های مخرب باعث بسیاری از عوارض ناشی از دیابت از جمله نابینایی، آسیب 
عصبی و نارسایی کلیه می شوند. برخی از مطالعات امیدوارکننده نشان می دهد که آنتی اکسیدان ها می توانند 
علائم دیابت را کاهش دهند. به عنوان مثال مطالعات اروپایی نشان می دهد که مکمل های غذایی حاوی اسید 
آلفالیپوئیک )که در اسفناج، بروکلی و گوشت گاو یافت می شود(، ممکن است درد و ناراحتی نوروپاتی دیابتی را 
کاهش دهند. دانشمندان هندی نیز دریافته اند ترکیب آنتی اکسیدانی کورکومین که در زردچوبه یافت می شود، 

منجر به کاهش آسیب های کلیوی در دیابتی ها می شود.
دفاع در برابر زوال عقل: سلولهای مغزی افرادی که دچار انواع زوال عقل از جمله آلزایمر هستند، شواهدی 
از آسیب های رادیکال های آزاد را نشان می دهد. به نظر می رسد رادیکال های آزاد یکی از علل تجمع آمیلوئید 
در مغ هستند که مشخصه بیماری آلزایمر است. هیچ کس مطمئن نیست که آنتی اکسیدان ها چطور از آلزایمر 
جلوگیری می کنند اما ثابت شده که مصرف نوعی از آنتی اکسیدان ها یعنی ویتامین های ای و ث، از مغز در برابر 
این آسیب ها جلوگیری می کند. محققان هلندی با مطالعه روی بیش از ۵ هزار فرد بالای ۵۵ سال به مدت ۶ 
سال، متوجه شدند در افرادی که بیشترین میزان ویتامین ث را دریافت می کردند، نرخ ابتلا به آلزایمر ۳۴ درصد 

کاهش داشت.
محافظت از قلب: آنتی اکسیدان ها با کاهش کلسترول بد و افزایش کلسترول خوب، سلامت قلب را تضمین 
می کنند. مطالعات نشان داده اند، در افرادی که مقادیر زیادی میوه ها و سبزیجات غنی از آنتی اکسیدان مصرف 
می کنند، نرخ ابتلا به مشکلات قلبی از جمله حمله قلبی کمتر است. فلاونوئیدها، آنتی اکسیدان هایی هستند 
که مصرف زیاد آنها تا ۶۵ درصد، خطر ابتلا به بیماری های قلبی را کاهش می دهد. مصرف شیرینی و نشاسته 
را کاهش دهید چون ثابت شده این محصولات غذایی سطح رادیکال های آزاد را در بدن افزایش می دهند. 
مطالعات محققان دانشگاه کالیفرنیا نیز نشان داده کسانی که رژیم غذایی شان شامل مواد غذایی با شاخص 

گلیسمیک بالا است، با افزایش میزان کلسترول اکسید شده، بیشتر در معرض حمله قلبی قرار می گیرند.
محافظت از دی ان آ: رادیکال های آزاد با بعضی قسمت های سلول مثلDNAو غشای سلولی واکنش 
نشان داده و باعث تخریب عمل سلول یا حتی مرگ آنها می شود. در این حالت این رادیکال ها برای سلامتی 
بدن مضر و خطرناک هستند و خطر ابتلا به تومورهای سرطانی را افزایش می دهند. مطالعات نشان داده 
افرادی که مقادیر زیادی از آنتی اکسیدان ها را از طریق میوه ها و سبزیجات دریافت می کنند، با کاهش خطر 
ابتلا به سرطان مواجه هستند. فیتوکمیکال ها رشد تومورها را از راه های مختلفی از جمله تخلیه رادیکال 
های آزاد خنثی می کنند. این خبر باید الهام بخش مصرف بیشتر سبزیجات قرمز، نارنجی یا زرد باشد زیرا 
کاروتنوئیدهای موجود در آنها، از قوی ترین آنتی اکسیدان ها برای مبارزه با سرطان هستند. به طور خاص، 
مطالعات نشان داده نرخ ابتلا به سرطان پروستات در مردانی که بیشترین میزان استفاده را از گوجه فرنگی ها 

دارند، به دلیل وجود لیکوپن، کمتر است.

آنتی اکسیدان ها چطور مراقب سلامت شما هستند؟۸ وضعیت خطرناک پزشکی، با کم آبی بدن مرتبط است

عدم دریافت هر کدام از وعده های غذایی نه تنها کمکی به کاهش وزن نمی کند، 
بلکه یکی از عوارض آن، بروز چاقی بخصوص در ناحیه شکم است.

عدم دریافت هر کدام از وعده های غذایی نه تنها کمکی به کاهش وزن نمی کند، 
بلکه یکی از عوارض آن، بروز چاقی بخصوص در ناحیه شکم است.

حتی صرف نظر کردن از وعده شام، به هر دلیلی که باشد، عواقب خوبی برای 
بدن ندارد:

از وعده های غذایی بخصوص  به طور مرتب  زنانی که  بی نظمی قاعدگی: 
صبحانه صرفنظر می  کنند بیشتر در معرض بی نظمی  های قاعدگی قرار می گیرند. 
به عقیده محققان این افراد علاوه بر سندرم پیش از قاعدگی از مشکل یبوست نیز 

رنج می  برند.
احساس گرسنگی دائم: زمانی که از وعده های غذایی صرف نظر می کنید 
معده شما سیگنال  هایی به مغز فرستاده و اعلام خالی بودن می  کند؛ در نتیجه از 

همان ابتدای روز حس گرسنگی در بدنتان شکل گرفته و باقی می  ماند. صبحانه 
نخورها در واقع بیشتر در دام تغذیه ناسالم می افتند.

پرخوری: تحقیقات نشان داده است، اگر در زمان مناسب به اندازه ی کافی 
صبحانه میل کنید در ادامه  روز پرخوری نخواهید کرد، زیرا صبحانه اولین وعده بعد 
از بیدار شدن از خواب است، بنابراین حذف صبحانه زمان گرسنگی از شب گذشته 
را افزایش می  دهد، میزان قند خون پایین آمده و ترشح انسولین با مشکل مواجه 
می  شود، زمانی که انسولین زیاد شود اسیدهای چرب بیشتری ذخیره بدن خواهد 

شد. در نتیجه احساس خستگی در نیمه روز به سراغ شما خواهد آمد.
از بین رفتن تعادل هورمونی: پرهیز از هر کدام از وعده های غذایی، منجر به 
افزایش هورمون کورتیزول در بدن می شود. هورمونی که اضطراب و استرس را در 
بدن افزایش می دهد. در این میان عدم تعادل هورمون انسولین در بدن نیز، منجر 

به نوسانات قند خون و بی ثباتی آن خواهد شد.

مشکلات گوارشی: با حذف وعده های غذایی، بدن به مواد مورد نیاز برای تامین 
انرژی و فعالیت دسترسی ندارد. مصرف سه وعده غذایی اصلی و دو میان وعده در 

روز برای عملکرد صحیح متابولیسم و سیستم گوارشی بدن ضروری است.
افزایش چربی در بدن: نخوردن وعده های غذایی باعث می شود بدن برای 
جلوگیری از کمبودهای تغذیه ای به جای مصرف چربی های بدن، آنها را ذخیره 
کند نه مصرف. همین روند، چاقی و بخصوص بروز چاقی شکمی را افزایش می 
دهد که خود خطری برای ابتلا به سندرم متابولیک، بیماری های قلبی، سکته 

مغزی و دیابت است.
تحلیل رفتن بدن: با حذف وعده های غذایی، متابولیسم بدن کند می شود و 
بیشتر احساس خستگی و کج خلقی می کنید. نتایج پژوهش ها نشان می دهد 
بزرگسالانی که صبحانه کاملی مصرف می کنند خوش خلق تر و مثبت تر از افراد 

دیگر هستند.

وعده های غذایی را حذف  می کنید؟ این خطرها شما را تهدید می کند!
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یک روانشناس می گوید: سالمندان از جمله گروه  های 
آسیب پذیری هستند که در دوران کرونا به دلیل قرنطینگی 
و کاهش تعاملات اجتماعی؛ احساس تنهایی کرده و دچار 

انزوای مضاعف می شوند. 
سالمندان از جمله گروه های آسیب پذیر در بحران های 
مختلف از جمله بحران به وجود آمده از ویروس کووید ۱۹ 
هستند. رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله فیزیکی 
سبب شده این گروه از جمعیت در انزوا و تنهایی مضاعف 
تری نسبت به قبل قرار بگیرند. امری که علاوه بر سلامت 
فیزیکی، سلامت روحی و روانی آنها را نیز تحت الشعاع قرار 
داده است. در بسیاری از کشورهای توسعه یافته زیر ساخت 
 هایی برای حمایت از این قشر اندیشه شده است  در حالی 
که ما شاهد  نقطه ضعف هایی در کشورمان هستیم؛ اما باید 
دانست که می توان این نقیصه را از طریق برخی فعالیت  ها و 
اقدامات جبران کرد. اینکه این امور و فعالیت ها چه هستند و 
چگونه می توان به سالمندان در این روزها کمک کرد، سبب 
شد پژوهشگر ایرنا با "فاطمه کاشی"، روانشناس به گفت و 

گو بنشیند. مشروح این گفت و گو را در ذیل می خوانید:
 پیامدهای کرونا برای سالمندان

کاشی در خصوص وضعیت سالمندان در دوران کرونا 
گفت: شیوع ویروس کرونا در نقاط مختلف جهان تهدیدی 
برای سلامت جسم و روح بیشتر مردم محسوب می شود. اما 

همانطور که می دانیم آسیب پذیری گروه  های سنی مختلف 
در برابر انواع بیماری  ها متفاوت است. سالمندان نیز از این 
امر مستثنی نبوده و در برابر ویروس  ها، به مراقبت بیشتری 

احتیاج دارند.
اجتماعی  انزوای  و  کرونا  ویروس  شیوع  افزود:  وی 
واحساس تنهایی ناشی از آن به اضطراب و ترس از تنهایی 
بیشتر در سالمندان دامن زده است. بطوریکه از آثار سوء 
جسمانی تنهایی و انزوای اجتماعی بر سالمندان، می توان 
به کم اشتهایی و در پی آن رژیم غذایی نامناسب و در بعد 
افسردگی،  اضطراب،  همچون  روانی  ناملایمات  روانی، 

استرس، احساس یاس، ناامیدی و ناکارآمدی اشاره کرد.
می دانیم،  که  طور  همان  کرد:  اظهار  روانشناس  این 
اضطراب در مختل ساختن روابط بین فردی تاثیر بسزایی 
از  ترس  انتقال  با  است  که حتی ممکن  به طوری  دارد، 
بیماری، و به دنبال آن ضعیف شدن سیستم ایمنی بدن، 
آسیب هایی روحی و جسمی به اشخاص در معرض خطر، 

وارد شود.
برای مهار اثرات ناشی از کرونا بر سالمندان چه 

کارهایی می توان انجام داد؟
کاشی پیرامون اینکه برای مهار اثرات ناشی از کرونا بر 
سالمندان چه اقداماتی می توان انجام داد، گفت: برای 
میزان  به  باید  سالمند،  فرد  بدن  ایمنی  سیستم  تقویت 

خواب، تغذیه مناسب و فعالیت بدنی او بیش از گذشته 
به  با  که  دارد  وجود  نگرانی  این  همچنین  داشت.  توجه 
حداقل رسیدن تعاملات، تماس ها و ترغیب افراد مسن  تر 
به ماندن در خانه، سلامت روحی و روانی این افراد با خطر 
بنابراین تماس های مکرر تلفنی و تصویری  روبه رو شود. 
برای احوال پرسی، انجام خریدهای ضروری مانند نیازهای 
تامین  یا  اینترنتی  صورت  به  قبوض  پرداخت  دارویی، 
مایحتاج روزانه به صورت کلی، از جمله اقدامات همدلانه 
از طرفی  برای سالمندان عزیز، می باشد.  و مسوولانه ما 
ترغیب سالمندان به خاطره گویی هم نه تنها سبب می شود 
سیستم مغزی آنها فعال باش بلکه سبب می شود نوعی 

احساس کارآمدی داشته باشند.
این روانشناس اضافه کرد: ضروری است که ما به سلامت 
روان سالمندان به همراه تغذیه سالم، فعالیت های ورزشی 
سبک با موسیقی شاد در محیط امن، ارتباط با طبیعت و 
گوش دادن به صدای پرندگان، حفظ ارتباطات اجتماعی با 

رعایت بهداشت فردی اهمیت بیشتری دهیم.
کاشی در پایان گفت: از نکات دیگری که بسیار حایز 
اهمیت است، برقراری محدویت دسترسی سالمندان در 
انتشار اخبار و مطالب به ویژه در پیام  رسان های اجتماعی 
است. تا جاییکه ممکن است باید افراد سالمند را  به دور از 

هرگونه نگرانی و اخبار و شایعات نگه داریم.

یک روانشناس  مطرح کرد:

تنهایی دوران کرونا با سالمندان چه می کند؟

اجتماعی

توصیه های خواندنی برای زوج های جوان
رضایت زناشویی در حفظ تعادل زندگی و جو عاطفی خانواده نقش حیاتی دارد 
و عامل موثری برای مقابله با فشارهای روانی و داشتن عملکرد مناسب در زندگی 

است.
 ۹ توصیه زیر می تواند به افزایش رضایت از زندگی شما بیش از پیش کمک 

کند:
۱-به صحبت های همسر خود همیشه با دقت گوش بدهید. 

نوع صحبت کردن،بلندی یا کوتاهی صدا،نوع کلماتی که استفاده می شود به 
خوبی بیانگر احساس،حالت روانی و درونی همسرتان می باشد. 

شنیدن،یکی از انتظارات بسیار مهمی است که همسرتان از شما دارد و کمک 
مؤثری است که می توانید به زندگی مشترکتان بکنید،اما قطعا زمانی که در 
آشپزخانه هستید یا اینکه در اتاق مشغول کاری هستید، نمی توانید صدای 
همسرتان را که روی کاناپه جلوی تلویزیون نشسته را به خوبی بشنوید یا با او گفت 
و گو کنید،ولی دوری شما حق همسرتان نیست، پس نباید در این مورد کاملا او 
را ناامید کنید و لازم است زمانی را برای گفت و گوی دونفره سازنده اختصاص 

دهید.
۲ –همیشه در چشمان همسر خود نگاه کنید.)ارتباط چشمی برقرار 

کنید( 
مانند روزهای اولی که با هم ازدواج کرده بودید و عاشقانه یکدیگر را نظاره می 

کردید.
چشم ها تاثیر فوق العاده ای در جذب و استحکام بخشیدن به روابط زناشویی 
دارند،همیشه با چشمانی عاشقانه همسر خود را نگاه کنید تا او به یاد داشته باشد 

شخصی در دنیا او را دوست دارد و انتظارش را می کشد.
3 –همیشه همسرتان را در هر شرایطی که هستید،حمایت کنید.

حمایت معنای مختلفی دارد و تنها به معنای حمایت مالی نیست. گاه حمایت 
از حمایت های مالی می باشد،به  تر  احساسی و حمایت فکری بسیار مهم 
همسرتان اطمینان دهید که در هر موقعیت و هر زمانی به او اعتماد کامل دارید.

۴ –اجازه دهید همسرتان در رابطه با مشکلاتش صحبت کند. 
حتی اگر شنیدن این مشکلات برای شما خوشایند نباشد یا ناراحت شوید.

برای مثال :اگر همسرتان به شما می گوید که در حال ورشکسته شدن می 
باشد به جای اینکه به او بگویید:نه ! من طاقت ندارم،جواب فامیل را چه بدهم،از 
این پس چطور زندگی کنیم و یا سوالاتی بدین سبک…باهمسرتان همدلی 
کنید،اجازه دهید او به صحبت هایش ادامه دهد،از او بپرسید حالا چه فکری 

دارد؟ چه طور می توانید با هم راه حلی پیداکنید؟
نیازمند  و هم احساسی شما  به کمک، همدلی  نکنید همسرتان  فراموش 

است،نه ملامت و افکاری که دردهای او را مضاعف کنند.
۵- جست و جوی اشتباه ممنوع 

فکر نکنید بیشتر می دانید و می توانید اشتباهات دیگران را اصلاح کنید.
این که مدام غلط های گفتاری همسرتان را بگیرید،از لباس پوشیدن و جویدن 
غذای او ایراد بگیرید و احساس دانای کل بودن کنید، می تواند رابطه شما را به 
وضعیت خطرناکی سوق دهد.این رفتار باعث خواهد شد همسرتان در مقابل شما 
احساس ناامنی کرده و اعتماد به نفسش پایین بیاید و زمانی که در جمع حضور 
دارد برای هر کاری که می کند منتظر واکنش شما بماند یا به خاطر استرسی که 

در او به وجود آورده اید بیشتر از قبل اشتباه کند.
۶–از همسرتان راجع به علایق اش سوال بپرسید. 

شاید هرگز در این رابطه با شما صحبت نکند اما زمانی که سوال مستقیم پرسیده 
شود،او متوجه اهمیت خودش در نگاه شما می شود و آسان تر پاسخ  می دهد.

۷–از غر زدن بر سر موضوعات کوچک و بی اهمیت جدا بًپرهیزید. 
بسیاری از دعواها و بحث های جدی از همین مورد آغاز می شوند. اینکه خانم یا 
آقا سر موضوع کوچکی آنقدر غر می زند تا عرصه را بر طرف مقابل تنگ می کند و 

در نتیجه او نیز به دفاع از خود می پردازد.
8- زیرکی و بامزه بودن 

این گونه افراد تمام اطرافیان خود را به وجد می آورند و باعث شادی و خوشحالی 
همسرشان می شوند. سیاست خنداندن و سرگرم کردن، سیاست جذابی برای 

مردان است که باعث می شود زنان آنها از بودن در کنارشان خسته نشوند.
9- بخشش،عشق می آورد.

شاید این یک حقه زنانه باشد اما اگر می خواهید در زندگی مشترکتان موفق 
باشید باید این حقه را هم یاد بگیرید. درست زمانی که همسرتان انتظار دارد با 
او برخورد کنید و سرزنشش کنید، ببخشیدش و از کنار خطای او بگذرید. فرض 
کنید که ناخواسته اشتباهی که می دانسته آزارتان می دهد را انجام داده و حالا به 
دلیل واکنشی که از شما انتظار دارد مضطرب است،می توانید در این لحظه او را 
غافلگیر کنید و هم متانت و بزرگواری خودتان را نشان دهید و هم با یک بخشش 

غیر منتظره او را هزار برابر عاشق تر کنید.
مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی استان قم

ایجاد هیجان مثبت در زندگی
باورهای انسان در طول زندگی براساس تجربه و بلوغ او تغییر می کند. برای 
ایجاد هیجان مثبت باید باورهای روزانه خود را تغییر دهیم هرچند تغییر سخت 
است و در صورت شکست،افراد دست از تلاش برمی دارند و کار را ادامه نمی 

دهند. 
افراد بدبین راه ورود حل مسأله را بر ذهن خود می بندند و احساسات ناخوشایند 
را بازتولید می کنند. گاهی چالش ها و دغدغه های افراد به دلایل محیطی است و 
گاهی نیز علت فردی دارد. نکته حائز اهمیت، تغییر افکار است که می تواند ما را 
به آرامش ذهنی برساند. بر این اساس لازم است رویدادهای زندگی را قابل کنترل 
بدانیم تا توان مقابله با آنها را داشته باشیم و این نیاز به تفکر صحیح و اصولی دارد. 
اگر به این نتیجه برسیم که وقایع زندگی را نمی توان کنترل کرد،آن وقت به نوعی 

درماندگی می رسیم.
افرادی که تفکر مثبت دارند،احساس خوشایندی را تجربه می کنند و این 
موضوع ذهن را برای تفکر منطقی بازمی گذارد،از سویی دیگر افراد بدبین راه ورود 
حل مسأله را بر ذهن خود می بندند و احساسات ناخوشایند را بازتولید می کنند.
 امام علی )ع( می فرمایند:»مراقب افکارت باش که کلامت می شود و مراقب 
کلامت باش که رفتارت می شود، مراقب عادتت باش که شخصیتت می شود و 
مراقب شخصیتت باش که سرنوشتت می شود.« با این تفاسیر مسلم است که نوع 
تصمیمات و تفکرات ما تعیین کننده این است که آیا زندگی خوشایندی خواهیم 

داشت یا خیر.
برای ایجاد هیجان مثبت باید باورهای روزانه خود را تغییر دهیم. مثلا افراد 
برحسب عادت بعد از رسیدن به خانه تلویزیون را روشن می کنند یا سراغ یخچال 
می روند درحالی که می توان دوش گرفت، لباس پوشید و برای پیاده روی از خانه 
خارج شد.اگر بخواهیم این کار تداوم داشته باشد باید این روند را برای مدتی ادامه 
دهیم. متأسفانه برخی به کلام توجه نمی کنند درحالی که کلام می تواند به افراد 
انرژی دهد، باید مراقب گفت وگوی درونی با خود و بیرونی با دیگران باشیم،زیرا 
جملات ناامید کننده تأثیر ناخوشایندی بر ذهن فرد می گذارد.بیان این جمله 
که»من امروز را با توکل و اعتماد به نفس آغاز می کنم.«هیجان مثبت زیادی به 
فرد می دهد.  نکته مهمی که افراد باید به آن توجه کنند،زندگی در زمان حال 
است،باید از گذشته درس بگیریم و با امید به آینده اما در زمان حال زندگی 

کنیم،برخی افراد در شکست ها و حتی موفقیت های گذشته تثبیت می شوند.
برقراری ارتباط ملزوماتی دارد که یادگیری مهارت های آن لازم به نظر می 
رسد،یکی از این مهارت ها گشاده رویی است،باید با دیگران طوری رفتار کنیم که 
نشان دهیم آنها افراد مهمی هستند،البته این به معنای توقع نابجا نیست بنابراین 
افراد نباید انتظار داشته باشند که فقط دیگران آنها را درک کنند،چرا که ارتباط 

مقوله ای دوسویه است و تبادل انرژی نیز باید دوطرفه باشد. 
حل چالش دو مرحله دارد که مرحله اول آن آمادگی برای رویارویی با چالش 
است، این کار را می توان ابتدا به صورت ذهنی انجام داد،مرحله دوم درس گرفتن 
از چالش ها است و درنهایت افراد باید خود را مقابله کننده ای قوی در چالش ها 

ببینند تا بتوانند با آنها روبه رو شده و آنها را حل کنند.
مرکز مشاوره فرماندهی انتظامی استان قم

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

فعالیت ۲5۰ مسافرپذیرغیرمجاز در قم
کرونایی ۲۵۰  چالش  به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشتی  معاون 
مسافرپذیر غیرمجاز در قم در ایام سفرهای نوروزی، از کاهش استفاده از ماسک در 

ادارات و سازمان ها انتقاد کرد. 
سیامک محبی با بیان این که ۴۰ درصد افراد با نمونه مثبت کرونا در قم و در هفته 
اخیر، سابقه شرکت در مراسم عزا یا عروسی را داشته اند اظهار کرد: باید گفت در ایام 
شلوغ پایان سال، با چالش هایی در کشور و سطح استان رو به رو هستیم که می تواند 

در صورت عدم توجه، شیوع موج جدید کرونا را به دنبال داشته باشد.
وی افزود: تردد بیشتر مردم در مجتمع های خرید و پاساژها و عدم توجه برخی از 
اعضای هیئت مدیره این مجتمع ها و یا اتحادیه های صنفی در کنار حضور بیشتر 

مردم در اماکن متبرکه در روزهای پایانی سال می تواند چالش برانگیز باشد.
استان  متبرکه  اماکن  زحمتکش  خادمان  از  ادامه  در  قم  بهداشت  مرکز  رئیس 
خواست تا به صورت جدی زائران و بویژه اتباع خارجی را به رعایت حداکثری شیوه 

نامه های بهداشتی توصیه کنند.
محبی در ادامه به حضور بیشتر مردم در تالارها برای مراسم جشن، عروسی و 
مانند آن توجه داد و گفت: یکی دیگر از چالش ها، فعالیت خانه بازی ها و شهربازی 
های مسقّف است، در حالی که در شرایط ورود ویروس جهش یافته و خطر آن برای 

کودکان، این مکان ها باید تعطیل باشند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین به وجود ۲۵۰ مسافرپذیر 
غیرمجاز در قم اشاره و خاطرنشان کرد: تردیدی نیست که در این ایام، اماکن اقامتی، 
مسافرخانه ها، پایانه های مسافربری، ایستگاه قطار شهر و همچنین مسافران ورودی 

باید تحت نظارت ویژه باشند.
وی اضافه کرد: آرامستان ها و روزبازارها هم باید تحت نظارت شدیدتر قرار گیرند، 
البته روزبازارها با تذکرهای قبلی توانسته اند حدود ۵۰ درصد انتظارات را در رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی برآورده کنند.
رئیس مرکز بهداشت قم با انتقاد از تشکیل برخی تورهای مسافرتی در درون استان، 
به چالش تشکیل صف در برخی فروشگاه ها اشاره کرد و گفت: متأسفانه هنوز هم 

شاهد برگزاری برخی کلاس های حضوری در استان هستیم.
محبی ادامه داد: قم در شرایط آبی کرونایی است و می توان همایش ها و جشنواره 
هایی با حداکثر حضور ۴۰ نفر و البته با رعایت دیگر شیوه نامه های برگزار کرد، اما 
شاهد هستیم که برخی همایش ها و جشنواره ها به صورت محدود برگزار نمی شوند 

که جای پرسش و تعجب دارد.
کاهش استفاده از ماسک در ادارات و سازمان ها 

وی همچنین به کاهش استفاده از ماسک در ادارات و سازمان ها توجه داد و گفت: 
کارمندان باید در خط مقدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی باشند، اما آمار نشان می 
دهد استفاده ۹۰ درصدی آنان از ماسک در دی ماه سال جاری، اکنون به حدود ۷۵ 

درصد کاهش داشته است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه خواستار بررسی ممنوعیت 
ورود مسافر به قم در ایام نوروز شد و درباره آخرین ارزیابی از  رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی در مشاغل و اصناف گفت: جایگاه های سوخت در هفته اخیر با رشد 

رعایت شیوه نامه های بهداشتی مواجه بوده اند که باید از مسؤولان آن تقدیر کرد.
رئیس مرکز بهداشت استان قم همچنین درباره آخرین آمار استفاده از ماسک در 
بین مردم استان یادآور شد: بررسی ها نشان می دهد حداکثر ۶۶ درصد مردم در 
اماکن عمومی و وسائل نقلیه عمومی ماسک می زنند که این امر به معنای ماسک 

نزدن حداقل ۳۴ درصد از مردم استان است.
 

معاون فرهنگی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(  خبرداد:

برگزاری جشنواره »سلام« 
به مناسبت نوروز ۱۴۰۰

معاون فرهنگی آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( از برگزاری جشنواره سلام 
به مناسبت نوروز ۱۴۰۰ خبرداد و گفت: این جشنواره در پنج قالب مختلف و با 
هدف بهره مندی عموم زائران و مجاوران از برنامه های فرهنگی آستان مقدس دنبال 

می شود. 
مهدی احمدی با اشاره به برگزاری ویژه برنامه های نوروزی آستان مقدس بانوی 
کرامت اظهار کرد: برنامه های نوروزی امسال آستان مقدس با محوریت جشنواره 
سلام در قالب بخش های سلام زائر، سلام بچه ها، جشن سلام، مسابقه و پویش و 

همچنین ویژه های روزانه برگزار می شود.
وی اضافه کرد: برنامه سلام زائر با محوریت روایتگری سیره علما و ستارگان حرم در 
مقبره علما، محفل گفتمان انقلاب در مقبره شیخ فضل الله نوری، روایتگری سیره 
شهدا در مقبره  شهدا، محفل شعر و هنر در مقبره شعرا، پرسمان خانواده در جوار 
مقبره شهید مفتح و سلام بانو با هدف اجرای برنامه های فرهنگی و قرآنی برای بانوان 
دنبال می شود. معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت از اجرای ویژه برنامه سلام 
بچه ها با مخاطب کودک و نوجوان یاد کرد و گفت: در ایام نوروز برنامه بچه های بهشت 
در صحن صاحب الزمان)عج( و سلام جوان نو در مرکز نوجوان فاطمی در صحن 
جوادالائمه)ع( حرم مطهر اجرا می شود. وی به برگزاری جشن های همراهی با عنوان 
جشن سلام با حضور خانواده ها اشاره کرد و گفت: هر شب بعد از نماز مغرب و عشاء 
جشن خانوادگی با برنامه های متنوع و جذاب از جلمه مسابقه فرهنگی و قرعه کشی 
در حرم مطهر برگزار می شود. احمدی ادامه داد: پویش نذر قربانی خانواده فاطمی به 

نیت سلامتی امام زمان)عج( تا نیمه شعبان به صورت ویژه پیگیری می شود.
وی از برگزاری مسابقه روزانه سلام یاد کرد و گفت: این مسابقه معارفی در سه سطح 
کودک، نوجوان و عمومی با استفاده از سامانه های پیامکی و پرتال جامع آستان 
مقدس برگزار می شود. احمدی خاطرنشان کرد: نمایشگاه حریم حرم، موزه آستان 
مقدس، مرکز مشاوره حرم و اتاق عقد حرم نیز با عنوان ویژه های روزانه در ایام نوروز به 

زائران و مجاوران حرم مطهر خدمت رسانی خواهند داشت.
معاون فرهنگی حرم بانوی کرامت تصریح کرد: »برای ظهور همدل باشیم« شعار 
محوری برنامه های نوروزی آستان مقدس است و تبلیغ و ترویج این شعار در فضاهای 
مجازی  و فضاسازی های محیطی مورد توجه قرار می گیرد. وی یادآور شد: امسال 
شیوع ویروس کرونا شرایط خاصی را برای همه مردم و مراکز مختلف از جمله آستان 
مقدس رقم زده است و امسال برخلاف سال های گذشته نمایشگاه نوروز نخواهیم 
داشت اما خدمت رسانی در حرم با رعایت دستورالعمل های بهداشتی دنبال می شود.

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران خبر داد

اجرای پویش »همدلی برای ظهور« در 
اعتاب مقدسه و بقاع متبرکه

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با اشاره به مصوبات اجلاسیه نمایندگان 
آستان های مقدس درباره نیمه شعبان، گفت: اجرای پویش »همدلی برای ظهور«، 
برگزاری جشنواره ملی »امام مهدی)عج(« با همکاری کانون های مساجد کشور 

ازجمله این مصوبات است.
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با اشاره به برگزاری اجلاسیه نمایندگان آستان 
های مقدس با موضوع مهدویت و جشن های نیمه شعبان، اظهار کرد: این اجلاسیه 
در آستانه ماه شعبان المعظم، ماه ولادت باسعادت امام زمان)عج( و با حضور معاون 
فرهنگی سازمان اوقاف و امور خیریه کشور، معاون فرهنگی آستان حضرت فاطمه 
معصومه)س(، نماینده آستان قدس رضوی و شرکت مجازی برخی دیگر از اعضاء در 
مسجد مقدس جمکران برگزار شد. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران درباره 
مصوبات این اجلاسیه بیان کرد: مقرر شد کارگروه مهدویتِ آستان های مقدس در 
سال ۱۴۰۰ با محوریت مسجد مقدس جمکران شکل بگیرد و دو کار کوتاه مدت و 
بلندمدت را دنبال کند. وی ادامه داد: ذیل برنامه های کوتاه مدت مقرر شد استغاثه 
همگانی به حضرت حجت)عج( در همه آستان ها و بقاع متبرکه همزمان با شب نیمه 
شعبان در ساعت ۲۱ انجام شود. همچنین پویش »همدلی برای ظهور« به صورت 

مشترک و با همکاری اعتاب مقدسه در ایام نورز و نیمه شعبان ۱۴۰۰ اجرا می شود.
حسین آبادی تصریح کرد: علاوه بر این مقرر شد آستان های مقدس با همکاری 
ستاد هماهنگی کانون فرهنگی هنری مساجد کشور نخستین جشنواره ملی کودک 
و نوجوان »امام مهدی)عج(« را برگزار کنند، پوستر این جشنواره در نیمه شعبان 
تاسیس  المبارک، سالروز  تا ۱۷ رمضان  آن  در  رونمایی می شود، مهلت شرکت 
مسجد مقدس جمکران به فرمان امام زمان)عج( است و برگزاری اختتامیه و معرفی 
برگزیدگان آن نیز همزمان با ۹ ربیع الاول، سالروز آغاز امامت و ولایت امام زمان)عج( 

انجام می شود.

گزارش :ایمن سادات موسوی نژاد 

طرح شهید سلیمانی با محوریت بسیج محله و خانواده برای کنترل و مدیریت 
کووید 19 در دستور کار قرار گرفت و از ابتدای آذر ماه برای اجرا ابلاغ شد.

قرارگاه استانی برای طرح شهید سلیمانی تشکیل شده که استاندار ریاست 
قرارگاه ستاد استانی و ریاست دانشگاه علوم پزشکی معاون فنی قرارگاه هستند.

فرماندار رئیس ستاد قرارگاه شهرستان، دکتر محبی معاون فنی قرارگاه شهرستان 
و سرهنگ جعفری، معاون اجرایی و عملیاتی قرارگاه ستاد شهرستان را بر عهده 

دارند.
ذیل ستاد و قرارگاه شهرستان چهار کمیته آموزش همگانی، نظارتی، رهگیری و 

مراقبتی و حمایتی تشکیل شده است.
مرکز بهداشت استان مسؤولیت سه کمیته آموزش همگانی، نظارت، رهگیری و 

مراقبت را بر عهده دارد و مسؤولیت مدیریت کمیته حمایتی با بسیج است.
در سطح محلات کمیته های عملیاتی در قالب سه کمیته رهگیری و مراقبت، 

نظارتی و حمایتی شکل می گیرد.
بر اساس آمار اعلامی از سوی مرکز بهداشت استان قم 154 نفر نیروی رهگیری 
مراقبتی فعال هستند که از این تعداد 89 نفر از سوی مرکز بهداشت و 65 نفر از 

سوی بسیج است.
جلوگیری از خروج از منزل گروه های در معرض خطر

سیامک محبی، رئیس مرکز بهداشت استان قم با اشاره به گام نخست فعالیت 
گفت: نیروهای مرکز بهداشت و مراقبان سلامت گروه های در معرض خطر مانند 
زنان باردار، افراد دارای بیماری زمینه ای و سالمندان و افراد مرتبط با افراد دارای 
تست کرونای مثبت را شناسایی می کنند. 41 مرکز جامع خدمات سلامت، 94 
پایگاه سلامت، 59 خانه بهداشت، 9 مرکز منتخب کووید 19، 49 مرکز نمونه گیری 
تست رپید و یک مرکز ایزوله فعالیت دارند. وظیفه تیم های رهگیری و مراقبت این 
است که به افراد دارای تست مثبت مراجعه و اطلاعات مربوطه را اخذ می کنند 
و سپس تمام مواردی که در محل زندگی و محل کار با آنها در تماس بودند مورد 

رهگیری و مراقبت قرار می دهند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: آزمایش تست های 
تشخیص رپید کرونا همزمان با شروع این طرح در سطح کشور اجرا و کار نمونه 
گیری سریع انجام شد و تیم های مراقبتی و رهگیری به تست های تشخیص سریع 

مجهز شدند.
وی با بیان اینکه به صورت هفتگی با گروه های در معرض خطر مانند سالمندان، 
زنان باردار و افراد دارای بیماری زمینه ای تماس حاصل می شود و وضعیت سلامت 
به  قرار می گیرد، گفت: موارد مثبتی که شناسایی می شوند  بررسی  آنها مورد 
تیم های مراقبتی معرفی می شود و با مراجعه به درب منازل، اقدامات مراقبتی و 
رهگیری را انجام می دهند. محبی خاطرنشان کرد: مسؤولیت تیم های نظارتی با 
گروه سلامت و محیط کار است که با برنامه ریزی و به صورت تیم بندی همکاران 
بازرس بهداشت، داوطلبان جمعیت هلال احمر و نیروهای بسیج نیز همکاری 

کردند تا تشدید نظارت ها روی دهد.
وی وظیفه تیم های حمایتی را با بسیج عنوان کرد و افزود: دو وظیفه برای تیم های 
حمایتی در دستور العمل و برنامه طرح در نظر گرفته شده تا خانواده های نیازمند 
و خانواده هایی که به کمک نیاز دارند شناسایی شوند و کمک های معیشتی به آنها 
ارائه شود. رئیس مرکز بهداشت استان قم با اشاره به قرنطینه معکوس گفت: بر 
این اساس گروه های در معرض خطر و سالمندان شناسایی می شوند و به تیم های 

حمایتی معرفی می شوند تا به پیگیری بپردازند و کمتر از منزل خارج  شوند.
رهگیری و مراقبت 12 هزار و 676 نفر درب منزل

وی خاطرنشان کرد: تیمی به نام تیم مراقبت در منزل وجود دارد که اعضای آن 
پزشک و پرستار است.

محبی خاطرنشان کرد: 14 مرکز جامع روستایی وجود دارد که 14 تیم در آن 
شکل گرفته که وظیفه دارند اقدامات درمانی را برای خانواده های دارای بیمار 

کرونایی انجام دهند که با مراجعه، خدمات درمانی به آنها ارائه می کنند.
وی با اشاره به آمار تیم های رهگیری و مراقبت از اول آذر تا 15 اسفند گفت: 12 
هزار و 676 نفر درب منزل رهگیری شدند که با موارد مثبت در تماس بودند که از  
این تعداد 6 هزار و 54 تست سریع دریافت شد که 327 نفر بیمار مثبت شناسایی 

شدند که علایم نداشتند یا دارای علایم خفیف بودند.
به گفته رئیس مرکز بهداشت استان قم 463 مراقبت در منزل انجام شده و در این 
مراقبت ها 136 تست گرفتند که 9 نفر مثبت در پیگیری ها و مراقبت ها در منزل 
شناسایی شدند. به گفته وی 87 هزار و 742 بازدید از صنوف در قالب تیم های 
نظارتی بهداشت، بسیجی و داوطلبان هلال احمر انجام شده که از این تعداد 60 
هزار و 746 مورد از سوی بهداشت بوده که 13 هزار و 324 اخطار کتبی صادر شده 

و 171 مورد منجر به پلمب صنف متخلف شده است.
سامانه 190 پذیرای پیشنهادات و انتقادات بهداشتی

نرگس جعفری، مدیر سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم خاطرنشان 
کرد: نظارت های مداومی در قالب تیم های نظارتی متشکل از بازرسان بهداشت 
از ابتدای کرونا تا کنون صورت گرفته که شیوه نامه های بهداشتی در قالب فاصله 

گذاری هوشمند اجتماعی ویژه صنف های پرخطرتر را بررسی می کنند.
وی مجتمع های تجاری، پاساژها، نانوایی ها و رستوران ها، تالارهای پذیرایی، 
دفاتر پیشخوان، بانک، اماکن متبرکه و زیارتی و آرامستان ها را از جمله اماکنی ذکر 

کرد که نظارت ها در آن به صورت شدیدتر انجام می شود.
مدیر سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم با اشاره به شکل گیری چهار 
تیم در طرح شهید سلیمانی گفت: تیم های نظارتی، مراقبتی، رهگیری و حمایتی 
کار خود را شروع کردند و از نیروهای مردمی و خودجوش مانند نیروهای بسیج و 
هلال احمر برای نظارت کمک گرفته شد که در بسیاری از مواقع توانستند همکاری 
شایسته در زمینه بازرسی و نظارت ها داشته باشند. وی با بیان اینکه سه اصل مهم 
در مسیر رعایت شیوه نامه ها وجود داشت، گفت: استفاده از وسائل حفاظت فردی 
مانند ماسک زدن، جلوگیری از پذیرش افراد و مشتریان بدون ماسک و استفاده از 

دستکش برای متصدیان مواد غذایی از مهمترین اصول است.
جعفری با اشاره به موارد مهم در ارزیابی اولیه گفت: پیگیری می شود تا این افراد 
در محل کار حضور پیدا نکنند و همچنین اطرافیانی که با این فرد در تماس بودند 

شناسایی می شوند. 
 وی ارزیابی سلامتی تمام افراد در واحدهای کاری و صنفی، ادارات و سازمان ها 
را از دیگر امور در حال پیگیری بهداشت فردی عنوان کرد و گفت: تمام اصناف و 
واحدهای کاری باید در سامانه سلامت ثبت نام می کردند و کد سلامتی خود را در 
قالب RQ دریافت و در معرض دید نصب کنند و به این وسیله فرد مشتری می تواند 

در نظرسنجی صنفی شرکت کند.
مدیر سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم خاطرنشان کرد: بهداشت 
فردی، وسائل حفاظت فردی و فاصله گذاری از نکات مهم بود که در این زمینه 

الزامات مرتبط با فاصله گذاری باید رعایت شود.
وی تهویه مناسب را از دیگر موارد ضروری عنوان کرد و افزود: تنها به دلیل رعایت 
فاصله گذاری نمی توانیم از انتقال بیماری جلوگیری کنیم و قطع زنجیره انتقال 
ویروس را نخواهیم داشت بنابراین باید تهویه به طور صحیح انجام شود که نظارت ها 

از سوی بازرسان و کارشناسان گروه سلامت و محیط کار صورت می  گیرد.
جعفری عنوان کرد: در بخش هایی که امکان فاصله گذاری اجتماعی وجود 
نداشت باید از حفاظ ایمنی استفاده کنند. عدم استفاده از مبادلات پولی و استفاده 

از کارت بانک از دیگر الزامات بهداشتی است.
وی با بیان اینکه سامانه 190 پذیرای پیشنهادات و انتقادات بهداشتی است، 
گفت: در بخش هایی که مشکل بهداشتی یا فاصله گذاری وجود داشت مردم 
می توانند با سامانه 190 تماس حاصل کنند و شکایت و پیشنهاد خود را در این 

سامانه ثبت کنند.
مدیر سلامت محیط و کار مرکز بهداشت استان قم خاطرنشان کرد: به کسانی که 
شیوه نامه را رعایت نمی کنند اخطار داده می شود و اگر در مهلت داده شده الزامات 

را رعایت نکردند واحد و صنفشان پلمب می شود.
هزار و 460 غربالگری حضوری صورت گرفته است

سرهنگ امیر جعفری فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان قم با بیان اینکه 95 
محله در شهر قم و پردیسان تعیین شده است، گفت: از این تعداد 92 محله در شهر 
قم است که برای هر یک از این محلات کمیته عملیاتی محل تعیین می شود و سه 

تیم مراقبتی، نظارتی و حمایتی ذیل آنها تشکیل شده است.
وی خاطرنشان کرد: به ازای هر محله تیم نظارتی حدود 890 نفر، حمایتی 865 
نفر و مراقبتی 740 نفر تشکیل شده است و برای آنها هزار و 436 کارت از سوی 

مرکز بهداشت و فرمانداری صادر شده که آموزش های لازم را فراگرفتند.
فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان قم با بیان اینکه اقدامات حمایتی ناظر 
به بیماران کرونایی است، گفت: هزار و 145 نفر بیمار کرونایی بستری یا به مراکز 
جامع خدمات سلامت معرفی شدند که به ترتیب آذر ماه شامل 418 نفر بیمار، دی 
ماه شامل 178 نفر بیمار و بهمن ماه شامل 100 نفر بیمار بوده که به مرور با توجه به 

وضعیت آبی قم کاهش پیدا کرده است.
به گفته وی هزار و 122 بسته معیشتی بین خانواده ها و بیماران کرونایی توزیع 
شد که قیمت بسته ها 466 میلیون تومان بوده است و همچنین هزار و 724 بسته 

بهداشتی شامل مواد ضدعفونی و بهداشتی توزیع شده است.
5 هزار و 200 پرس غذا طبخ و توزیع شده و حدود 113 میلیون تومان مبلغ نقدی 

و بن برای تهیه دارو یا نیازمندی دیگر توزیع شده است.
وی با اشاره به فعالیت تیم های مراقبتی گفت: در این بخش همکاری با مرکز 
بهداشت از طریق غربالگری تلفنی صورت گرفت که خواهران در پایگاه سلامت 
حضور پیدا می کنند و به صورت تلفنی غربالگری می کنند که بر همین اساس 16 

هزار مورد غربالگری شدند.
جعفری خاطرنشان کرد: 4 هزار و 460 غربالگری حضوری بوده است که کسانی 
که با پایگاه سلامت تماس حاصل و آدرس خود را ارائه می کنند بسیجیان درب 

منزل آنها مراجعه می کنند.
وی پایش صنوف را از وظایف تیم های نظارتی ذکر کرد و افزود: بسیجیان 25 
هزار صنف و مغازه را پایش انجام داده و با مسؤولان بهداشت محیط و مراکز جامع 
خدمات سلامت هماهنگ می شوند و کسانی که به تذکر بی توجه هستند، واحد 
آنها پلمب می شود. به گفته فرمانده ناحیه مقاومت بسیج شهرستان قم حوزه امر 
به معروف برای ترویج استفاده از ماسک در دستور کار است و فعالیت دیگر تقدیر از 

کسبه ای است که بحث پروتکل ها را رعایت می کردند.
تا زمان ریشه کنی کامل هر بیماری و حتی پس از ریشه کنی یکی از اصول اولیه 
و اصلی پیشگیری رعایت بهداشت فردی است که بر همین اساس شستن دست، 

گندزدایی و سالم سازی محیط اطراف به ویژه سطوح در دستور کار قرار می گیرد.
با کاهش آمار مبتلایان، رعایت نکردن شیوه نامه های بهداشتی و ساده انگاری از 
سوی مردم سبب معضلاتی شده در حالی که هنوز باید مسائل و شیوه نامه های 

اجرایی رعایت و سکان مدیریت بیماری بر عهده گرفته شود.
حال که آتش کرونا رو به خاموشی است نباید اجازه داد اقدامات سهل انگارانه 

سبب شود بار دیگر این آتش زبانه بکشد و شاهد اوج گرفتن این بیماری باشیم.

ناقلان بیماری کرونا آتش نهفته زیرخاکستر؛

طرح شهید سلیمانی آتش کرونا را مهار کرد
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معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی گفت: مسکن ملی در برخی 
استان ها به پیشرفت ۱۰۰ درصدی رسیده است و از فروردین ۱۴۰۰ تا پایان دولت 

به صورت پیوسته افتتاح خواهد شد. 
»محمود محمودزاده« درباره زمان افتتاح مسکن مهر و ملی افزود: کمتر از ۴۰ 
هزار واحد مسکن مهر باقی مانده است که باید تحویل داده شود. اکنون ۹ هزار 
واحد مسکن مهر فاقد متقاضی است و تعداد کمی پروژه هم با پرونده قضایی 

در اختیار دستگاه قضا است که دولت اختیاری برای افتتاح و تحویل آن ندارد.
وی گفت: ۴۰ هزار واحد مسکن مهر تا دو ماه آینده تحویل متقاضیان داده 

خواهد شد وپرونده مسکن مهر در سال ۱۴۰۰ به پایان خود می رسد.
معاون وزیر راه و شهرسازی درباره پیشرفت پروژه های مسکن ملی نیز افزود: ۸ 

هزار و ۴۷۰ پروژه مسکن ملی در ۷۷۰ شهر درحال ساخت است که چون شهر 
به شهر و مقطع به مقطع ساخته شده است در برخی شهرها به پیشرفت ۱۰۰ 
درصدی و در برخی شهرها به پیشرفت کمتر رسیده است. به گفته معاون وزیر 
راه و شهرسازی امکان افتتاح مسکن ملی در سال ۹۹ وجود داشت اما تصمیم 
بر این است که از فروردین امسال به صورت متواتر افتتاح مسکن ملی انجام و تا 
پایان دولت ادامه داشته باشد. وی گفت: برخی از پروژه های مسکن ملی اکنون 
به پیشرفت صددرصدی رسیده است، با این حال سیاست دولت، تولید مستمر 
مسکن است و در صورتی که امکان تامین زمین در هر شهری فراهم شود ثبت نام 

و ساخت و ساز هم انجام می شود.
رییس  با حضور  اقدام ملی مسکن  ایرنا،  شهریوماه ۱۳۹۸ طرح  به گزارش 

جمهوری کلنگ زنی شد و ۱۸ آبان ماه ۱۳۹۸ ثبت نام از متقاضیان در چهار 
استان آغاز و سپس به دیگر استان ها تسری پیدا کرد.

نویسی  نام  و دوم  اول  تعریف شد که در دور  پروژه ۴۰۰ هزار واحد  این  برای 
۱.۶میلیون نفر از طریق سایت tem.mrud.ir و پیامک ثبت نام کردند که ۴۶۰ 
هزار نفر واجد شرایط شناخته شدند. اولین واحدها به تعداد ۱۱ هزار و ۵۶۰ واحد 
در روز یکم آبان ماه ۱۳۹۹ به دستور رئیس جمهوری افتتاح شد. این پروژه از 
طریق آورده متقاضیان و ۱۰۰ میلیون تومان وام بانکی با نرخ سود ۱۸ درصد 

ساخته می شود. آورده متقاضیان در مرحله اول حدود ۴۰ میلیون تومان است.
از هزینه های  برآورد  این واحدها در کل کشور طبق آخرین  میانگین قیمت 

تابستان ۱۳۹۹ به متری ۲.۷ میلیون تومان می رسد.

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد:

پیشرفت ۱۰۰ درصدی واحدهای مسکن ملی در برخی استان ها

اقدامی که کاهش ارزش پول ملی را به همراه دارد؛

تغییرات قانون بودجه
 چراغ سبز مجلس به تورم 

یکی از موارد اختلاف جدی بین مجلس و دولت در بودجه سال ۱۴۰۰، حذف ارز 
ترجیحی توسط کمیسیون تلفیق مجلس و افزایش نرخ تسعیر به ۱۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان بود؛ نکته ای که دولت همواره بدان انتقاد داشته و آن را موجب تورم و کاهش 

ارز پول ملی می داند. 
مهم ترین شرط ایجاد رشد اقتصادی با ثبات و پایدار، وجود ساختار سالم و کارآمد 
اقتصادی است. به عبارت دیگر بودجه بستر اصلی است که سیاست  ها و اهداف 
کلان اقتصادی می توانند در این ساختار شکل گرفته و در دسترس قرار گیرند. 
همچنین ساختار خرد اقتصادی و فرایند تولید و عرضه و مصرف و تقاضا که در یک 
بازار کارامد شکل می گیرند هم، نیازمند بستر مناسب به لحاظ سیاست  ها و قوانین 
اقتصادی هستند. بدین ترتیب تا زمانی که عملکرد بازار از علایم صحیح دستور 
نگرفته و به دلایل مختلف مختل شده باشند تحقق رشد پایدار، اشتغال بالا و حتی 

کنترل تورم نیز از دسترس دور می ماند.
بودجه سال ۱۴۰۰ هم که از جانب دولت به مجلس ارایه شد درست با رویکرد 
اشتغال بالا، کنترل تورم و رشد پایدار تهیه و تنظیم شده بود که متاسفانه با اعمال 
تغییرات از جانب مجلس با ابهامات متعددی روبرو شد. این ابهامات به حدی بود 
 که »حسن روحانی« رییس جمهوری در جلسه اول بهمن ماه سال جاری در رابطه 
با این تغییرات، از »چشم بندی« مجلس با بودجه صحبت کرده و آن تغییرات را غیر 
منطقی دانست. گرچه کلیات بودجه به تصویب مجلس شورای اسلامی رسید، اما 
ایجاد تغییرات در قوانین عادی و دائمی بودجه مشکلاتی به همراه دارد که باید با 

تامل بیشتری بدان نگریسته شود.
کاهش ارزش پول ملی با تغییرات ایجاد شده

بر اساس لایحه پیشنهادی دولت در سال آینده، فروش روزانه ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار 
بشکه نفت پیش بینی شده بود که ماحصل آن ۱۹۹ هزار میلیارد تومان درآمد بوده 
است. درحالی که مجلس این رقم را به یک میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه در روز کاهش 
داده و درآمد دولت در کمیسیون تلفیق، از ۱۹۹ هزار میلیارد تومان به ۲۳۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش داشت! مضاف بر این که کمیسیون تلفیق میزان وابستگی 
بودجه به نفت را  ۳۱ هزار میلیارد تومان اضافه کرده است. درواقع دولت نفت را بر 
مبنای دلار ۱۱ هزار و  ۵۰۰ تومان محاسبه کرده بود، درحالی که مجلس قیمت دلار 
را ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان محاسبه می کند. چیزی که نتیجه ای جز کاستن ارزش پول 
ملی در پی ندارد. با این اقدام برای تامین مخارج مورد نظر مجلس، ۶ هزار تومان از 
ارزش پول ملی در مقابله با دلار کاسته شد اما مجلس زیر بار قیمت گذاری برای دلار 

با قیمت ۱۷ هزار و ۵۰۰ نرفته و آن را انکار می کند.
تغییر نرخ ارز و افزایش تورم

درجریان بررسی لایحه بودجه در مجلس دو تصمیم در رابطه با قیمت ارز اتخاذ شد 
که هر دو تصمیم از جانب کارشناسان اقتصادی و مقامات دولتی با واکنش جدی 
روبرو شد. به عبارتی کمیسیون یاد شده از یک طرف ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی را 
حذف کرد و از سوی دیگر نرخ تسعیر ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان را برای ارز تعیین نمود 
که هر دو مورد به افزایش تورم تا قبل از پایان سال می انجامد. نتیجه ای که متاسفانه 
هم اکنون هم در رابطه با تورم و گرانی کالاهای اساسی درشب عید شاهد آن هستیم 
به میزان زیادی برآمده از همین تصمیم است. بنابر گزارش مرکز آمار تورم ماهانه 
بهمن ۲.۵ درصد ثبت شده است و در صورتیکه نرخ تورم ماهانه در اسفند نیز به 
همین میزان باشد تورم نقطه به نقطه پایان سال به ۴۹.۷ درصد خواهد رسید، در 
حالی که بسیاری دیگر از پیش بینی ها این میزان را به بیش از ۵۱ درصد هم تخمین 

می زنند.
درواقع اختلاف دولت و مجلس بر سر ارز »ترجیحی« و ارز »تسعیری« یکی از نکاتی 
است که موجب تورم و افزایش قیمت کالاها در شب عید شده است. ارز ترجیحی 
می دهد.  اختصاص  اساسی  کالاهای  خرید  برای  دولت  که  است  ارزی  همان 
دلار ۴۲۰۰ تومانی نرخی است که دولت در سال های اخیر آن را مد نظر داشته و 
شناخته شده ترین نرخ در سال های اخیر به حساب می آید. نرخ تسعیر هم نرخی 
است که دولت برای تبدیل درآمدهای ارزی به ریال در نظر می گیرد. مطابق با این 
تعریف دولت برای تبدیل دلار به ریال، نرخ ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان، و برای تبدیل ریال 
به دلار، نرخ ۴ هزار و ۲۰۰ تومان را در نظر گرفته که در بودجه پیش بینی شده دولت 
هم مورد تاکید قرار گرفته بود. نتیجه چنین اقدامی هم حمایت کاملًا واضح دولت 
از فعالیت های بازرگانی و تامین معیشت عمومی است که هم به نفع مردم و هم به 
نفع بازرگانان و تولیدکنندگان است. این رویکرد و در نظر داشتن سیاست هایی از این 
دست هم دقیقاً مطابق با خط مشی های دولت مبنی بر حمایت دولت از فعالیت های 

تولیدی و بازرگانی و در نظر داشتن منافع جامعه است.
اما با اقدام کمیسیون تلفیق مجلس مبنی بر حذف ارز ترجیحی و ارایه قیمت ۱۷ 
هزار و ۵۰۰ تومانی برای ارز تسعیری، عملا انگیزه بازرگان و تولیدکننده برای تامین 
کالاهای اساسی از میان رفته و به سبب کمبود عرضه کالا و یا افزایش هزینه های 
تولید و صادرات و واردات، به همراه تحریم های گسترده اقتصادی علیه کشور، تورم 

افسارگسیخته ای نصیب مردم خواهد شد.
بایدتوجه داشت که همواره تفاوتی میان نرخ تسعیر، نرخ ارز ترجیحی و ارز بازار آزاد 
در کشور وجود داشته که افزایش نرخ تسعیری مدنظر مجلس، موجب افزایش تورم و 
قیمت کالاهای اساسی است. نرخ ارز بازار آزاد همواره بیشتر از ارز تسعیر و ترجیحی 
بوده است اما باید در نظر داشت که نرخ ارز بازار آزاد تابعی از نرخ تعیینی دولت است. 
بنابراین با افزایش بی رویه نرخ تسعیر، نرخ بازار آزاد نیز تغییر یافته و ممکن است 
جهش دلار برای سال آینده را در پی داشته باشد. درواقع افزایش یکباره نرخ تسعیر 
توسط کمیسیون تلفیق از ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان به ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان در بودجه 
سال آینده، چراغ سبزی است که مجلس به بازار آزار ارز داده و نتیجه ای جز افزایش 

تورم افسار گسیخته و فشار بر قشر آسیب پذیر در پی نخواهد داشت.  
گرچه کشور در شرایط تحریم به سر برده و به لحاظ مشکلات اقتصادی به شدت 
در تنگنا قرار دارد، اما باید گفت نتیجه چنین اقداماتی به طور کامل به پای دولت 

محاسبه شده و اعتماد مردم به دولت با خدشه ای جدی مواجه خواهد بود.

وزیر صمت:

5۰ هزار تن مرغ وارد می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه مقرر شده مرغ از کشتارگاه توسط وزارت 
جهاد کشاورزی تحویل گرفته شده و به مصرف کننده برسد گفت: برای تنظیم بازار 

۵۰ هزار تن مرغ وارد کشور می شود. 
علیرضا رزم حسینی در نشست مشترک اعضای کمیسیون های صنایع و معادن، 
اقتصادی و کشاورزی مجلس با بیان اینکه قانون انتزاع را بهانه نکرده و  این وزارتخانه 
مسوولیت پذیر است، گفت: اختیارات ستاد تنظیم بازار مانند تعیین عوارض و اعمال 
ممنوعیت واردات برخی کالاها و... تمدید نشده است. البته با اصرار وزیر جهاد 

کشاورزی مقرر شده مرغ از کشتارگاه تحویل گرفته شده و به مصرف کننده برسد.
وی با اشاره به همکاری وزارت صمت با بسیج اصناف اظهار داشت: پرتقال در 
میادین میوه و تره بار حدود ۱۲ هزار تومان به فروش می رسد، اما در مناطقی مانند 
نیاوران که سرقفلی مغازه ها میلیاردی است و میوه ها دست چین می شوند، قیمت 

این محصول به ۲۵ هزار تومان است.

تعیین حداقل دستمزد با اینکه با هدف بهبود وضعیت گروه های آسیب پذیر 
و افزایش قدرت چانه زنی نیروی کار در اقتصاد بسیاری از کشورها رواج دارد، 
روند  و  نیست  کار  نیروی  از  حمایت  روش  بهترین  کاستی هایی،  به دلیل  اما 
اقتصادهای  در  همگانی  پایه  درآمد  و  فراگیر  بیکاری  بیمه  با  آن  جایگزینی 

توسعه یافته آغاز شده است. 
مساله تعیین حداقل دستمزد یکی از خبرهای مهم پایان هر سال است که 
سه گروه دولت، کارفرماها و کارگران به آن توجه نشان می دهند. میزان حداقل 
دستمزد در ایران بر اساس قانون کار توسط شورای عالی کار تعیین می شود و 
اعضای آن را وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، کارشناسانی با معرفی وزیر کار، 

نماینده کارفرمایان و نماینده کارگران تشکیل می دهند.
حداقل دستمزد سال ۱۴۰۰ به تازگی در شورای عالی کار تصویب شد که بر 
اساس آن، حداقل دستمزد کارگران با ۳۹ درصد افزایش نسبت به سال ۱۳۹۹، 
به غیر از مزایای مستمر به ۲ میلیون  ۶۵۵ هزار تومان رسید. با در نظر گرفتن 
حق مسکن، بن، خوار و بار و پایه سنوات مجموع دریافتی حداقل بگیران به ۴ 

میلیون و ۱۹۰ هزار تومان رسید.
تعیین حداقل دستمزد با اینکه در کشورهای مخلتف و با حمایت از نیروی 
کار انجام می شود، اما به گفته کارشناسان در مواردی می تواند به عاملی بر ضد 

نیروی کار تبدیل شود.
یک کارشناس اقتصادی می گوید بیمه بیکاری فراگیر و درآمد پایه همگانی 
باشند و حرکت  برای نظام حداقل دستمزد  بهتری  می توانند جایگزین های 
جهانی برای این جایگزینی نیز با حمایت کارفرماهای بزرگ حوزه ارتباطات و 

فناوری اطلاعات آغاز شده است.
میثم هاشم خانی کارشناس مسائل اقتصادی می گوید: ایران کشور ثروتمندی 
است و می تواند درآمد پایه همگانی به میزان روزانه معادل ریالی یک دلار را که 
به عنوان خط فقر از طرف نهادهای بین المللی پذیرفته شده است، به زودی و 

حتی از سال آینده پرداخت کند.
حداقل درآمد به ضد خود تبدیل می شود

هدف حداقل درآمد که تقریباً در همه کشورهایی که نظام حداقل درآمد 
در آنها وجود دارد حمایت از نیروی کار است، اما تجربه نشان می دهد 
حداقل دستمزد می توند به ضد خود تبدیل شود و اجازه ندهد این هدف 
حداقل  تعیین  نظام  که  کشورهایی  در  موضوع  این  چرا  شود.  محقق 

دستمزد در آنها وجود دارد دیده می شود؟
_ هدف تعیین حداقل دستمزد، بهبود وضعیت گروه های آسیب پذیر و قدرت 
چانه زنی نیروی کار در برابر کارفرماست، اما تجربه ایران و سایر کشورها نشان 
می دهد در برخی از مواقع قانون حداقل دستمزد موجب می شود به این هدف 

دست پیدا نکنیم. این موضوع دلایل متعددی دارد.
نخست اینکه بخش قابل توجهی از قراردادها با تعیین حداقل دستمزد، غیر 
رسمی می شوند که در ایران نیز موضوع رایجی است و از یک فروشگاه کوچک 
که فروشنده آن قراردادی ندارد آغاز می شود و به واحدهای متوسط و بزرگ 

صنعتی می رسد که در مواردی حتی نیمی از کارکنان آنها قرارداد ندارند.
علاوه بر این، تعدادی از افرادی که در شرایط برقراری قانون حداقل دستمزد 
با اینکه دارای قرارداد کاری هستند، حقوق خود را با تأخیر دریافت می کنند 
یا قراردادشان به طور مکرر نقض می شود؛ یعنی کارفرما در قرارداد با حداقل 
دستمزد با نیروی کار است، اما در عمل مبلغ تعیین شده را نپذیرفته و همواره 
با تأخیر به تعهداتش عمل می کند. از آنجایی که نیروی کار شاید گزینه دیگری 

برای اشتغال ندارد، با تأخیر زیاد یا حتی در مواقعی بدون اینکه حقوق خود را 
دریافت کند، به طور مستمر در فضای کار حضور پیدا می کند.

کاهش تعداد مشاغل با قانون حداقل حقوق
بنابراین قانون حداقل دستمزد می تواند علاوه بر نیروی کار، کارفرما را 
نیز تحت تأثیر قرار دهد. آیا ممکن است در چنین شرایطی کارفرمایی که 
توان عمل به تعهدات خود در زمینه حداقل دستمزد را ندارد، کسب وکار 

خود را تعطیل کند؟
_ حداقل دستمزد می تواند سرمایه گذار را از شروع فعالیت های کسب وکار 
باز دارد. یکی از آسیب های قانون حداقل دستمزد این است که سرمایه گذاران 
تمایلی برای ورود به حوزه های اشتغال ساز نداشته باشند یا ترجیح دهند وارد 
و تجهیزات سهم بیشتری در  صنایع سرمایه بر شوند که عمدتاً ماشین آلات 
مقایسه با نیروی کار در فرآیند تولید دارد. این موضوع موجب می شود تعداد کل 
مشاغل در اقتصاد کاهش پیدا کند. بنابراین قدرت چانه زنی نیروی کار در مقابل 

کارفرما نیز کاهش می یابد.
علاوه بر این لازم است ویژگی های جغرافیایی را نیز در نظر بگیریم. در مناطق 
زندگی  حداقل های  تأمین  برای  لازم  درآمد  است  ممکن  کشور  یک  مختلف 
متفاوت باشد. ساختار حداقل دستمزد باعث می شود که در برخی از مناطق، 
با وجود هزینه های بسیار پایین زندگی و با اینکه افراد حاضرند با دستمزدی 
کمتر از حداقل دستمزد مشغول به کار شوند و رفاه نسبی داشته باشند، هیچ 
راه اندازی  برای  نشود  حاضر  دستمزد  حداقل  قانون  دلیل  به  سرمایه گذاری 
کسب وکار در این مناطق که اغلب مناطق دورافتاده کشورند، سرمایه گذاری 

کند.
همچنین قانون حداقل دستمزد موجب می شود افرادی که دارای مهارت کمی 
هستند به عنوان افرادی که به تازگی وارد بازار کار شده اند و حاضرند با دریافتی 

کمتر از حداقل حقوق مشغول به کار شوند، امکان اشتغال نداشته باشند.
بیمه بیکاری فراگیر، جایگزین حداقل حقوق

با وجود این کاستی ها می دانیم که سیاست حداقل دستمزد، سیاستی 
رایج در اقتصاد ایران و بسیاری از کشورهاست. آیا راهکار جایگزینی برای 
حداقل دستمزد وجود دارد که بدون این کاستی ها حافظ منافع و حقوق 

نیروی کار باشد؟
_ یکی از مهمترین مواردی که کشورها به آن توجه می کنند، چهارچوب بیمه 
بیکاری فراگیر است. منظور ما در اینجا از بیمه بیکاری، آنچه که در ایران وجود 
دارد نیست. بلکه بیمه  بیکاری فراگیر براساس آنچه که در سایر کشورها اجرا 
می شود، به این معناست که هر فرد بزرگسال بیکار بتواند به آن دسترسی داشته 
باشد. قوانین بیمه بیکاری در ایران بسیار سخت گیرانه است و برآورد می شود 
جمعیت اندکی از بزرگسالان بیکار را تحت پوشش قرار می دهد آن هم در حالی 
که در سایر کشورها، بیمه بیکاری این امکان را برای نیروی کار فراهم می کند 
که در صورت عمل نکردن کارفرما به تعهداتش بدون نگرانی درباره صفر شدن 

درآمد، از چنین قراردادی خارج شود.
در نبود بیمه بیکاری فراگیر، قانون حداقل دستمزد موجب می شود تا نیروی 
کار به سختی و تنها در صورت شکایت بتواند حقوق خود از قراردادی را که 
کارفرما به آن تعهد ندارد دریافت کند و همواره با این نگرانی مواجه است که تا 
یافتن شغل جدید، دوره ای را بدون درآمد بگذراند. بنابراین افراد کمی هستند 
که از قراردادهای نامناسب با کارفرما خارج می شوند و محیط کار خود را تغییر 

می دهند.

قدرت  بخواهیم  اگر  است.  کرده  حل  را  مسائل  این  فراگیر  بیکاری  بیمه 
چانه زنی نیروی کار در برابر کارفرما را افزایش دهیم، نباید وارد جزئیات قرارداد 
کار شویم بلکه باید به حمایت از نیروی کار در جایی خارج از قرارداد یعنی بیمه 

بیکاری فراگیر بپردازیم.
درآمد پایه همگانی، تضمین منصفانه بودن قراردادهای کار

را  بیکاری  درباره  نادرست  گزارش های  می تواند  فراگیر  بیکاری  بیمه 
افزایش دهد و افرادی به پشتوانه آن با تقلب، از مزایای چنین بیمه ای 

بهره مند شوند؟
به  مربوط  آمارهای  دارد،  وجود  فراگیر  بیکاری  بیمه  که  کشورهایی  در   _
جمیعت بیکار با دقت بالایی گزارش می شود. یعنی در هر گزارش نرخ بیکاری، 
تا رقم یکان تعداد افراد بیکار اعلام می شود و به ندرت دیده می شود که افراد، 
تقلب کنند. زیرا جریمه های سنگینی برای تقلب وجود دارد. علاوه بر این، در 
چنین کشورهایی اگر فردی اعلام بیکاری کند از طرف دفاتر کاریابی وزارت کار، 
موقعیت های شغلی به او پیشنهاد می شود و تشخیص تقلب در صورت حضور یا 

عدم حضور در موقعیت های پیشنهاد شده، قابل بررسی است.
در صورت تشخیص تقلب، در برخی از کشورها فرد به صورت مادام العمر از 
مزایای بیمه بیکاری محروم می شود و جریمه های درنظر گرفته شده، بازدارنده 

هستند. 
اقتصادهای  کنونی  روند  اساس  بر  بیکاری،  بیمه  مانند  راهکاری  بر  علاوه 
از  توجهی  قابل  بخش  آینده  سال   ۱۵ در  می شود  پیش بینی  توسعه یافته 
کشورهای دنیا ساختار درآمد پایه همگانی را به طور کامل جایگزین حداقل 

حقوق کنند.
تعلق  درآمدی  حداقل  ثروتمندی،  غیر  فرد  هر  به  همگانی،  پایه  درآمد  در 
می گیرد که تضمین می کند افراد در زیر خط فقر قرار ندارند. بنابراین می توان 
اطمینان  که  می پذیرد  را  قراردادهایی  تنها  کار  نیروی  کرد  حاصل  اطمینان 
حاصل کند قرارداد منصفانه ای است و اگر حداقل درآمد لازم برای تأمین زندگی 
خود را دریافت نکند یا تحت استثمار کارفرما قرار گیرد، بدون نگرانی درباره 

تأمین هزینه های زندگی از آن قرارداد خارج می شود.
با توجه به وضیعت صنعت بیمه در ایران، پیش بینی می شود طرح هایی 
مانند بیمه بیکاری فراگیر چه زمانی در کشور قابل اجرا باشند و در صورت 
تمایل به پیاده سازی درآمد پایه همگانی، چه منابعی برای پرداخت آن در 

ایران وجود دارد؟
_ کشور ما ثروتمند است و بر خلاف تصور عمومی، به غیر از نفت و گاز، منابع 
درآمدی قابل توجهی دارد. به عنوان مثال، با تجمیع درآمدهای حاصل از منابع 
نفت و گاز و معادن کشور می توان به زودی یعنی از سال آینده درآمد پایه همگانی 
یعنی معادل ریالی یک دلار در روز را به افراد پرداخت کرد. درآمد روزانه یک دلار، 
حداقل درآمد استانداردی است که توسط نهادهای بین المللی مانند سازمان 

ملل و بانک جهانی به عنوان خط فقر مطلق تعیین شده است. 
خروج مثبت از بازار کار

یکی از پرسش هایی که درباره درآمد پایه همگانی وجود دارد، شیوه تأثیر 
آن بر نظام انگیزشی است. آیا درآمد پایه همگانی می تواند با توجه به تأمین 
حداقل معیشت، انگیزه افراد برای اشتغال و عرضه نیروی کار را تغییر 

دهد؟
_ این درست است که با پیاده سازی درآمد پایه همگانی، گروهی از افراد از 
بازار کار خارج می شوند اما باید دقت داشت که این چه افرادی این گروه را 
تشکیل می دهند. گروه نخست، افرادی خواهند بود که در شرایط کاری کنونی 
خود، به شدت استثمار می شوند؛ یعنی افرادی که یا دریافتی آنها از درآمد پایه 
همگانی کمتر است یا اختلاف اندکی با آن دارد که قابل توجه نیست اما به 
دلیل سخت شرایط کار و عدم تعهد کارفرما ترجیح می دهند آن را کنار بگذارند. 
بنابراین خروج این این افراد از بازار کار، اتفاق مثبتی است که تنها در کوتاه مدت 
رخ می دهد و در بلندمدت موجب تعادل جدیدی در بازار کار می شود که در آن 
کارفرما ناچار است شرایط کاری، قرارداد و عمل به تعهدات خود را بهبود دهد.

گروه دوم افرادی هستند که به طور موقت و برای تغییر حوزه کاری خود، از بازار 
خارج می شوند. پدیده تغییر شغل در گذشته چندان رایج نبود، اما در اقتصاد 
مدرن افراد ممکن است در طول دوران کاری خود، چندین بار زمینه فعالیتشان 
را تغییر دهند. سرعت پیشرفت فناوری یکی از دلایل تغییر در مسیر شغلی 
افراد است و کارفرماهای شرکت های بزرگ فعال در زمینه ارتباطات و فناوری 
عاملل  مدیر  ماسک  ایلان  توئیتر،  مدیرعامل  دورسی  جک  مانند  اطلاعات 
تسلا، مارک زاکربرگ مدیر عامل فیس بوک و دیگر مدیران شرکت های مستقر 
در »سیلیکون ولی*« از حامیان جدی درآمد پایه همگانی هستند. فناوری با 
شتاب در حال تغییر است بنابراین افراد نمی توانند به سادگی حوزه کاری خود 

را تغییر دهند.
در نتیجه درآمد پایه همگانی کمک می کند افراد علاقه مند و با انگیزه ای که 
تمایل ورود به حوزه های کاری جدید را دارند، افرادی که فرصت های شغلی و 
پیشرفت را در شغل کنونی خود کافی نمی دانند یا در حوزه ای فعالیت می کنند 
که با تحول فناوری دیگر در آنها شغلی باقی نمانده است، بتوانند بدون نگرانی 
درباره دوره بیکاری و بدون درآمد ماندن، شغل کنونی خود را ترک کنند و برای 

مشاغل جدید آماده شوند.

در گفت و گو یک کارشناس اقتصادی بررسی شد؛

کدام مسیر، چالش حمایت از نیروی کار را حل می کند؟

رییس اتاق اصناف ایران گفت: کارنامه ی درخشانی را از 
اصناف در یک سال گذشته در طول دوره بیماری کرونا شاهد 
بودیم و تا به این لحظه هنوز برخی از واحدهای صنفی در سطح 
کشور تعطیل هستند که به موازات آن مشکلات زیادی برای 

اصناف ایجاد شد. 
»سعید ممبینی« در هفتیمن اجلاس هیات نمایندگان اتاق 
اصناف ایران که با حضور اعضای هیات رئیسه به صورت ویدیو 
کنفرانس برگزار شد، اظهار داشت: تمام بخش های اقتصادی 
کشور در یک سال گذشته در مواجهه با بیماری کرونا شرایط 
بسیار سختی را داشتند و عملا بخش های اقتصادی و تولیدی 
در همه جای دنیا تحت تاثیر این بیماری آسیب دیدند که کشور 

ما و اصناف نیز از این موضوع مستثنی نبودند.
وی افزود: کارنامه بسیار درخشانی را از اصناف در یک سال 
گذشته در طول دوره بیماری کرونا شاهد بودیم و تا به این لحظه 
هنوز برخی از واحدهای صنفی در سطح کشور و در بعضی 
از استان ها همانند استان خوزستان تعطیل هستند و برخی 
صنوف مانند تالارهای پذیرایی به دلیل افزایش مجدد شیوع 

کرونا بازگشایی نشدند که به موازات آن مشکلات زیادی برای 
اصناف ایجاد شد.

وی تصریح کرد: در یک سال اخیر تلاش ها و پیگیری های 
مشکلات  حل  راستای  در  دولت  و  مجلس  رایزنی  با  زیادی 
صنوف و کسب وکارها صورت گرفت و بسته های حمایتی از 
سوی دولت مصوب شد که به دلیل شرایط تحریم شرایط به گونه 
ای رقم خورد تا حداقل انتظارات اصناف نیز به سختی تامین 

شد و در برخی موارد نیز تامین نشد.
وی با بیان اینکه برخی از حوزه ها در فضای مدیریتی کسب 
وکارها نیاز به بازنگری دارند، افزود: یکی از موضوعات خوبی 
که امسال رخ داد، ممنوعیت نمایشگاه های عرضه مستقیم 
کالا بود که همیشه درخواست اصلی اصناف بوده و همه ساله 
نسبت به کیفیت برگزاری نمایشگاه ها و صدماتی که به بازار وارد 
می کرد، اعتراض می شد و با تدبیری که از سوی اتاق اصناف 
ایران اتخاذ شد تلاش کردیم جشنواره فروش فوق العاده را در 
راستای خلاء مربوط به نمایشگاه برگزار کنیم و با گزارشاتی که 
تا به امروز از سوی اتاق های اصناف کشور ارسال شده است 

برگزاری  حوزه  در  صنفی  واحدهای  خوب  استقبال  شاهد 
جشنواره فروش ویژه نوروزی بوده ایم .

رییس اتاق اصناف ایران با تاکید بر نقش اصلی اتاق های 
اصناف و اتحادیه های صنفی در تنظیم بازار پایان سال وخرید 
شب عید با تمرکز بر خرید میوه تصریح کرد: انتظار این است 
که تنظیم بازار با همان روال مصوب شده از سوی وزارت کشور 
اجرایی شود وعرضه میوه نیز با قیمت مصوبی که از سوی ستاد 
تنظیم بازار عنوان شد با نظارت و بازرسی در اختیار استان ها 

قرار بگیرد و به دست مصرف کننده برسد.
ممبینی تصریح کرد: اتاق اصناف ایران برنامه های متعددی 
را در سال جدید خواهد داشت که اصلاح قانون نظام صنفی در 
اولویت برنامه های اتاق اصناف ایران است تا دغدغه هایی که به 
خصوص در مورد محدودیت دو دوره ای وجود دارد مرتفع شود و 
با همکاری مشاورین حقوقی اتاق اصناف ایران اقدامات موثری 
صورت گرفته که تا حدود زیادی امیدوار به اصلاح قانون نظام 
صنفی هستیم و برنامه دیگر تقویت استقلال بخش خصوصی 
در قانون است و اینکه بتوانیم حمایت های لازم را از جامعه 

صنفی و بخش خصوصی داشته باشیم.
وی افزود: یکی دیگر از موضوعاتی که در دستور کار اتاق 
اصناف ایران در سال ۱۴۰۰ است، بحث تقویت توان تشکل 
های صنفی با استفاده از امکانات مدرن با تاکید بر فناوری 
اطلاعات و تمرکز بر حوزه بازرسی و نظارت است، و در حال 
حاضر برای بدست آوردن آمار، اطلاعات و عملکرد واحدهای 
صنفی، بازرسی و نظارت با مشکلات عدیده ای روبه رو هست و 
برای اخذ یکسری اطلاعات باید زمان صرف کرد و ایجاد سامانه 
بازرسی و نظارت با استفاده از ابزارهای به روز از اهمیت بالایی 
می باشد و از برخی ابزارهای جدید بازرسی که در اتاق های 

اصناف اعمال شده نیز استفاده خواهیم کرد.
رئیس اتاق اصناف ایران بیان کرد: موضوع دیگر بحث تعیین 
تکلیف و بهبود وضعیت بازرسان اصناف است که در حال حاضر 
به دلیل نبود بودجه حوزه بازرسی و نظارت بسیاری از بازرسان 
در استانها به لحاظ معیشتی با مشکل مواجه هستند تا جایی 
که توانستیم تلاش کردیم منابع مالی به اتاق های اصناف تزریق 

کنیم.

رییس اتاق اصناف ایران اعلام کرد:

کارنامه درخشان اصناف در بازار کرونایی
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سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: کرونا خیلی از مشکلات فوتبال ما را عیان 
کرد و نشان داد چقدر مشکل داریم. 

یحیی گل محمدی در حاشیه تمرین روز دوشنبه   پرسپولیس اظهار داشت: 
با توجه به شرایط تیم و نتایجی که گرفته شد سال خوبی را پشت سر گذاشتیم. 
یک بازی با نفت مسجد سلیمان داریم و ان شاالله کارمان با خیر و خوشی تمام 
شود. سال سختی بود با توجه شرایطی که از نظر کرونا و جدا شدن بازیکنان وجود 

داشت. اتفاقاتی برای تیم افتاد و فراز و نشیب های سختی را پشت سر گذاشتیم.
* بیشترین سختی را بازیکنان تحمل کردند

وی افزود: از تمام بازیکنان تشکر می کنم چون بیشترین سختی را آن ها را تحمل 
کردند. مشکلات مالی و فشارها را خوب تحمل و مدیریت کردند و باید از تک تک 

آن ها تشکر کنم. ان شالله همین روند را تا پایان فصل ادامه بدهیم.

* باشگاه باید به قول و وعده اش عمل کند
گل محمدی در مورد مشکلات مالی پرسپولیس اظهار داشت: مشکلات مالی 
باشگاه خیلی زیاد است. این مشکلات کاملا برطرف نشده و سال بعد هم وجود 
خواهد داشت. از طرفی مشکلات مالی بازیکنان هم هست که باید به آنها توجه 
شود و مدیریت باید بچه ها را ببیند. بازیکنان کار و تلاش می کنند باشگاه باید به 
قول و وعده اش عمل کند.هر کاری و تصمیمی از طرف کادر و بازیکنان در جهت 

آرامش تیم است. باشگاه هم باید بیشتر در جهت حل مشکلات تلاش کند.
*  برنامه ای برای جذب دانشگر نداریم

 وی در پاسخ به سوالی در خصوص اینکه گفته می شود محمد دانشگر به منزل او 
رفته و با او صحبت کرده گفت: او به خانه من آمده است؟ در فصل نقل و انتقالات 
این صحبت ها و گمانه زنی ها مطرح می شوند نه این طور نیست و من صحبتی با 

او نداشتم.
* اگر انصاری با باشگاه صحبت کرده برایم عجیب است

سرمربی پرسپولیس در خصوص احتمال جدایی بازیکنانی مانند انصاری و 
مهدیخانی و بازیکنانی که از این تیم تاکنون جدا شده اند، اظهار داشت: نفراتی 
که از ما جدا شدند قرضی رفتند و با ما قرارداد دارند. آنها با رضایت کامل خودشان 
رفتند طبیعی است تیمی که بازیکن جوان زیاد دارد آنها را قرضی می دهد که تجربه 
پیدا کنند. در مورد انصاری و مهدیخانی خبر ندارم. صحبتی با انصاری نکردم اگر با 

باشگاه صحبت کرده این مسأله برایم عجیب است.
* عیسی آل کثیر در حال تمرین انفرادی است

گل محمدی در مورد وضعیت عیسی آل کثیر گفت: او از ۱۳ فروردین به جمع ما 
اضافه می شود الان تمرینات انفرادی را پشت سر می گذارد او را مدیریت می کنیم. 

او خوب کار می کند.
*کرونا نشان داد شرایط برگزاری بازی های بین المللی را نداریم

وی در خصوص مسأله میزبانی بازی های تیم ملی عنوان کرد: کرونا خیلی از 
مشکلات فوتبال ما را عیان کرد و نشان داد چقدر مشکل داریم. از نظر امکانات 
فقیر هستیم و شرایط برگزاری تورنمنت بین المللی را نداریم. نباید اینقدر به این در 
و آن در بزنیم. به جای اینکه مشکلات را به گردن AFC بیندازیم باید به خودمان 

نگاه کنیم.
* ما زمین تمرین هم نداریم چه برسد به اینکه دنبال میزبانی باشیم

وی تصریح کرد: باید کار و سرمایه گذاری کنیم و به باشگاه ها امکانات بدهیم. 
ما مشکل زمین تمرین داریم باید تیم هایی که قرار است در لیگ قهرمانان آسیا 
بازی کنند زمین استاندارد داشته باشند اما از نظر امکانات خیلی ضعیف هستیم و 
نباید انتظار داشته باشیم به ما میزبانی بدهند. همین الان تیم های لیگ برتری ما 
هتل ندارند. حتی زمین مسابقه خوب هم نداریم چه برسد به زمین تمرین، باید به 
خودمان و شرایطی که وجود دارد نگاه کنیم. ما زمین تمرین هم نداریم چه برسد به 

اینکه بخواهیم میزبانی بگیریم.
* باید چند روز زودتر به هند برویم تا به شرایط آنجا عادت کنیم

گل محمدی در مورد برنامه پرسپولیس پیش از سفر به کشور هند اظهار داشت: 
ما دو بازی لیگ برتری داریم نه می توانیم به اردو برویم و نه می توانیم بازی دوستانه 

برگزار کنیم. باید چند روزی زودتر به هند برویم تا به شرایط آنجا عادت کنیم.
*در کنار بازی فنی خوب نتیجه هم می آید

وی اضافه کرد: به بازیکنان می گویم باید بازی تماشاگرپسند و فنی خوبی انجام 
بدهند نتیجه هم به دنبال آن می آید. بچه ها با تمام وجود کار کردند و خواسته های 
ما را در زمین اجرا کردند. آنها با وجود  تمام مشکلات تمرکز خوبی داشتند. باید از 

آنها تشکر کنم که عملکرد خوبی داشتند.
* انتظار داشتم انصاری اول با من صحبت کند

سرمربی پرسپولیس در مورد وضعیت محمد انصاری گفت:  باید با او صحبت کنم 
در مورد جدایی او پیش زمینه ذهنی ندارم من امروز صبح متوجه شدم، مثل اینکه 

به باشگاه رفته اما انتظار داشتم اول با من صحبت کند.
* هدفمان فتح لیگ، سوپرجام، لیگ قهرمانان و حذفی است

گل محمدی در مورد هدف پرسپولیس در سال ۱۴۰۰، گفت: هدف مان فتح 
لیگ، جام حذفی، سوپرجام و لیگ قهرمانان آسیا است. دوست داریم بهترین 
عملکرد را در مسابقات داشته باشیم. دوست داشتیم بازی ها با حضور تماشاگران 
برگزار شود ما بیشترین لطمه را از این موضوع خوردیم. چون بیشترین هوادار را 
داشتیم. در یکسال گذشته حمایت های مجازی آنها زیاد بود اگر حمایت هایشان 
نبود هیچ وقت تیم به این جایگاه نمی رسید از آنها تشکر می کنم. از جان مان مایه 

می گذاریم که در مسابقات بهترین عملکرد را داشته باشیم.
وی در مورد اینکه آیا تاریخ سوپرجام به پرسپولیس اعلام شده، گفت: نه، تاریخی 

به ما اعلام نشده است.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس: 

مشکلات را گردن AFC نیندازیم، ما زمین تمرین هم نداریم سفر به سرزمین ممنوعه؛

 اسکوچیچ به دنبال استخراج طلا 
از دلِ جهنم

ایران در ۶ رویارویی قبلی با بحرین در خاک این 
کشور به هیچ بردی دست پیدا نکرده و حالا 
اسکوچیچ باید در هوای گرم و شرجی این 
کشور، چهار پیروزی را که برای ایران حکم 

طلا را دارد، به ارمغان بیاورد. 
کنفدراسیون  اعلام  با  ایرنا،  گزارش  به 
فوتبال آسیا، تیم ملی فوتبال ایران در دور دوم 
رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ باید 
چهار دیدار باقیمانده خود را در خاک بحرین 
برگزار کند. چهار مسابقه ای که با تیم های 
هنگ کنگ، بحرین، کامبوج و عراق باید در 
فاصله ۱۵ روز در خردادماه سال ۱۴۰۰ برگزار 
شود. شاگردان دراگان اسکوچیچ برای صعود می بایست حداکثر امتیازات لازم را در این 
بازی ها به دست بیاورند تا بتوانند یا به عنوان تیم اول یا به عنوان یکی از بهترین تیم های 

دوم راهی مرحله نهایی انتخابی جام جهانی قطر شوند.
میزبانی بحرین، کارِ تیم ملی فوتبال ایران را سخت تر از قبل کرده است. بازی کردن در 
گرمای شدید و آب و هوای شرجی این کشور در خردادماه و همچنین آماده بودن تیم 
بحرین شرایط را پیچیده تر از قبل می کند. در کنار این مسائل باید به خاطرات نه چندان 

خوب تیم ملی ایران از مصاف با بحرین در خاک این کشور اشاره داشته باشیم.
تیم ملی فوتبال ایران تا به حال ۶ بار در کشور بحرین به مصاف این تیم رفته و به چهار 
باخت و ۲ تساوی قناعت کرده و در رسیدن به پیروزی ناکام بوده است. در تاریخ ۲۹ مهر 
۱۳۸۰، بحرین با نتیجه سه بر یک ایران را شکست داد تا شاگردان بلاژویچ در یک شب 
تلخ و فراموش نشدنی از صعود مستقیم به جام جهانی ۲۰۰۲ بازبمانند و در نهایت موفق 

به صعود نشوند.
۲۱ بهمن ۱۳۸۳ بود که تیم برانکو ایوانکوویچ در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 
۲۰۰۶ در منامه به دیدار بحرین رفت که این مسابقه با نتیجه مساوی بدون گل تمام 
شد. حدود چهار سال بعد در دیداری دوستانه، شاگردان علی دایی با یک گل مغلوب 
بحرین شدند. یک سال بعد، تیم تحت هدایت افشین قطبی، باخت سنگین چهار بر ۲ را 

متحمل شد. فریدون زندی زننده هر ۲ گل ایران در آن بازی بود.
در تاریخ ۲۰ آبان ۱۳۹۰، تیم ملی فوتبال ایران با سرمربیگری کارلوس کی روش رو در 
روی میزبان خود بحرین قرار گرفت که این دیدار با نتیجه مساوی یک بر یک به اتمام 
رسید. گل مجتبی جباری، ما را از شکست نجات داد. حدود هشت سال بعد، در دور دوم 
انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر، نوبت به مارک ویلموتس رسید تا طعم باخت در برابر 

بحرین در این کشور را بچشد. بازی ای که با نتیجه یک بر صفر به اتمام رسید.
حالا اسکوچیچ بعد از بلاژویچ، برانکو، قطبی، دایی، ویلموتس و کی روش، هفتمین 
مربی است که باید در کشور بحرین نه تنها به مصاف این تیم بلکه به مصاف سه تیم دیگر 
برود و به اندازه همه نبردن های قبلی به برتری دست پیدا کند و ماموریت سختِ پیش رو 

را با موفقیت به اتمام برساند.

خطیبی: تراکتور خانه آنهاست

صحبت از جدایی دژاگه و شجاعی 
خنده دار است

سرمربی تیم فوتبال تراکتور تاکید کرد دو بازیکن با تجربه این تیم ماندنی هستند و 
جدا نمی شوند.  رسول خطیبی در مورد شایعات مطرح شده مبنی بر جدایی مسعود 
شجاعی و اشکان دژاگه، اظهار داشت: نمی دانم این شایعات از کجا آب می خورد و چرا 
باید در مقطع حساسی کنونی، چنین شایعات بی پایه و اساسی در مورد کاپیتان های 
تیم مطرح شود. وی افزود: یک سری از افراد با اظهارنظرها و کارهای خود به دنبال 
این بودند که مسعود شجاعی و اشکان دژاگه را در مقابل من قرار بدهند، اما این دو نفر 
بازیکنانی حرفه ای هستند و از این شایعات تأثیر نمی گیرند. با وجود شیطنت های انجام 
شده از سوی برخی افراد، تمامی مسایل تیم نیز با درایت و تدبیر مالک محترم باشگاه 
حل شده و شجاعی و دژاگه الان در تمرین تیم حضور دارند. سرمربی تیم فوتبال تراکتور 
خاطرنشان کرد:  مسعود و اشکان سرمایه های باشگاه تراکتور هستند و صحبت از جدایی 
آنها خنده دار است. این دو بازیکن بارها در حساس ترین مقاطع ممکن به تراکتور کمک 
کرده اند. خطیبی یادآور شد: تیم ما امسال باید در سه جبهه به میدان برود و به تک تک 
بازیکنان مهم خود نیاز دارد و من هم حساب ویژه ای روی شجاعی و دژاگه بازکرده ام. 
تراکتور خانه آنهاست و خودشان هم دوست دارند که برای این تیم به میدان بروند. رسول 
خطیبی تصریح کرد: همانطور که در مصاحبه قبلی تاکید کردم، تصمیم گیرنده نهایی 

درخصوص مسایل فنی تیم خودم هستم و به هیچ کس اجازه دخالت نمی دهم.

حسن روشن: 

استقلال حرفه ای پیکان را برد
پیشکسوت استقلال گفت: آبی پوشان یک بازی حرفه ای را مقابل پیکان به نمایش 

گذاشت و با توجه به حساسیت دیدارهای جام حذفی در ابتدا به فکر پیروزی بودند. 
»حسن روشن« با اشاره به پیروزی استقلال مقابل پیکان و صعود به مرحله بعدی جام 
حذفی اظهار داشت: استقلال یک بازی حرفه ای را مقابل پیکان به نمایش گذاشت، مربیان 
و بازیکنان استقلال به خوبی می دانستند که در صورت شکست در این مسابقه از جام 
حذفی کنار خواهند رفت بنابراین در ابتدا به فکر پیروزی بودند. وی افزود: در جام حذفی 
کیفیت بازی و نمایش زیبای مسابقه اهمیت ندارد چرا که در این تورنمنت فقط باید به 
پیروزی برسید تا به مرحله بعد صعود کنید. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال 
با تغییر کادر فنی روبرو شده است و فرهاد مجیدی در این مدت نتوانسته کار خاصی انجام 
دهد او فقط از نظر روحی روانی تیم را آماده دو بازی اخیر کرد. روشن تصریح کرد: به طور 
حتم از دو هفته آینده می توان درباره تیم فرهاد مجیدی قضاوت کرد و تاثیرات او را از نظر فنی 
در استقلال مشاهده کرد. وی تاکید کرد: استقلال در لیگ برتر نیز مدعی قهرمانی است 
و می تواند با کسب نتایج قابل قبول در هفته های آینده صدر جدول را به نام خود ثبت کند. 
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال به دو بازیکن حداقل نیاز دارد. آنها در خط 

دفاع و هافبک با ضعف هایی روبرو هستند که باید این مشکل را برطرف کنند.
 

با رای کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال:

تیم فوتسال فردوس قم به جریمه نقدی 
محکوم شد

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال تیم فوتسال فردوس قم را به دلیل تخلف تماشاگران 
و اعتراض کادر فنی مبلغ یکصد میلیون ریال جریمه نقدی محکوم کرد. 

دیدار تیم های فردوس قم و مقاومت البرز در حالی برگزار شد که از سوی یکی از 
تماشاگران تیم فردوس قم تخلفاتی مبنی بر پرتاب آب و توپ به داخل زمین و سوء رفتار 
تیمی رخ داد و تیم فردوس قم در همین راستا به پرداخت ۵۰ میلیون ریال جریمه نقدی 
محکوم شد. )این رای قطعی است( »شهاب بشری« بازیکن تیم فردوس قم به دلیل 
اهانت و فحاشی پس از اخراج از سوی داور،  سه جلسه از همراهی تیم خود محروم است 
و باید ۵۰ میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند.  )این رای از حیث محرومیت قابل 
تجدید نظر است( تیم فردوس قم به دلیل اعتراض کادر فنی به داوری و سوء رفتار تیمی 

به پرداخت ۵۰ میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد. )این رای قطعی است(
این دیدار سه شنبه ۲۸ بهمن ماه برگزار شد و تیم فردوس توانست در زمین خود 

حریفش را با نتیجه ۶ بر ۵ شکست دهد.

»فرجی« به پرسپولیس پیوست
مدافع تیم فوتبال پدیده خراسان سرانجام به پرسپولیس پیوست. 

»فرشاد فرجی« مدافع تیم فوتبال پدیده خراسان پس از کش و قوس های فراوان با 
قراردادی دو و نیم ساله به پرسپولیس پیوست.

این بازیکن ۲۶ ساله قابلیت بازی در پست های دفاع وسط و دفاع راست را دارد.
فرجی سابقه بازی در تیم های راه آهن، صنعت نفت، سایپا، خونه به خونه بابل، نساجی 

مازندران و پدیده خراسان را در کارنامه خود دارد. 
این مدافع سابقه گلزنی به پرسپولیس را هم به صورت رفت و برگشت دارد.

پیشکسوت فوتبال کشورمان نسبت به اظهارات اخیر رئیس فدراسیون واکنش نشان داد. 
 محمد پنجعلی در خصوص اظهارات اخیر شهاب الدین عزیزی خادم که اعلام کرده مدیران قبلی 
مقصر از دست رفتن میزبانی برای ایران هستند و او یک فدراسیون ویرانه را تحویل گرفته است، اظهار 
داشت: این صحبت ها اصلًا قابل قبول نیست و این بهانه ها نخ نما شده. صحبتهای عزیزی خادم بسیار 
عجیب است. اگر میزبانی از دست ما رفته، مربوط به یک سال گذشته و زمان حضور بهاروند در فدراسیون 
بوده. حالا اگر مقصر بهاروند است و بد کار کرده، چرا عزیزی خادم او را رئیس سازمان لیگ گذشته و از 

او استفاده می کند؟
وی ادامه داد: از دست رفتن میزبانی طبیعتا برای زمان مدیریت بهاروند بوده. برای من جالب است که 
عزیزی خادم این صحبت ها را مطرح می کند. به هر حال او رئیس شدن در فدراسیون را مدیون بهاروند است 

اما عملًا دارد از دست رفتن میزبانی را به گردن او می اندازد.
پیشکسوت فوتبال تاکید کرد: اگر فدراسیون ویرانه است، چرا آقای عزیزی خادم برای کار آمده؟ او که می 
دانسته وضعیت فوتبال ما چطور است. پس چرا نیامده، بهانه می آورد؟ از این به بعد هم باید منتظر چنین 

بهانه هایی باشیم چون اتفاقات منفی را می خواهد به مدیران قبلی نسبت بدهد.
پنجعلی خاطرنشان کرد: مردم انتظار دارند که رئیس فدراسیون بتواند مشکلات را حل کند؛ نه اینکه فقط 

بگوید نمی توانم و مشکلات را گردن شخص دیگری بیندازد. این نوع مدیریت اصلًا درست نیست.

تیم فوتبال منتخب پیشکسوتان استقلال و پرسپولیس تهران با ترکیبی از ستاره های درخشان اسبق کشورمان و تیم ملی در 
دیداری دوستانه به مصاف تیم پیشکسوتان شهدای گمنام قم می رود. 

برپایه این گزارش ، تیم فوتبال منتخب پیشکسوتان استقلال و پرسپولیس متشکل از ستاره های اسبق این دو تیم و تیم ملی 
کشورمان، در بیست و ششمین روز اسفند ماه به قم سفر کرده و در دیداری دوستانه به یاد یکی از پیشکسوتان خوشنام و فقید 
فوتبال قم برابر تیم فوتبال شهدای گمنام قم به میدان خواهد رفت. طبق برنامه ریزی انجام شده از سوی مسوولان هیات فوتبال و 
تیم پیشکسوتان شهدای گمنام قم، این دیدار از ساعت ۱۵ روز سه شنبه ۲۶ اسفند ماه در زمین چمن مصنوعی مجموعه ورزشی 
شهید جعفر حیدریان قم برگزار خواهد شد، در حالی که چهره های مطرحی در ترکیب تیم منتخب استقلال و پرسپولیس حضور 
دارند. برخی از نفرات تیم منتخب استقلال و پرسپولیس شامل مجید علیان )دروازه بان(، صادق ورمزیار، مهدی فنونی زاده، 
مرتضی فنونی زاده سعید نعیم آبادی، محمدرضا مهران پور، رحیم یوسفی، هاشم حیدری و محمدرضا حیدریان است، ضمن 
اینکه صحبت از حضور نفراتی همچون ناصر محمدخانی، محمد پنجعلی، بیژن طاهری و چند چهره سرشناس دیگر نیز وجود 
دارد. همچنین تیم فوتبال پیشکسوتان شهدای گمنام قم به مربیگری محمدرضا نیکوبیان و با حضور بازیکنانی همچون رضا 
گلباشی، الله وردی محمدی، جواد آبادی، مهدی یگانه، مهدی بهشتیان، جواد رنگرز جدّی، محمدرضا ابوالحسنی، حمید 
قنبری، علی مومن، حسن مکّاری، علی شریف، ابوالفضل بیگلر، حسین صدّیق، محمد بیگلر، سعید پیروزنژاد، داود قنبری، 
داود قانم، عباس اروندی، محمد نصیری، ابراهیم غلامی، میلاد آبادی، محسن قنبری، یوسف داودآبادی، سیدهادی حسینی، 

سیدمهدی ضیایی و محسن ملکی از تهران به مصاف تیم منتخب پیشکسوتان استقلال و پرسپولیس می رود.

پنجعلی: نباید مشکلات را گردن دیگران انداخت

چرا عزیزی خادم از مقصران فاجعه میزبانی استفاده می کند؟
عصر امروز درمجموعه ورزشی شهید جعفر حیدریان ؛

ستاره های استقلال و پرسپولیس میهمان شهدای گمنام قم

ایران  فوتبال  ملی  تیم  پیشین  سرمربی 
از دست رفتن میزبانی ها در چند  می گوید 
سال اخیر به علت تنهایی ایران در آسیا است. 
تیم  پیشین  سرمربی  شاهرخی،  همایون 
به  بحرین  انتخاب  درباره  ایران  فوتبال  ملی 
عنوان میزبان بازی های گروه سوم انتخابی 
برای  تیم ملی  جام جهانی و شرایط دشوار 
صعود از این مرحله در منامه گفت: انتخاب 
تنهایی  این گروه،  میزبان  به عنوان  بحرین 
ایران را نشان می دهد. AFC هر ادله ای هم 
داشته باشد، ما الان باید در بحرین به میدان 

برویم.
او درباره آب و هوای متفاوت بحرین نسبت 
به ایران و کاهش کیفیت بازیکنان تیم ملی 
در هوای گرم و شرجی در این کشور گفت: 
این موضوع برای بحرینی ها خوب است اما 
شرایط جوی آن جا متفاوت از تهران، تبریز و 
اصفهان است. بازیکنان ما در این شرایط کم 
می آورند. برای این موضوع باید آماده شویم 
جدا  باشگاه ها  از  ملی  تیم  حساب  که  چرا 
است. من تفاوت ها را لمس کرده ام. قهرمانی 
یک تیم باشگاهی در آسیا مانند حضور در 
جام جهانی نیست. نتیجه این که فدراسیون 
فوتبال و باشگاه ها باید زمانی را برای برگزاری 
اردوی بلند مدت به تیم ملی بدهند تا این تیم 

هماهنگی خود را افزایش دهد.
سرمربی پیشین تیم ملی گفت: اگر در تیم 

ملی هماهنگی لازم ایجاد نشود، لژیونرها هم 
به حاشیه می روند. تیمی موفق است که به 
معنای واقعی تیم باشد. این موضوع مستلزم 

برگزاری تمرینات و هماهنگی زیاد است.
برخلاف  که  این  به  واکنش  در  شاهرخی 
جزو  ایران  که  کارشناسان  برخی  اظهارات 
قدرت های آسیا است اما در سال های گذشته 
ایران توفیقی مقابل عراق نداشته است، اظهار 
کرد: عراق از نظر فیزیولوژیکی مانند ما ایران 
است. فقط آن ها عربی حرف می زنند، تیم 
ملی ایران فارسی. منظورم این است که بازی 
عراق و ایران همیشه سخت بوده، هست و 
خواهد بود؛ اما حساب عراق از بحرین جدا 

است.
با  می کند  تلاش  بحرین  داد:  ادامه  او 
خود  نفع  به  را  شرایط  بازی،  زمین  انتخاب 
تغییر دهد. حتی امکان داشت فشار بیاورند و 
بازی ها در عربستان سعودی هم برگزار شود. 
فوتبال  کنفدراسیون  رییس  سلمان،  شیخ 
آسیا بحرینی است و باید بدانیم که آن ها از 
نظر سیاسی قوی تر از ما هستند. ایران در 
آسیا تنها است و اگر کرسی هم داشته باشد، 
کارآمد نیست. ما در سال های اخیر مظلوم 
واقع شده ایم و برخورد AFC با ایران که جزو 
قدرت های سنتی آسیا است، هیچ تفاوتی با 

کشوری مانند سریلانکا ندارد.
درباره  ایران  ملی  تیم  پیشین  سرمربی 

شانس موفقیت تیم ملی ایران با اسکوچیچ 
از  زیادی  شناخت  حال  هر  به  کرد:  اظهار 
اسکوچیچ ندارم اما می گویند کارش خوب 
است. به اضافه این که وحید هاشمیان هم 
در کادرفنی حضور دارد. آن ها می توانند نتایج 
موضوع،  این  شرط  اما  کنند  کسب  خوبی 
افزایش امادگی تیم ملی است. اسامی جایی 
در فوتبال ندارند. تیمی موفق است که کار 
تیمی خوبی داشته باشد و این موضوع هم 
مستلزم شرایطی است که باید فراهم شود. 
اگر همه چیز در جای خود باشد، شانس ما 

برای رفتن به جام جهانی زیاد است.
فدراسیون  حتی  کرد:  تاکید  شاهرخی 
فوتبال هم به پاداش حضور در جام جهانی 
نیاز دارد. ما از نظر معنوی و مادی باید به جام 
جهانی صعود کنیم. در شرایط موجود همه 
باید توقعات خود را کم کنند و همدل شوند 
که تیم ملی به بهترین نحو ممکن آماده شود.

وی در واکنش به این که همواره تیم ملی 
در بحرین برای کسب پیروزی مشکل داشته 
است؟ گفت: بازی در بحرین سخت نیست 
اما نباید بحرین را به چشم استان چهاردهم 
از  قبل  سال ها  متاسفانه  که  ببینیم  ایران 
کشورهای  همه  مثل  و  شد  جدا  کشورمان 
حوزه خلیج فارس در حال پیشرفت است. 
وقتی سال ها قبل تیم ملی به این تیم در منامه 
۳ بر یک باخت، از نظر روحی و روانی دچار 

مشکل شد. در انتخابی جام جهانی ۲۰۰۶ 
هم وقتی با بحرین مساوی کردیم، یک سری 
از مسوولان بدون تخصص ورزش گفتند چرا 

با این تیم مساوی کردیم؟
سرمربی پیشین تیم ملی ایران خاطرنشان 
کرد: در نهایت ما همان دوره به جام جهانی 
رفتیم. بحرین در حال پیشرفت است و هیچ 
در  با حضور  که  نمی آید  کشوری هم بدش 
جام جهانی در دنیا دیده شود. رفتن به جام 
جهانی شانسی است که هر فوتبال دوستی 
را وادار می کند به شناخت بحرین، عراق و ... 

علاقه مند شود.

مسوولان  شاید  که  این  بیان  با  شاهرخی 
صعود به جام جهانی را دوست داشته باشند 
اما رقیبان تا دندان مسلح هستند، افزود: ما 
دو بار متوالی به جام جهانی رفتیم و قطعا 
بار  برای  که  است  لذتبخش  مسوولان  برای 
سوم و چهارم هم به جام جهانی برویم ولی 
رقیبان ما هم آماده حضور در این مسابقات 
می کردیم،  میزبانی  ایران  در  اگر  هستند. 
عدالت اجرا می شد اما به علت تنهایی ما در 
آسیا و همین طور ضعف فدراسیون پیشین و 
فعلی باعث شد که چنین تصمیمی را بگیرند 

و دودش به چشم تیم ملی برود.

همایون شاهرخی: 

ایران در آسیا تنهاست

مربی سابق تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه شباهت های مجیدی به مرحوم 
حجازی زیاد اسـت، گفت: فرهاد هم مانند ناصرخان به یکباره تصمیماتی می گیرد 

که به سود تیم است.
بیژن طاهری در خصوص وضعیت استقلال گفت: آبی پوشان از ابتدای فصل تا 
به الان تغییرات زیادی داشته اند. عمده ترین تغییرات آنها استعفای محمود فکری و 

جانشینی فرهاد مجیدی است.
وی ادامه داد: استقلال با محمود فکری بد نتیجه نگرفت اما در چند بازی آخر 
نتایجی رقم خورد که برای هواداران راضی کننده نبود و فشار آنها باعث شد تا مدیران 

استقلال و محمود فکری به این نتیجه برسند که قطع همکاری کنند.
مربی سابق استقلال افزود: بعد از برکناری فکری، مجیدی هدایت آبی پوشان 
را برعهده گرفت. او با توجه به شناختی که از استقلال داشت گزینه خوبی بود و 
توانست در دو بازی گذشته دو پیروزی حساس به دست بیاورد و حالا باید ببینیم روز 

چهارشنبه مقابل ماشین سازی چه نتیجه ای کسب می کند؟
وی در خصوص انتقاداتی که از کادر فنی استقلال به دلیل جذب یک هافبک و 
مدافع صورت می گیرد، گفت: هر مربی  تفکرات خاص خودش را دارد. شاید از نظر 
من استقلال به یک بازیکن نیاز داشته باشد اما از نظر سرمربی چنین چیزی نباشد. 
بنابراین تصمیم گیرنده اصلی فرهاد مجیدی و کادر فنی او است و آنها می دانند که 

تیم در چه پستی به بازیکن نیاز دارد.
طاهری در مورد اخراج محمد دانشگر توسط فرهاد مجیدی گفت: به اعتقاد من 

مجیدی شباهت های زیادی به مرحوم حجازی دارد. او همانند حجازی به یکباره 
تصمیماتی می گیرد که به سود استقلال است. بازیکنان باید بدانند جایگاهشان 
کجاست؟ آنها رایگان بازی نمی کنند که بخواهند چنین رفتاری از خود نشان دهند. 
در دوره ما وقتی که خیلی جوان بودیم حتی اجازه به خود نمی دادیم حرف بزنیم و 
وقتی هم که در استقلال رشد کرده و تجربه کسب کردیم سعی کردیم الگوی جوانان 

باشیم. بنابراین کار مجیدی را می پسندم و اعتقاد دارم او بهترین رفتار را انجام داد.
مربی سابق استقلال در مورد دیدار روز چهارشنبه استقلال برابر ماشین سازی 
تبریز در هفته هجدهم لیگ برتر گفت: با توجه به نفراتی که مجیدی در اختیار دارد 
چه ماشین سازی و چه هر تیم دیگر برابر آبی پوشان قرار بگیرد محکوم به شکست 

است. استقلال بازی سختی نخواهد داشت و برنده این دیدار خواهد بود.
وی در پایان در پاسخ به این پرسش که چرا فکری نتوانست در استقلال موفق 
باشد، گفت: یک روز شانس با شما یار است و روز دیگر بدشانس هستیم. فکر 
می کنم محمود فکری هم یا بدشانس بود یا مشاوران به او غلط مشاوره دادند و یا 

اینکه او نمی دانست که چگونه باید با بازیکنان برخورد کند.

بیژن طاهری:

تصمیمات مجیدی به سود استقلال است
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سخنگوی  وزارت امور خارجه با بیان اینکه ایران در چارچوب پادمان دسترسی های 
لازم را به آژانس داده است، گفت: آژانس  در چارچوب فنی و بیطرفانه اظهار نظر کند 

تا روابطش با ایران حفظ شود. 
»سعید خطیب زاده« صبح دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه، با تبریک 
فرارسیدن اعیاد شعبانیه گفت: اگر وضعیت بهتر شده و پروتکل های بهداشتی 
اجازه دهد، نشست بعدی سخنگویی را در فصل بهار در محیط باز برگزار خواهیم 

کرد.
وی با اشاره به روز گرامیداشت پروین اعتصامی و روز ملی صنعت نفت، درباره 
هفته  دوشنبه  روز  داشت:  اظهار  گذشته  هفته  یک  خارجی  سیاست  تحولات 
گذشته، ششمین دور رایزنی های سیاسی ایران و ازبکستان در سطح معاونان 
سیاسی برگزار شد. وزیر امور خارجه هم روز سه شنبه با شرکت های نمونه فعال در 
تجارت خارجی دیدار داشتند. ایشان همچنین در این مدت با وزیران امور خارجه 
فنلاند و ژاپن صحبت کردند و دیروز هم نماینده ویژه پاکستان در امور پاکستان دیدار 

داشتند.  

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با اشاره به دیدار 
روز گذشته خود با مقامات ورزشی گفت: امروز مراسم استقبال از نوروز ۱۴۰۰ را 
خواهیم داشت و فردا هم نشست مجمع گفت وگوهای تهران به شکل برخط و 

تلویزیونی برگزار می شود.  
خطیب زاده درباره زمان برگزاری نشست کمیسیون مشترک برجام خاطرنشان 

کرد: زمان برگزاری این نشست هنوز نهایی نشده است.  
وی درباره احتمال راه اندازی کریدور ریلی اسرائیل، عربستان و امارات  با هدف 
کم اهمیت کردن تنگه هرمز ابراز داشت: رژیم اشغالگر قدس شاید بخواهد از هر 
فرصتی سوء استفاده کند ولی این رژیم در حضیض مشروعیت است. ایران پیگیر 

تحولات است و اقدامات موثر خود را در مواضع لازم انجام می دهد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره احتمال حضور ایران در نشست مسکو درباره 
افغانستان و حضور نماینده ویژه پاکستان در امور افغانستان گفت: رایزنی های 
نزدیکی با همه کشورها در موضوع افغانستان داشتیم. طبیعی است این رایزنی ها 
در چارچوب دولت افغانستان انجام شود. موضوع دعوت برای نشست روسیه هم 

در دست بررسی است. 
بر  نظارت  یادآور شد: موضوع  اخیر گروسی هم  اظهارات  درباره  خطیب زاده 
فعالیت های هسته ای ایران فنی است. ایران در چارچوب پادمان دسترسی های 
لازم را داده است. دسترسی های دیگری هم در چارچوب پروتکل الحاقی داده 
بودیم که با مصوبه مجلس تعلیق شد. یک توافق موقت هم داشتیم که پنجره سه 
ماهه دیپلماسی بود. آژانس در چارچوب فنی اظهارنظر کرده و بیطرفانه اظهارنظر 

کند تا روابطش با ایران حفظ شود. 
 از هر ابتکاری برای کاهش آلام مردم سوریه حمایت می کنیم

وی درباره نشست دوحه بدون حضور ایران عنوان کرد: سیاست ایران در قبال 
سوریه مشخص است. ما شنوای صدای دولت و مردم سوریه بوده ایم. از هر ابتکاری 
که به کاهش آلام مردم سوریه، صلح و بازسازی این کشور بینجامد، استقبال 

می کنیم. روند آستانه سال هاست شکل گرفته و روند جداگانه ای است. 
این دیپلمات کشورمان با بیان اینکه روند آستانه موفق ترین روند در مورد سوریه 
بوده است، گفت: وزیر خارجه روسیه هم گفت که این یک ابتکار برای کمک به روند 
آستانه است. هر ابتکاری که به کاهش آلام مردم سوریه منجر شود، مورد حمایت 

ماست. 
خطیب زاده در پاسخ به سوال ایرنا درباره حملات به کشتی های ایران و احتمال 
دست داشتن اسرائیل در این عملیات خرابکارانه گفت: باید سخنگوی ستاد کل 

در این موضوع اظهارنظر دقیق کند ولی محل جغرافیایی این عملیات خرابکارانه، 
انگشت اتهام را به سمت رژیم اشغالگر قدس متوجه می کند. خوی درنده خویانه و 

تجاوزکارانه رژیم هم مزید بر علت است. 
وی با بیان اینکه رژیم اشغالگر قدس هر وقت منطقه روی آرامش خواسته ببیند، 
دست به اقداماتی زده است که منطقه ناآرام شود، اظهار داشت: این رژیم حیات 
و ممات خود را در جنگ، بحران و ناآرامی دیده است و حیات خود را در جنگ، 
بحران و ناآرامی می بیند. اگر برای ایران مشخص شود، هر طرفی در این عملیات 
دست داشته، همه گزینه را مدنظر دارد و برای دفاع از حقوق حقه خود استفاده 

خواهد کرد.
 از دولت عراق خواستیم آمرین و عاملین حمله به فرودگاه اربیل را معرفی کند

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره اتهام دست داشتن ایران 
در حملات اخیر به فرودگاه اربیل تصریح کرد: این اقدامات در این زمان بسیار 
مشکوک است. از دولت و وزیر امور خارجه عراق که در سفر به ایران و حتی قبل 
از آن، خواستیم عاملین و آمرین را معرفی کنند. ثبات عراق برای منطقه مهم است 
و کسانی که دست به این اقدامات می زنند، نمی خواهند منطقه روی آرامش را به 

خود ببینند. 
خطیب زاده همچنین درباره افزایش تنش ها در منطقه خاطرنشان کرد: رژیم 
اشغالگر قدس در طول دهه های گذشته، هیچ روزی نبوده که جنگ، خون ریزی 
و ترور نداشته باشد. این رژیم لیست بلندی از ترور و توطئه داشته است. اینها 
اسنادی از فعالیت های مخرب از سوی این رژیم است. ریشه بحران های منطقه از 
زمان تحمیل این رژیم جعلی در منطقه است و جمهوری اسلامی ندای مقابله با 

این اقدامات است.
 جریانات سیاسی سیاست خارجی را گروگان تمایلات جریانی خود نکنند

وی افزود: ایران همه گزینه ها را برای صیانت از خود مدنظر دارد و در موضوع 
امنیت ملی نه تردید دارد و نه با کسی مصالحه می کند. مسئولان اسرائیل می دانند 

که ایران چگونه از خود دفاع می کند. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره رفع ابهامات 
از FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام ابراز داشت: موضع دولت و وزارت امور 
خارجه FATF روشن است. هر وقت از ما نظری خواستند، به دقت نظرمان را بیان 
کردیم. کار باید در فضایی تکنیکی و حرفه ای موضوع جلو برود. از همه احزاب و 
جریان های سیاسی می خواهم سیاست خارجی را گروگان تمایلات جریانی و 
حزبی خود نکنند. موضوع سیاست خارجی موضوع امنیت ملی است و این مسئله 

نباید موضوع بده بستان های داخلی قرار بگیرد. 
خطیب زاده درباره اظهارات اخیر جک استرو وزیر خارجه اسبق انگلیس درباره 
بازداشت یک هیات ایرانی که برای حل موضوع طلب های ایران از انگلیس در 
فرودگاه لندن در سال ۲۰۱۳ بیان کرد: جزییات این داستان را نمی دانم. دولت 
انگلیس چندین بار به تعهدات خود عمل نکرده و مشکلاتی را ایجاد کرده است از 

جمله همان داستانی که جک استراو گفته است. 
دولت انگلیس اجازه دهد پرونده زاغری در مسیر قضایی خود پیش برود

بار  از چند  انگلیس بیش  وی اضافه کرد: اصل موضوع درست است. دولت 
به افرادی که ویزا داده است، در بدو ورود دیپورت کرده است. این مسئله نشان 

می دهد که دولت انگلیس نمی خواهد آرامش به روابط دو کشور بازگردد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره آخرین وضعیت پرونده نازنین زاغری یادآور 
شد:  این یک پرونده قضایی است که در دادگاه مراحل خود را طی کرده است. 
بیشترین کمک به چنین پرونده هایی جلوگیری از سیاسی کردن آن است. به دولت 
انگلیس توصیه می کنم یک بار مسیر سیاسی کردن موضوعات را رفته و دیده و 

اجازه دهد این موضوع در مسیر قضایی خود طی شود. 
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره اظهارات مشاور امنیت ملی کاخ سفید 
عنوان کرد: با آمریکا به صورت مستقیم و غیرمستقیم گفت وگو نمی کنیم و مسیر 
دیپلماسی کاملا روشن است. آمریکا از برجام خارج شده باید شرایطی را بپذیرد که 

مجددا این مسیر را تکرار نکند و آن زمان می شود در چارچوب برجام صحبت کرد.
وی درباره نمره به دستگاه دیپلماسی در سال ۱۳۹۹ گفت:  مردم باید نظر بدهند. 
سال ۱۳۹۹ سال پر فراز و نشیبی بود. آمریکا در میانه فراگیری کرونا تمامی تلاش 
خود را کرد که جنگ اقتصادی و تمام عیار علیه مردم ایران را به اوج خود رسانده و 

مرزهای ایران را محدود و تجارت ایران را به صفر برساند. 
به گفته رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه، در طول 
۱۳۹۹ دستگاه دیپلماسی در کنار همه نهادهای نظام و همه مردم و گمنامان تلاش 
کرد این تلاش ها بی اثر شود و به شکست حداکثری برای مجرمان این سیاست 

تبدیل شد.
خطیب زاده با بیان اینکه با تمام توان و تلاش و به رغم همه کاستی ها و جا دارد 
از ملت غیور ایران عذرخواهی کنم، اظهار داشت: اگر روزی بتوانیم اقداماتی که با 
جدیت انجام دادیم، را منتشر کنیم شکوه و عظمت آن را مردم ایران بیشتر خواهند 
دید. امیدوارم سال ۱۴۰۰ سال خوبی برای مردم ایران و گشایش های بهتر باشد. 

گشایش هایی که تنها به دست ملت ایران و در درون اتفاق می افتد. 

سخنگوی  وزارت امور خارجه:

  آژانس در چارچوب فنی و بی طرفانه اظهار نظر کند

 دبیر کل جبهه پایداری گفت: به نظر ما کسی که به تازگی رییس 
مجلس شده بهتر است که برای ریاست جمهوری هم اقدام نکند 
مردم اکنون به اقدام انقلابی در مجلس امید بسته اند و معطوف 
شدن وی به ریاست جمهوری این را زیر سوال می برد و مشکلاتی 

ایجاد می شود. 
بصادق محصولی در پنجمین نشست از سلسله نشست های 
اسلامی  انجمن های  اتحادیه   سوی  از  که  »جمهور«  انتخاباتی 
دانشجویان مستقل برگزار می شود؛ با تشریح شاخص های مکتب 
امام خمینی )ره( عقلانیت، معنویت و عدالت بیان کرد: اگر در 
کار سیاسی عقلانیت داشته باشیم دچار تناقض نمی شویم. برای 
مثال برخی در انتخابات مجلس می گفتند که باید وحدت داشته 
باشیم، از طرفی اصرار داشتند که اگر کسی وارد لیست پایداری 

شد، نمی تواند وارد لیست ما شود.
از عدم وجود عقلانیت  ناشی  تناقض  این  وی اظهار داشت: 
است. عقلانیت مانع تناقض در گفتار و عمل می شود می گفتیم 
شما که این قدر دم از وحدت می زنید حالا اگر وحدت صددرصدی 
حاصل نشد چرا با وحدت ۹۰ درصدی یا ۸۰ درصدی مخالفت 
می کنید می گفتند نه. یا باید لیست واحد و یا تباین کامل یعنی 
هیچ اشتراکی بین دو لیست نباشد و متاسفانه هیچ استدلال 

مبتنی بر عقلانیت هم ارائه نمی کردند.
 در اسلام هدف وسیله را توجیه نمی کند

دبیر کل جبهه پایداری ادامه داد: در سال گذشته که به افراد 
گفته شد که یا باید از پایداری اعلام برائت کنید یا در لیست قرار 
نخواهید گرفت. در جلسه مشورتی نامزدهای جوان یکی از افراد به 
ظاهر انقلابی هم گفته بود که "فعلا اعلام برائت کنید تا در لیست 
ائتلاف وارد شوید و بعدا کار خودتان را انجام دهید! " عزیزان این 
نباشد،  صداقت  با  ورود  اگر  است.  امتحان  مواضع  موقعیت ها 
معلوم نیست خروج هم با صداقت باشد. این گونه مواضع ناشی 
از مشکل معنویت است چرا که در اسلام هدف وسیله را توجیه 

نمی کند.
محصولی با تاکید بر شاخص عدالت گفت: عدالت مساله  بسیار 

مهمی است. شاه کلید، عدالت است و اگر عدالت را ملاک قرار 
دهیم کارآمدی هم به دنبال آن می آید. شالوده  هستی بر عدالت 
استوار است. طبق بیان امام علی)ع( اساسا راه تقوا، عدالت است. 
نگاه کارگزاران این بود که برای حرکت چرخ های توسعه، عده ای 
از محرومین هم ممکن است زیر چرخ های توسعه از بین بروند و 
بخشی از جامعه برای هدف بزرگ تر آسیب ببینند. اما امام علی)ع( 
بیان کردند که هیچ چیزی مانند عدالت موجب توسعه و تعالی و 

آبادانی شهرها و کشورها نمی شود.
 وفاق به هر قیمتی شکل نخواهد گرفت

دبیر کل حزب پایداری درخصوص رویکرد پایداری نسبت به 
وحدت با سایر احزاب بیان کرد: برای انتخابات یک مدل طراحی 
کردیم که ۴ مرحله دارد. دورنمای ما برای انتخابات ۱۴۰۰ این 
است که حتی الامکان به یک وفاق و نقطه مشترک با دوستان 
انقلابی خود برسیم. البته این وفاق به هر قیمتی شکل نخواهد 
گرفت و اصول ما، خطوط قرمز ما هستند. حفظ اصول از واجبات 

است.
وی ادامه داد: طبق این مدل، در مرحله اول بنا بر این است 
که حداقل یکدیگر را تخریب نکنیم، مرحله دوم این است که در 
رابطه با گفتمان، به طور مشترک کار کنیم و بر مبنای گفتمان، 
شاخص های مشترک تعریف کنیم. در مرحله سوم نیز برای مبنای 
شاخص های مشترک، به سمت حداکثری سازی اشتراکات لیست 
در انتخابات شورای شهر و نزدیک کردن سبد نامزدها در انتخابات 
ریاست جمهوری حرکت کنیم. مرحله آخر نیز رسیدن به لیست 

واحد و نامزد واحد است.
 اصلحی که قابلیت رای آوری نداشته باشد

 مورد پذیرش نیست
نداشته  رأی آوری  قابلیت  محصولی تشریح کرد: اصلحی که 
باشد مورد پذیرش نیست، اما این به این معنا نیست که برای 
ما نظرسازی شود. چون در سال ۸۴ هم گفتند که احمدی نژاد 
در نظرسنجی ها دو سه درصد رای دارد، اما در عمل رای آورد. 
وظیفه  ما این است که اصلح را به جامعه معرفی کنیم. آیت الله 

خوشوقت)ره( به ما می فرمودند که فرد اصلح را حتی اگر راضی 
نمی شود، برای حضور متقاعد کنیم و برای معرفی وی به مردم 
وقت بگذاریم و تلاش کنیم. نمی توان از همان ابتدا اصلح را به 
بهانه عدم رای آوری کنار گذاشت و باید برای موفقیت  وی تلاش 
کرد و اگر به هر دلیلی نشد به نامزدی که یک پله پایین تر است رو 
آورد نه که از اول با طرح صالح مقبول بدنبال نامزدهایی باشیم که 

کف شاخص ها را هم ندارد.
دبیرکل پایداری ادامه داد: درخصوص تعیین مصداق اصلح در 
حال بررسی هستیم و تا کنون جلسات متعددی با افرادی که در 
مظان نامزدی هستند و افراد موثر، داشته ایم. با افرادی هم چون 
آقایان رئیسی، جلیلی، نیکزاد، فتاح، ضرغامی، رضایی و... جلسه 

داشته ایم.
 وی گفت: درخصوص قالیباف به نظر ما کسی که به تازگی 
ریاست جمهوری هم  برای  که  است  بهتر  رییس مجلس شده 
اقدام نکند. مردم اکنون به اقدام انقلابی در مجلس امید بسته اند 
و معطوف شدن وی به ریاست جمهوری این را زیر سوال می برد و 
مشکلاتی ایجاد می شود. البته این مطلب موضع ما قبل از انتخاب 

هیات رئیسه مجلس هم بود.
 باید هزینه - فایده را حساب کرد

این فعال اصولگرا گفت: در عین حال برداشت ما این است که 
جایگاه قوه قضائیه و مقننه خیلی مهم است اما قوه مجریه توانایی 
و ظرفیتی چند برابر بیشتر از سایر قوا دارد. این به معنای کاهش 
اهمیت سایر قوا نیست، ولی کار و اختیار و  قدرت و انتصاب های 
گسترده در دست قوه مجریه است. حتی اگر بهترین قانون ها را 
هم داشته باشیم، نتیجه بستگی به اجرایی شدن آنها توسط دولت 

دارد. پس باید هزینه و فایده را حساب کرد.
محصولی ادامه داد: یکی از دلایلی که هنوز افراد مد نظر خود را 
برای انتخابات ۱۴۰۰ معرفی نکردیم این است که هنوز از نامزدی 
قطعی افراد برای انتخابات مطمئن نیستیم. در شورای وحدت که 
توسط جامعه روحانیت مبارز راه اندازی شد، از ما نیز دعوت شد. 
در حقیقت ما باید یک دورنمای روشن از آن جمع داشته باشیم. 

نباید جایی وارد شویم و در ادامه ببینیم که جهت گیری ها به سمتی 
رفت که با شاخص های ما متفاوت است. در جایی که مساله روشن 
نیست و شبهه وجود دارد، از اول بهتر است وارد نشویم. هر چند به 

طور کلی ما در رابطه اصل وحدت نظر مثبت داریم.
دبیرکل جبهه پایداری درخصوص مصادیق مورد نظر پایداری 
را  افراد  نمی توانیم  الان  از  کرد:  تشریح  انتخابات ۱۴۰۰  برای 
آرای  اولیه  نظرسنجی های  در  نیز  در سال ۹۶  کنیم.  مشخص 
قالیباف را بیشتر از رئیسی اعلام می کردند اما اتفاقاتی افتاد که 
آرای ایشان کم تر شد شرایط می تواند بسیار سیال باشد. اصل برای 
ما حمایت از اصلح است. انتخاب شخص به شرایط نیز بستگی 
دارد اما این به معنای تحت تاثیر پروپاگاندا قرار گرفتن نیست، 
بلکه باید ببینیم در آن شرایط چه تکلیفی داریم. شرایط انتخابات 

ریاست جمهوری را نمی توان از الان با قطعیت مشخص کرد.
 دوستان به جای تخریب پایداری بر کار خود تمرکز کنند

محصولی ادامه داد: متاسفانه بعضی دوستان انرژی خود 

را بر تخریب پایداری گذاشتند، درصورتی که باید بر کار خود 
تمرکز کنند. البته امکانات هم محدود است. برای اغلب احزاب 
امکانات متعددی از منابع مختلف داده شده است در حالی که 
به پایداری حتی یک اتاق یا یک ریال هم داده نشده است و 
پایداری با این حساب باز روی اصول ایستادگی کرده است. 
پایداری نه روزنامه و نه ساختمان و نه دفتر چند طبقه دارد. 

بالاخره کار سخت است.
 وی یادآورشد: خود دوستان اذعان دارند که در سال ۹۶ جبهه 
پایداری بیشترین کمک و استقامت را برای تبلیغات و راه اندازی 
ستادهای نامزد نهایی جریان انقلاب داشتند. موضع ما درمورد 
ایشان از همان ابتدا مشخص بود و حتی ستادهای کار و کرامت 

را تشکیل دادیم.
نتیجه  در کار  برای گرفتن  پایان گفت:  این فعال اصولگرا در 
سیاسی باید با بکارگیری شاخص های مکتب امام خمینی)ره( 

تلاش کرد و خداوند هم وعده پیروزی قطعی را داده است.

کنایه دبیرکل جبهه پایداری به قالیباف:

کسی که به تازگی رییس مجلس شده است نامزد ریاست جمهوری نشود

استاد حقوق و روابط بین الملل با بیان اینکه ایران و آمریکا باید از تابوها عبور کنند، تاکید کرد: تا وقتی این تابوها 
وجود دارد و طرفین در فضای تنش آلود و بی اعتمادی سیر کرده و نقش آفرینی می کنند، نمی توان امیدی به 

احیای برجام و کاهش و مدیریت تنش ها میان ایران و آمریکا داشت.   
»مهدی ذاکریان« درباره تحولات ماههای اخیر پیرامون برجام و امکان احیای آن گفت: در مقایسه با دوران 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ، اکنون زمینه ها برای همکاری و نزدیکی میان ایران و آمریکا بیشتر از گذشته شده 
و اراده مقامات ارشد دو کشور نیز حاکی از آن است که اختلافات میان تهران و واشنگتن به حداقل رسیده و دیگر 

تنش ها مانند چهار سال گذشته به سطح غیرقابل کنترل نمی رسد.  
وی با بیان اینکه هم ایران و هم آمریکا خواهان احیای برجام هستند، اظهار داشت: در گذشته اتفاقاتی رخ داد 

که هدف آنها، تخریب و نابودی برجام بود. این مولفه ها همچنان حضور دارند و همین مولفه ها موجب تضعیف 
اراده دو کشور برای بازگشت به برجام شده و کار را به بن بست کشانده اند.  

این کارشناس ارشد مسائل آمریکا با تاکید بر اینکه هم تهران و هم واشنگتن باید از این عوامل کاهنده چشم پوشی 
کنند، تصریح کرد: اگر ایران و آمریکا بخواهند همچنان به این مولفه ها توجه کرده و بر آن اصرار به ورزند، هیچ وقت 

به برجام نمی رسند و وضعیت موجود نیز روزبه روز بدتر شده و وضعیت از کنترل خارج خواهد شد.  
ایران و آمریکا باید از تابوها عبور کنند 

ذاکریان با بیان اینکه احیای برجام نیازمند اراده بزرگ و انجام اقدامات اساسی تر و بزرگ تری است، خاطرنشان 
کرد: ایران و آمریکا باید کارهای بزرگی انجام دهند. یکی از این کارها، عبور از تابوها و اشتباهاتی است که طرفین 
درگذشته انجام دادند. آنها باید از این اشتباهات درس گرفته، از اقرار به این اشتباهات نترسند و جرات عذرخواهی 

داشته باشند و نسبت به تکرار این اشتباهات در آینده حساس بوده و مانع از تکرار آن شوند.
وی ادامه داد: یکی از این مسائل، ترور یکی از مقامات رسمی و بلندپایه ایران از سوی آمریکا یعنی شهید 
سلیمانی بود که آمریکایی ها در دوران ترامپ انجام دادند و با این کار صدای مخالفان برجام را در ایران بلندتر کرده 
و شرایط را برای ادامه حیات آن سخت تر کردند.   این استاد دانشگاه ابراز داشت: تا وقتی این تابوها وجود دارند و 
طرفین در فضای تنش آلود و بی اعتمادی سیر کرده و نقش آفرینی می کنند، نمی توان از شرایط کنونی، عبور کرد 

و امیدی به احیای برجام و کاهش و مدیریت تنش ها میان ایران و آمریکا داشت.  
ایران و آمریکا نگاه متفاوتی به توافق هسته ای دارند

ذاکریان اقدامات انساندوستانه را تسهیل بخش و روان کننده در کاهش تنش میان ایران و آمریکا برشمرد که 
می تواند چراغ سبز به دیپلماسی و گشایش ساز و راهگشا در مدیریت روابط تهران و واشنگتن محسوب شود.  

وی در پاسخ به این سوال که ایران و آمریکا چه زمانی برای احیای برجام گام برمی دارند، بیان کرد: ایران و آمریکا 
نگاه متفاوتی به توافق هسته ای دارند. نگاه ایران به برجام، رفع تحریم و استفاده از مزایای اقتصادی آن است ولی 
نگاه آمریکا فراتر از برجام است. آنها می خواهند به بسته ای از توافقات با ایران برسند که الزاما مختص به مسائل 

هسته ای نیست.  
آمریکا و اروپا از ابتدا هم می دانستند که ایران دنبال بمب نیست

این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی یادآور شد: آمریکایی ها فکر می کردند که برجام پله ای برای توافقات 
بیشتر با ایران مخصوصا در مسائل منطقه ای می شود ولی این اتفاق رخ نداد. ضمن اینکه برنده اقتصادی برجام، 

نه آمریکا، بلکه چین، روسیه و اروپا بودند.بنابراین آمریکا فکر می کرد که در این توافق بازنده شده است، همانطور 
که ترامپ بارها به این مسئله اشاره کرد و گفت که سر ایالات متحده کلاه گذاشته شده است.  

وی در گفت وگو با ایرنا، با اشاره به برخی ادعاهای آمریکا و کشورهای اروپایی عنوان کرد: اینکه آمریکا و اروپا 
می گفتند با برجام مانع از دستیابی ایران به بمب هسته ای شدند، ادعا است. آنها از ابتدا می دانستند که ایران به 
دنبال بمب نیست و از طرفی عالی ترین مقام این کشور هم فتوای حرمت ساخت، انباشت و استفاده از تسلیحات 

کشتار جمعی را داده است.  
به گفته این استاد دانشگاه، آمریکایی ها به دنبال ایجاد یک نظم جدید بودند که ایران هم در آن مشارکت داشته 
باشد و زمینه همکاری های مختلف از جمله مسائل اقتصادی و منطقه ای در آن وجود داشته باشد. در چنین 

فضایی توافق برجام به نتیجه رسید ولی نفع آن به غیر از آمریکا رسید.
بایدن درخواستی فراتر از خواسته های ترامپ از ایران را ندارد

ذاکریان اضافه کرد: حتی اگر ترامپ رئیس جمهور نمی شد و فردی مانند هیلاری کلینتون نیز به مقام ریاست 
جمهوری ایالات متحده می رسید، در فضایی که آمریکا در استفاده از مزایای برجام محروم شده بود، بعید به نظر 
می رسد که به این توافق وفادار باقی می ماند و احتمالا از آن به بهانه ای خارج می شد یا آمریکایی ها نمی گذاشتند 

درست کار کند چون سودش به آنها نمی رسید.
وی با بیان اینکه آمریکای بایدن اکنون با خود این فکر را می کند که اگر تحریم های ایران را بردارد، شرایط مانند 
سابق می شود و سودی عاید آمریکا نمی شود، گفت: بایدن درخواستی فراتر از خواسته های ترامپ از ایران را 

ندارد. در واقع، او همان چیزی را از ایران طلب می کند که ترامپ نیز از ایران می خواست.  
این کارشناس ارشد مسائل آمریکا اظهار داشت: حتی اگر ایران به صورت یکجانبه بازگشت به تمامی تعهداتش 
در برجام را کلید بزند، این کار شاید گشایش هایی را ایجاد کند اما این گشایش ها موقتی خواهد بود. آمریکایی ها 
برای اینکه به خواسته هایشان برسند، بهانه گیری کرده و چوب لای چرخ برجام گذاشته و چرخ برجام را متوقف 

خواهند کرد.  
به گفته ذاکریان، به باور آمریکا برجامی که ایران، روسیه، چین  و اروپا از آن منتفع شوند و آمریکا نفعی انداشته 
باشد، چه ارزشی خواهد داشت؟ اینجاست که ایران باید دقیقا مشخص کند امتیاز عمل به برجام برای بایدن 
چه خواهد بود؟ و چه اتفاقی پس از بازگشت به برجام خواهد افتاد که کنگره آمریکا پیشگام تعامل با ایران باشد 

تا تقابل.

ذاکریان تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی:

 ایران و آمریکا باید از تابوها عبور کنند



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام صادق علیه السلام:
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 04/56 طلوع آفتاب: 06/18 اذان ظهر:12/15 اذان مغرب: 18/31

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

هیچ بنده ای کار صدقه دادن را به 
خوبی انجام نداد، مگر اینکه خداوند 
بعد از او جانشین خوبی برای وی بر 

فرزندانش شد.

سه شنبه -بیست وششم اسفند1399 - سال بیست وسوم- شماره 5238

عدّة الداعی : 61.

طرح:علیرضا پاکدل

برای کرونا، اینطوری خودتان واکسن بزنید!

عذرخواهی ترقی از سعید محمد
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی با رد هرگونه ادعایی درخصوص تحریف مصاحبه اش با ایسنا گفت: 
من براساس تحلیلی که از برخی رخدادهای خبری مشاهده کردم مثل تغییر مدیریت قرارگاه خاتم الانبیا و 
سپس استعفای جناب آقای سعید محمد، چنین برداشتی را مطرح کردم. حمیدرضا ترقی در گفت وگو با ایسنا 
با بیان اینکه در مصاحبه اخیرش با ایسنا هیچگونه تحریفی صورت نگرفته است، اظهار کرد: اما عناوینی که 
بعضی از خبرگزاری ها برای بازنشر این خبر استفاده کرده بودند با محتوای خبر ایسنا و اظهارات بنده کاملا 
مغایرت داشت. وی افزود : در همین جا اگر دغدغه و نگرانی در ذهن آقای سعید محمد و طرفداران ایشان 
پدید آمده است پوزش می طلبم و امیدوارم در عرصه رقابت های انتخاباتی با توجه به اینکه شورای نگهبان 

همه مسائل را دقیق مورد بررسی قرار می دهد مردم عزیزمان هیچ دغدغه ای از روند انتخابات نداشته باشند.

رئیس شورای شهر قزوین در بازداشت است
دادستان قزوین با تأیید خبر بازداشت رئیس شورای شهر قزوین، خبر آزادی او با قید وثیقه را تکذیب کرد. 
محمد قاسمی در گفتگو با ایسنا با تأیید خبر بازداشت حکمت الله داوودی، رئیس شورای شهر قزوین بیان 
کرد: اخبار منتشر شده در رابطه با آزادی رئیس شورای شهر با قید وثیقه صحت ندارد.وی درخصوص علت 
دستگیری رئیس شورای شهر قزوین اظهار نظر نکرد و بیان آن را به زمان دیگری موکول کرد. حکمت الله 
داوودی رئیس شورای شهر قزوین یکشنبه شب گذشته بازداشت شد. هیچ خبر رسمی تا به این لحظه از علت 
دستگیری وی منتشر نشده است.سیده منیره قوامی، سخنگوی شورای اسلامی شهر قزوین نیز در گفت وگو 
با ایسنا، تصریح کرد: حکمت الله داوودی رئیس شورای شهر هم اکنون در بازداشت به سر می برد و موضوعات 

مربوط به وی در حال بررسی است و نتیجه بررسی ها به صورت رسمی از طریق دستگاه قضا اعلام می شود.

کواکبیان: اعلام کاندیداتوری نکرده ام
دبیرکل حزب مردم  سالاری با بیان اینکه اعلام کاندیداتوری نکرده ام یادآور شد: »امیدوارم اعضای شورای 
نگهبان بین خود و خدای خویش قضاوت و داوری کنند.  مصطفی کواکبیان  افزود :من اعلام کاندیداتوری 
نکرده ام؛ ما کنگره نوزدهم حزب مردم سالاری را داشتیم و بعد از دو سه ساعت بحث و گفت وگو به اتفاق آرا 
اعلام شد، فلانی نامزد حزب مردم سالاری در انتخابات ۱۴۰۰ خواهد بود. وقتی گفته شد نمی توانستیم در 
برابر خواست اعضا کاری کنیم و گفتیم چشم در عین حال در مورد نهاد اجماع ساز بعد از بحث ثبت نام و تایید 
صلاحیت اعلام خواهد شد که با هماهنگی با اصلاح طلبان ورود می کنیم یا به طور مستقل شرکت می کنیم. 

در حزب مطرح شد با تایید این مراحل حتما باید با اصلاح طلبان هماهنگی شود.

حزب موتلفه برای انتخابات کاندیدا معرفی می کند
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: بنا بر مصوبه شورای مرکزی حزب موتلفه، قرار است در انتخابات 
۱۴۰۰ نامزد داشته باشیم و فردی را معرفی خواهیم کرد که توانمندی اداره دوره دوم انقلاب را داشته باشد. 
بادامچیان ضمن اظهار امیدواری در خصوص آماده شدن فهرست نامزدهای شورای شهر و روستا در زمان 
ثبت نام و قدردانی از معاونت های مربوطه افزود: مؤتلفه اسلامی در این دوره بیش از هر دوره دیگر فعالانه وارد 
عرصه شده است.دبیرکل مؤتلفه اسلامی همچنین تاکید کرد: پایتخت مداخله ای در امور انتخابات شوراهای 

شهر سایر استان ها ندارد.

احضار وزرای کشاورزی و صمت به دادسرا 
دیوان محاسبات کشور در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به مشکلات به وجودآمده در روزهای پایانی سال و 
گرانی برخی اقلام غذایی از جمله گوشت مرغ و محصولات کشاورزی، وزرای جهادکشاورزی و صنعت، معدن 
و تجارت جهت بیان توضیحات در این باره، به دادسرای دیوان محاسبات کشور احضار خواهند شد.این 
تصمیم، پس از برگزاری جلسه بررسی مشکلات بازار، تولید، توزیع و افزایش قیمت کالاهای اساسی و مصرفی 
مردم به ریاست دادستان دیوان محاسبات کشور با معاونان وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، معدن و 

تجارت و مدیرعامل سازمان شهرداری تهران اتخاذ شده است.

میرسلیم به دلیل ابتلا به کرونا بستری شد
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی به دلیل ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان مسیح دانشوری 
تهران بستری شد. به گزارش خانه ملت، سید مصطفی آقا میرسلیم عضو ۷۳ ساله کمیسیون اصل نود 
مجلس یازدهم در روزهای اخیر در قرنطینه خانگی به سر می برد که با تشدید علائم بیماری و با دستور 

پزشکان در بیمارستان بستری شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم تاکید کرد:
معرفی مخلان امنیت چهارشنبه آخر سال به دستگاه قضایی 
فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به برنامه ریزی ها و اقدام های پلیس در رابطه با چهارشنبه آخر 

سال گفت: مخلان نظم و امنیت در این روز به دستگاه قضایی معرفی می شوند. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان در گفت وگویی ، اظهار داشت: محور و مدیریت اصلی چهارشنبه آخر 

سال با پلیس بوده و از ظرفیت تمام دستگاه های امدادی و خدماتی نیز استفاده خواهد شد.
وی بابیان این که نیروی انتظامی به جایگاهی از توانمندی و اقتدار رسیده است، افزود:بحمدالله 
ارتباط عمیقی بین پلیس و مردم بر اساس روابط اجتماعی ساختار سازی شده و بر همین اساس مردم 

همکاری لازم را با این نیرو خواهند داشت.
وی گفت: به نظر می رسد امسال با توجه به شیوع ویروس کرونا و ممنوعیت تردد خودروها از ساعات 
۲۱ حضور کمتری از مردم را در سطح شهر شاهد باشیم. جعفریان بابیان این که نشانگاه هایی را در این 
رابطه مشخص و همکاران مستقر خواهند شد، افزود: وظیفه پلیس فقط تامین نظم و امنیت عمومی 
بوده و تلاشمان بر این است تا امنیتی فراگیر با نهایت اقتدار و اجتماع مدار دنبال کنیم . وی گفت: بر 
اساس تصمیم دستگاه قضایی استان همانند سال های گذشته، افرادی که در این زمینه تخلف داشته و 

به اخطارهای پلیس توجه نکنند تا پایان تعطیلات نوروز در بازداشت خواهند بود.
هشدار پلیس پیرامون چهارشنبه آخرسال

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم نیز با توجه به نزدیک شدن به چهارشنبه آخر 
سال، هشدارهای انتظامی را به شهروندان ارائه کرد.

 سرهنگ غلام عباس بلفکه اظهار داشت: از نگهداری مواد محترقه، تهیه وساخت وسایل آتش بازی 
بخصوص در منزل و محل کار جدا خودداری کنید.

و  کنند  همراهی  را  فرزندانشان  بی خطر  آتش بازی  وسایل  تهیه  در  می توانند  والدین  افزود:  وی 
به هیچ عنوان نباید به کودکان اجازه داده شود شخصاً از مواد محترقه و آتش بازی استفاده کنند.

رئیس پلیس پیشگیری فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: از حمل مواد محترقه و آتش گیر و 
انفجاری حتی به مقادیر بسیار کم در جیب لباس و کیف جدا خودداری و نیز از برپایی آتش در معابر 

باریک و در نزدیکی پست های برق یا ایستگاه های تقلیل فشار گاز و پارکینگ های عمومی پرهیز کنید.
بلفکه اضافه کرد: از پرتاب مواد آتش زا مانند فشفشه بر روی درخت ها و پشت بام های منازل جدا 
خودداری شود و از آتش زدن لاستیک ،هیزم ،کارتن خالی ،کاربیت و امثال آن در واحدهای مسکونی، 
معابر، کوچه  و خیابان جدا خودداری شود. وی گفت: تمامی شهروندان مراقب رفتارهای خطرناک 
و ناهنجار بوده و در صورت لزوم مراتب را سریعاً به واحدهای انتظامی و یا پلیس ۱۱۰ اطلاع دهند. 
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم  نیز از دستگیری ۲ سارق منزل و کشف ۵ فقره سرقت در این 
رابطه خبر داد.   سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت منزل در قم، 
موجب شد تا شناسایی و دستگیری سارقان با جدیت در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار 
گیرد. وی افزود: در ادامه ماموران با انجام یکسری تحقیقات پلیسی موفق به شناسایی ۲ متهم شده که 

در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر شدند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم به منطقه زرد کرونایی تبدیل شد
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بر اساس رنگ بندی جدید کرونا، قم به منطقه زرد کرونایی 

تبدیل شد. 
محمدرضا قدیر در این زمینه افزود: پیش از این قم دارای رنگ آبی کرونایی بود که متاسفانه از منطقه 
آبی خارج و به رنگ زرد تبدیل شد. وی اضافه کرد: از همشهریان تقاضامندیم مباحث بهداشتی و 

استفاده از ماسک را جدی گرفته و از ورود قم به مناطق پر خطر بعدی جلوگیری کنند.
افزایش مراجعه بیماران کرونایی به مراکز درمانی 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین با بیان اینکه  روزدوشنبه درحالی از مراجعه ۳۶ بیمار کرونایی 
به مراکز درمانی خبر دارد که روز گذشته ۲۵ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش شده 
بودند.محمدرضا قدیرفاز پذیرش ۳۶ بیمار کرونایی در شبانه روز گذشته منتهی به ۲۴ اسفند خبر داد 

و گفت: از این تعداد ۲۲ نفر برای طی مراحل درمان در بیمارستان امیرالمومنین )ع( بستری شدند.
وی افزود: در همین مدت ۲۲ نفر از بیمارانی که از روز های گذشته در بیمارستان های قم تحت درمان 

بودند پس از بهبودی مرخص شدند.
دکتر قدیر با بیان اینکه در شبانه روز گذشته فوتی ناشی از ابتلا به کرونا نداشته ایم، گفت: تعداد کل 

بیماران کرونایی بستری در قم ۱۳۳ نفر است که از این تعداد حال ۱۴ بیمار وخیم گزارش شده است.

دبیر کنگره ملی شهدای استان قم :

شهرداری قم بازوی یاری دهنده
 در برگزاری کنگره ملی شهداست

دبیر کنگره ملی شهدای استان قم، شهرداری قم را بازوی یاری دهنده در 
برگزاری کنگره خواند و گفت: نقش شهرداری قم و شورای اسلامی شهر 

در پیشبرد برنامه های کنگره و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت کم نظیر است.
جبهه  شهدای  تندیس  از  رونمایی  مراسم  در  دیروز  حاجی زاده  احمد 
مقاومت اسلامی که در سالن همایش های مجموعه فرهنگی و باغ موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، نحوه برگزاری کنگره ملی شهدا 
تشریح کرد و افزود: کنگره با هم افزایی بنیاد شهید و یاری صداوسیما، اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، نمایندگان مجلس، انتشارات جمکران، حوزه 

علمیه در حال برگزاری است.
وی شهرداری قم را بازوی یاری دهنده در برگزاری کنگره خواند و تأکید 
برنامه های  پیشبرد  در  و شورای اسلامی شهر  قم  نقش شهرداری  کرد: 
کنگره و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت کم نظیر است. حاجی زاده از اجرای 
بخش عظیم محوطه سازی باغ موزه دفاع مقدس توسط شهرداری قم خبر 
داد و خاطرنشان کرد: افتتاح بوستان یادمان شهدا و کاشت نهال به یاد 
۶۰۹۰ شهید در قم برای نخستین بار به همت شهرداری قم در کشور اتفاق 
افتاده و هرروز مراسم کاشت درختان مثمر و قرآنی به یاد و نام شهدا را در 
قم داریم. وی تشکر مادر شهیدان زین الدین را در مراسم افتتاح بوستان 
قم  در  معبر  افزود: شهرداری قم ۴۰  و  یادآوری کرد  زین الدین  شهیدان 
را به نام شهدای گمنام ارتش نام گذاری کرده و برای نخستین بار ساخت 
سردیس شهدا را در قم اجرایی کرده است. دبیر کنگره ملی شهدای استان 
قم تعداد تندیس های رونمایی شده در فاز نخست را ۱۲ عدد اعلام و بیان 
کرد: تندیس شهید فخری زاده نیز به صوت مجزا رونمایی شده و در معابر 
پرتردد نصب شده است. وی ادامه داد: تبدیل خانه شهید زین الدین و کلهر 
به نام خانه موزه شهدا، برگزاری مراسم بزرگداشت شهدا، مشارکت جدی 
در ساخت یادمان شهدا و کمک مالی به تولیدات کنگره شهدا بخشی از 
همیاری شهرداری قم در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه بوده است.
حاجی زاده تقدیر و تشکر از مجموعه شهرداری قم و شهردار قم را به نیابت 
از شهدا انجام داد و تأکید کرد: امروز قصد داریم به پاس خدمات صادقانه 
شهردار و به مناسبت روز شهردار و همچنین به نیابت از تمام شهدا و جانبازان 

و پیشکسوتان از شهردار قم دکتر سقائیان نژاد قدردانی کنیم.
 

شهردار قم  مطرح کرد:

ترویج فرهنگ ایثار و شهادت از 
دغدغه های مدیریت شهری

شهردار قم با تأکید بر اهمیت ترویج فرهنگ ایثار و شهادت گفت: مجموعه 
شهرداری قم با توسل به سیره شهدا و با هدف خدمتگزاری به شهروندان 
تلاش کرده بخشی از کمبودهای شهر را جبران کرده و شهری درشان حرم 

اهل بیت )ع( بسازد.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد دیروز در مراسم رونمایی از تندیس شهدای 
جبهه مقاومت اسلامی که در سالن همایش های مجموعه فرهنگی و باغ موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، با اشاره به اهمیت بزرگداشت 
شهدا و فرهنگ شهادت و ایثار اظهار داشت: حیات اسلام مرهون خون 
شهدا در طول تاریخ بوده است. وی هشت سال جنگ تحمیلی را لیله القدر 
انقلاب اسلامی خواند و افزود: عصاره این لیله القدر فرهنگ ایثار و شهادت 
بوده و این فرهنگ امنیت امروز ما را تأمین کرده و ادامه انقلاب مدیون این 
ایثار و شهادت و تضمین کننده دوام انقلاب است. شهردار قم تأکید قرآن 
کریم را در بیان جایگاه شهدا و صابران یادآور شد و گفت: شعار شهدا و 
صابران در دین داری و حفظ اسلام، پایداری و گسترش فرهنگ عدالت، 
شجاعت و ایثار بوده است. وی زنده نگه داشتن فرهنگ ایثار و شهادت را در 
سیره شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی و هم رزمانش موردبررسی قرارداد 
و تأکید کرد: برگزاری مراسم بزرگداشت و یادآوری یاد شهدا یکی از عوامل 
زنده نگه داشتن فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه است. سقاییان نژاد ادامه 
راه شهدا را منت و هدیه ای از طرف شهدا دانست و ابراز کرد: خداوند به همه 
مدیران و مسئولان و افراد جامعه توفیق ادامه راه شهدا را داده و امیدواریم در 
این راه خدمت گذار مردم بوده و پرسنل شهرداری تلاش می کنند خادمان 
خوبی برای مردم باشند. وی سال ۹۹ را  سال پربرکتی برای خادمان در 
شهرداری اعلام و تصریح کرد: مجموعه شهرداری قم با توسل به سیره شهدا 
و هدف خدمتگزاری به شهروندان تلاش کرده بخشی از کمبودهای شهر را 

جبران کرده و شهری درشان حرم اهل بیت )ع( بسازد.
 

با حضور نماینده ولی فقیه در استان قم ؛

تندیس شهدای جبهه مقاومت 
اسلامی در قم رونمایی شد

آئین رونمایی از تندیس های شهدای جبهه مقاومت اسلامی با حضور 
نماینده ولی فقیه در استان و شهردار قم برگزار شد.

مراسم رونمایی از تندیس های شهدای جبهه مقاومت اسلامی دیروز با 
حضور آیت الله سعیدی نماینده ولی فقیه و امام جمعه قم، دکتر سقاییان 
بن  علی  سپاه  فرمانده  جانشین  و  فقیه  ولی  نماینده  قم،  شهردار  نژاد 
ابیطالب)ع(، نمایندگان سفارت عراق در ایران، نماینده سپاه قدس در قم، 
معاون حشدالشعبی و معاونان شهردار، مدیرعامل های سازمان های مختلف 
همایش های  مرکز  در  امروز  که  مراسم  این  در  شد.  برگزار  قم  شهرداری 
مجموعه فرهنگی و باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، 
شهید  خانواده  و  مقاومت  جبهه  شهدای  و  رزمندگان  آزادگان،  خانواده 
مظفری نیا نیز حضور داشتند. گفتنی است در این مراسم از معاون خدمات 
شهری، معاون فنی و عمرانی، معاون مالی و اقتصادی، مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری، مدیر منطقه چهار قم، مدیرعامل سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری، مدیر پارک زائر، سرپرست سازمان زیباسازی و 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم تقدیر شد. همچنین در این 
مراسم و همزمان با روز شهردار از دکتر سقائیان نژاد شهردار قم تقدیر به عمل 
آمد. گفتنی است تندیس های سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس برای 

نصب در محل شهادت به کشور عراق منتقل خواهد شد.
 

توسط آیت الله سعیدی صورت گرفت :

اهدای نخستین مدال خدمت به 
شهید به شهردار قم

نخستین مدال خدمت به شهید توسط کنگره ملی شهدای استان به 
شهردار قم اهدا شد. به گزارش شهرنیوز، در مراسم رونمایی از سردیس 
شهدای جبهه مقاومت اسلامی که در مرکز همایش های مجموعه فرهنگی 
و باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس برگزار شد، از شهردار قم و مجموعه 
مدیران شهرداری قم تقدیر و نخستین مدال خدمت به شهید به شهردار قم 
تقدیم شد. این مدال خدمت توسط آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( و امام جمعه قم، نماینده ولی فقیه در سپاه استان قم، 
دبیر کنگره ملی شهدای استان، نمایندگان سفارت عراق در ایران به دکتر 
سقائیان نژاد به پاس خدمات مجموعه شهرداری در گرامیداشت یاد و خاطره 

شهدا اهدا شد.

رئیس ستاد هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: اگرچه استان قم در 
وضعیت  زرد قرار دارد، اما با هدف نگهداری این وضعیت این استان پذیرای زائر و 

مسافر در تعطیلات نوروز و ماه شعبان نیست.
یونس عالی پور، در نشست ستاد هماهنگی امور زائرین استانداری قم شمار 
و  کرد  بیان  هزار  را ۱۵  استان  مسافرخانه های  و  هتل ها  در  مسافر  تخت های 
اظهارداشت : اگرچه آموزش و پرورش و بوستان ها در سال های پیش از شیوع کرونا 

کمک بر اسکان زائران بودند، اما امسال مجاز به اسکان نیستند.

وی وضعیت زرد  استان را انگیزه ای برای مسافرت به این شهر خواند و گفت: 
اگرچه اصل بر نپذیرفتن زائر و گردشگر است، اما کمیته اسکان با مسئولیت میراث 

فرهنگی و گردشگری باید آمادگی اسکان مسافر را داشته باشد.
العاده  فوق  پخت  و  آرد  سهمیه  افزایش  زائرین  امور  هماهنگی  ستاد  رئیس 
نانوایی های اطراف حرم مطهر و مسجد جمکران، افزایش نظارت بر مراکز خدماتی 
بین راهی و ارائه خدمات بهینه عابر بانک های سطح شهر در روز های تعطیل نوروز 

را ضروری دانست.
عالی پور بر ایجاد فضای بانشاط با کار های ابتکاری در این روز ها تاکید کرد و 
افزود: هیئت های مذهبی با کار های ابتکاری و جایگزین به جای ایستگاه های 

صلواتی خوراکی می توانند با پیوست دستورالعمل های بهداشتی فعالیت کنند.
در این نشست پیشنهاد شد در ساعات تحویل سال فقط از فضا های رو باز اماکن 

مذهبی و فضا های جانمایی شده در اطراف این اماکن استفاده شود.
معاون سازمان صنعت معدن و تجارت هم در این نشست از راه اندازی بیست و دو 

چادر عرضه میوه تنظیم بازار از ۲۸ اسفند خبر داد.
امیرحسین پروان همچنین با اشاره به انعقاد قرارداد برای عرضه میوه در سه 
فروشگاه مجازی که اسامی آنها در روزهای آینده اعلام می شود، افزود: ۳۰۰ تن 
پرتقال و ۱۵۰ تن سیب تنظیم بازار در این روز ها از طریق چادرهای عرضه و این سه 

فروشگاه مجازی بین شهروندان توزیع می شود.

رئیس ستاد هماهنگی امور زائرین استانداری قم :

قم برای پذیرش زائر ومسافرآماده نیست 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با تقدیر 
از فعالیت قرارگاه رسانه ای مقابله با کرونا در استان 
تصریح کرد: آغاز قطع چرخه انتقال ویروس کرونا در 
قم وقتی خواهد بود که حداقل ۷۰ درصد جمعیت 

یعنی حداقل ۷۰۰ هزار نفر واکسن زده باشند. 
انجام  تداوم  به  اشاره  با  قدیر  محمدرضا 
بر  قم  استان  در  و  کشور  در  کرونا  واکسیناسیون 
اساس سند ملی واکسیناسیون بیان کرد: فعلا کادر 
درمان، جانبازان ۷۰ درصد و دارای بیماری زمینه 
ای و همچنین سالمندان مستقر در خانه سالمندان 
و دارای بیماری زمینه ای در اولویت دریافت واکسن 

در استان هستند.
افزایش  به  نسبت  امیدواری  ابزار  با  وی 
واکسیناسیون در سال آینده با ورود واکسن های 
واکسن  انبوه  تولید  همچنین  و  کشور  به  بیشتر 
داخلی خاطر نشان کرد: ان شاء الله در سه ماهه 
همه  به  واکسن  تزریق  امکان  آینده  سال  نخست 
سالمندان فراهم می شود که البته اطلاع رسانی 

های لازم در این باره انجام خواهد شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین به نیاز 
به تولید محتوا در حوزه اطلاع رسانی کرونایی و لزوم 
ترسیم خط رسانه ای و مدیریت افکار عمومی توجه 
داد و اظهار کرد: امروزه هر تلفن همراه، یک رسانه 
است و از این رو تولید محتوای مناسب و روزآمد باید 
در دستور کار اهالی رسانه باشد تا با مدیریت آن ها، 

از انتشار اخبار جعلی و شایعات جلوگیری شود.

ای  رسانه  قرارگاه  شدن  فعال  از  تقدیر  با  قدیر 
مقابله با کرونا در استان، به کم شدن رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی در قم اشاره کرد و یادآور شد: 
متوسط نمونه های مثبت کرونا در قم و در ماه های 
اخیر، کمتر از ۱۰ درصد بود که متأسفانه این عدد 

هم اکنون به حدود ۱۸ درصد رسیده است.
وی سیاست فعلی دانشگاه علوم پزشکی استان را 
افزایش هدفمند نمونه گیری ها، شناسایی بیماران 
همچنین  و  بیماران  اطرافیان  رهگیری  جدید، 
قرنطینه های لازم دانست و اذعان کرد: ما راضی 
نیستیم که مردم را زیرفشار قرار دهیم، ضمن آن 
که می دانیم برخی از مردم احساس خستگی می 
کنند، اما عملا چاره و انتخاب دیگری برای إعمال 
برخی محدودیت ها برای حفظ سلامت خود مردم 

وجود ندارد.
هم  درصد  حدود ۲۰  بین،  این  در  افزود:  قدیر 
نافرمانی وجود دارد که مجبوریم از مکانیسم برخورد 

بازدارنده در برابر آن استفاده کنیم.
تا  داد:  ادامه  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
زمانی که حداقل ۷۰ درصد مردم قم یعنی حدود 
۷۰۰ هزار نفر واکسن نزده باشند، ایمنی نسبی 
یعنی آغاز قطع چرخه انتقال ویروس ایجاد نمی 
شود و از این رو، همچنان باید دانست که استفاده 
گذاری  فاصله  رعایت  آن  با  همزمان  و  ماسک  از 
برای  شیوه  بهترین  ها،  دست  مکرّر  شستن  و 

پیشگیری از کووید۱۹ است.

وی با ابراز امیدواری از این که تا خرداد سال آینده، 
بازار خواهد شد  انبوه وارد  با تولید  ایرانی  واکسن 
اضافه کرد: محدودیت تردد شبانه برای خودروهای 
شخصی باید تداوم داشته باشد، چراکه این منع 
تردد بر اساس بررسی ها در کاهش انتقال ویروس 

کرونا بسیار مؤثر بوده است.
حداکثری  بودن  فعال  خواستار  همچنین  قدیر 
دوربین های پلاک خوان در سطح شهر قم شد 
برای  پیامک  ارسال  و  ها  نظارت  تشدید  گفت:  و 
متخلّفان می تواند عامل بازدارنده ای برای تحقق 

کاهش ترددها باشد.
وی تنوع ژنتیکی ویروس کووید۱۹ را از چالش 
کرد:  اضافه  و  عنوان  ویروس  این  با  مبارزه  های 
ویروس جهش یافته می تواند کودکان را نیز مبتلا 
کند، بنابر این باید از کودکان صیانت شود و آنان را 

به استفاده از ماسک تشویق کرد.
وی همچنین از مردم استان خواست تا با رصد 
اجتماعات و اطلاع دادن آن ها، نیروهای نظارتی و 

بازرسی را یاری رسانند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در پایان با تقدیر 
از نیروهای فعال و خستگی ناپذیر مراکز بهداشت 
از  عزیزان حتی  این  فعالیت  کرد:  تصریح  استان 
فعالیت کادر درمان نیز مهم تر است، چراکه این 
عزیزان نقش ویژه ای در پیشگیری از ابتلای مردم 
به کرونا بر عهده دارند و لازم است تا از آنان تقدیر 

و تشکر شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز قم از تولید سالانه بیش از یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار گلدان گل، به ارزش ۵.۴ میلیارد تومان، در گلخانه شهرداری و 

خودکفایی در این زمینه خبر داد.
پیام جوادیان، با اشاره به توسعه فضای سبز در شهر قم و لزوم تأمین گل و گیاه 
به این منظور، گفت: شهر قم طی چند سال اخیر علاوه بر توسعه فضای سبز 
و رسیدن به رتبه سوم در بین کلان شهر ها در تولید گل های زینتی نیز اقدامات 

قابل توجه ای انجام داده و به خود کفایی در این زمینه دست یافته است.
وی قم را تنها کلان شهری خودکفا در تولید گل  و گیاهان زینتی دانست و 
افزود: شهرداری قم در طول سال هیچ گلدان گلی خریداری نکرده و تمام گل 
مورد نیاز شهر قم به همت شهرداری در مرکز تولیدات گل و گیاه غدیر تولید و 
پرورش داده می شود. جوادیان تصریح کرد: در این مرکز با تولید انواع گل ها 

و گیاهان زینتی خاص و اصلاح شده سالانه بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
گلدان گل تولید و به صورت رایگان به مناطق هشت گانه جهت کاشت فرستاده 
می شود. وی هزینه خرید گل ها و گیاهان زینتی شهر را از بخش خصوصی ۵.۴ 
میلیون تومان دانست و بیان کرد: درصورتی که در مرکز تولیدات گل و گیاه غدیر 
تولید نداشتیم بایستی سالانه مبلغی در این حدود را برای خرید گل و گیاه از 

تولیدکنندگان خصوصی صرف می کردیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم هزینه تولید در مرکز 
و گفت:  اعلام کرد  از یک پنجم هزینه های بخش خصوصی  را کمتر  غدیر 
خودکفایی در تولید گل و گیاهان زینتی یکی از دستاورد های شهرداری قم 
است که در چند سال اخیر در گلخانه های مرکز تحقیقات، آموزش و تولید گل ها 

و گیاهان زینتی غدیر محقق شده است. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم مطرح کرد:

تحقق ایمنی نسبی در قم با واکسیناسیون حداقل ۷۰۰ هزار نفر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم اعلام کرد:

قم تنها کلان شهر خودکفا در تولید گل ها و گیاهان زینتی 

رییس شورای اسلامی شهر قنوات قم گفت: 
این شهر به دلیل قرار گرفتن در مناطق حاشیه ای 
گردشگران  برای  جذابی  ظرفیت های  کویر، 

علاقه مند به حضور در دامان طبیعت دارد. 
سید حسن حسینی بیان کرد: مناطق حاشیه 
توجه  مورد  مکان های  از  یکی  همواره  کویر 
علاقه مندان به حضور در طبیعت است و این 
دسترس  در  قم  قنوات  شهر  اطراف  در  بستر 

گردشگران قرار دارد.
وی افزود: ظرفیت های طبیعت گردی قنوات 

استان  مرکز  به  منطقه  این  نزدیکی  دلیل  به 
قرار  فراوان گردشگران  استقبال  مورد  می تواند 

گیرد و موجب توسعه اقتصادی این شهر شود.
ظرفیت  از  مطلوب  استفاده  داد:  ادامه  وی 
مناطق گردشگری شهر قنوات درحاشیه کویر 
نیازمند سرمایه گذاری و ایجاد زیرساخت های 
تفریحی و اقامتی است که به طور حتم در صورت 
توجه لازم این فعالیت ها نتیجه بخش خواهد 

بود.
قدیمی  منازل  از  بسیاری  گفت:  حسینی 

مستقر در شهر قنوات قابلیت بوم گردی و اسکان 
علاقه مندان به طبیعت و زیبایی های مناطق 
کویری را دارد و با از بین رفتن ویروس کرونا، می 
توان شاهد تقویت اقتصاد مبتنی بر گردشگری و 

اشتغال مرتبط با آن در این شهر باشیم. 
در  مهمی  قطب  قنوات  شهر  داد:  ادامه  وی 
متنوع  محصولات  کشت  و  دام  انواع  پرورش 
کشاورزی است و مشاهده ظرفیت های بالای 
منطقه در این بخش ها نیز از دیگر قابلیت های 

گردشگری آن است.

رییس شورای اسلامی شهر قنوات قم:

قنوات ظرفیت های جذابی برای گردشگری طبیعت محور دارد

به  رفتن  از  پرهیز  و  خانه  در  ماندن 
سفرهای نوروزی در تعطیلات سال جدید، 
برای در امان ماندن از ابتلا به ویروس کرونا.


